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روزنامه صبح ایران
برای  عراق  ملت  و  دولت  از  قدردانی  ضمن  دولت  سخنگوی   
باشکوه  راهپیمایی  این  گفت:  حسینی،  اربعین  زائران  مهمان نوازی 
حاوی پیام های جدی سیاسی، فرهنگی، مذهبی و اجتماعی روشنی 
برای منطقه و جهان است، از جمله برای ایالات متحده آمریکا که بداند 
ملت ایران ملتی نیست که با فشار حداکثری اقتصادی از پای در بیاید 
و صدایش شنیده نشود. علی ربیعی روز دوشنبه در نشست هفتگی 
خود با خبرنگاران افزود: جا دارد از همه دست اندرکاران برگزاری این 

 ـسیاسی اربعین از مسئولان امر گرفته تا مردم مراسم عظیم معنوی 

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه باید شفافیت را در نظام اداری کشور 
نهادینه کنیم گفت: قانون ارتقای سلامت نظام اداری قانون خوبی است 
و از مجلس شورای اسلامی درخواست می کنم زمان اجرای آن تمدید 
شود. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه 
افزود: قانون رسیدگی به تخلفات اداری قانون خوب و کارآمدی در زمینه 
پیشگیری است و ابزاری در دست خود مدیران اداری برای برخورد با 
خود  افزود:  وی  نیست.  قضایی  دستگاه  اختیار  در  و  است  تخلفات 

مدیران در سازمان و ادارات و هئیت های رسیدگی به تخلفات اداری

سخنگوی دولت :

ملت ایران با فشار حداکثری آمریکا از پا
 در نمی آید

رئیس قوه قضائیه:

باید شفافیت را در نظام اداری کشور 
نهادینه کنیم
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سخنگوی وزرات کشور :

منابع مالی نامشخص نباید مسیر 
انتخابات را خدشه دار کنند

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی:

معافیت مالیاتی مناطق آزاد حذف نمی شود

سکانس غم انگیز شبنم نعمت زاده در دادگاه

بورسی ها نگران نباشند؛  

نقدینگی جایی برای 
مهاجرت ندارد

سخنگوی وزرات کشورگفت :تلاش ما در وزارت کشور 
این است که با ایجاد ساز وکاری مشخص اساسا امکان 
ورود پول هایی با منشاء نامشخص به انتخابات را محدود 
بکنیم، بُن مایه دولت الکترونیک هم موید همین مطلب 
است که ما فرایند را به گونه ای شفاف کنیم که بتوانیم 

در قالب شفاف سازی، فضای ورود منابع نامشخص را 
محدود و در نهایت از بین ببریم. سیدسلمان سامانی 
اظهارداشت :سقف هزینه های انتخاباتی چیزی از جنس 
عدالت انتخاباتی است که در سیاست های کلی انتخابات 
هم بر آن تاکید شده است، علی القاعده نباید اجازه دهیم
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دبیر کل حزب اتحاد ملت :

در انتخابات برای کسی شرط نمی گذاریم

هر چند هنوز ریزش شاخص بورس متوقف نشده اما با توجه به ثباتی که در فضای اقتصادی کشور حاکم شده و مهم تر از 
همه اینکه سایر بازارها هم با رکود مواجه هستند،  به نظر نمی رسد که این ریزش ها ادامه دارد باشد. در حال حاضر بازارهای 
رقیب بورس هم در رکود به سر می برند بنابراین نقدینگی جایی برای مهاجرت ندارد. کارشناسان اقتصادی و بازار سرمایه 
هم بر این باورند که بازار همچنان جای رشد در سهم های ارزنده  را دارد و در ادامه سال شاهد رشد شاخص هستیم  اما این 
بار شاخص نه به کمک سهام کوچک بلکه با سهام های بنیادی رشد را ادامه می دهد و ریزش با این حجم -۱۱ هزار واحد 
در یک روز-  بعید می رسد. بنابراین اگر تنش سیاسی جدی پیش رو نداشته باشیم و شرایط اقتصادی و سیاسی در همین

نپیوستن به اف ای اتی اف 
خود تحریمی است

سخنگوی وزارت خارجه:

رویکرد  گفت:  و  دانست  شهری  مدیریت  لازمه  را  هماهنگی  و  وحدت  قم  شهردار 
شهرداری قم همکاری با دستگاه های مختلف است ولی برخی به دنبال حاشیه سازی 
علیه شهرداری هستند. سید مرتضی سقائیاننژاد، عصر دوشنبه در یکصد و پانزدهمین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در ساختمان شهید باکری این شورا، اظهار 
داشت:  انتخابات نزدیک است و این موجب شده تا برخی افراد دست به اقدامات سلیقه 
ای بزنند که این اقدام ها خدمت رسانی به شهروندان قم را با چالش مواجه می کند. وی 
درادامه اظهار داشت: درحال حاضر تمام بار ساماندهی ترافیک شهری به دوش شهرداری 
انداخته شده است،و با وجودی که باید باید تمام ظرفیتهای فرهنگی استان نیز پای کار 
بیایند ولی شاهد هستیم که برای ساماندهی ترافیک همه خود را کنار کشیده اند. وی 

اضافه کرد: دستگاه های مختلف تعهداتی به شهرداری دارند که به این تعهدات عمل

سقائیان نژاد درجلسه شورای اسلامی شهر قم:

برخی به دنبال حاشیه سازی علیه شهرداری هستند 
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مدیرکل حج و زیارت قم با اشاره به ثبت نام ۱۳۰ هزار تن از مردم این استان سامانه سماح 
گفت: ۱۰ درصد جمعیت قم در مراسم اربعین حسینی در کربلای معلا حضور داشتند. 
مهدی صالحی افزود: بیشترین ثبت نام زائران اربعین حسینی سال ۱۳۹۸ در سامانه سماح 
حج و زیارت نسبت به جمعیت هر استان،  مربوط به قم بود. وی ادامه داد: مردم قم که همواره 
عشق و ارادت خویش به ساحت اهل بیت)ع( را به نمایش گذاشتند، این بار نیز با حضور پرشور 
در مراسم پیاده روی اربعین حسینی،  حماسه ای دیگر آفریدند. صالحی گفت:  البته با احتساب 
اتباع خارجی مقیم قم و افرادی که خارج از سامانه سماح در ایام اربعین حسینی به عراق 
اعزام شدند،  می توان از حضور گسترده تر مردم قم در این مراسم یادکرد. وی افزود:  با این آمار 
می توان از شرکت ۱۵ درصدی کل ساکنان استان قم در این مراسم معنوی سخن به میان آورد. 
وی ادامه داد:  امسال حضور زائران قمی از تمامی مناطق استان و بخش های آن در مراسم اربعین

مدیرکل حج و زیارت استان قم اعلام کرد

حضور10 درصد جمعیت قم در مراسم اربعین

8

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

 اگر اروپا نگران است به تعهدات خود عمل کند 

ایران آماده برداشتن گام چهارم است

عکس/ مرضیه سلیمانی
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اخبار

   اصلاحات بهترین راه حل 
بحران لبنان

منطقه پر تلاطم غرب آسیا این روزها در هر نقطه خود 
قومی  و جنگهای  اعتراض  آشوب،  نوعی درگیری،  شاهد 
است؛ در حالی که چند هفته ای بیشتر از پایان اعتراضات 

مردمی در عراق نمی گذرد و بحران حمله ترکیه به مناطق کردنشین سوریه با پایان آتش 
بس بین دو کشور در حال ورود به مرحله جدیدی است، لبنان؛ این عروس پا به سن 
گذاشته خاورمیانه نیز درگیر اعتراضات گسترده مردمی نسبت به عملکرد دولت شده 
است.  اعتراض ها در لبنان از پنجشنبه گذشته در پی نارضایتی مردم از وضع مالیات بر 
سوخت و همچنین افزایش خدمات اینترنتی از جمله تماس با واتساپ آغاز شد. از سوی 
دیگر نارضایتی مردم از وضعیت بانک ها که بعضا بهره های زیادی می گیرند و در تبادلات 
مالی و ارزی نیز با محدودیت هایی رو به رو هستند و نیز پایین بودن سطح خدمات از جمله 
در زمینه جمع آوری زباله و پسماند  است. در مجموع مردم لبنان این روزها از حجم عظیم 
فساد، بی عدالتی و تحمیل هزینه های زیاد از سوی دولت به جامعه شاکی هستند و در 
چند روز گذشته اعتراضات خیابانی را شکل داده اند که از آن به عنوان یکی از بزرگترین 
لبنانی خواستار  یاد می شود.  معترضان  اخیر  لبنان در دهه های  ناآرامی های داخلی 
استعفای نخست وزیر این کشور و برگزاری انتخابات زودهنگام در لبنان شده اند؛ راهکاری 
که در کشورهای توسعه یافته و دموکراتیک غربی و یا منظم و مسئولیتپذیر شرقی میتواند به 
عنوان راهکاری مطلوب برای تغییر وضع موجود باشد، اما با وجود وضعیت سیاسی پیچیده 
لبنان، مؤثر بودن چنین راهکاری برای آن اندکی جای تردید دارد.      سیستم سیاسی در 
لبنان پارلمانی است و این نظام با توجه به شرایط فرقه ای، اجتماعی و مذهبی خاص این 
کشور دارای ویژگی های منحصر به فردی است؛ این سیستم به گونه ای طراحی شده  است 
که تمامی اقوام و مذاهب )مسلمانان سنی و شیعه ومسیحیان مارونی و ارتدکس( در آن 
سهمی از قدرت سیاسی داشته باشند. این توافق حاصل قرارداد طائف )۱۹۹۰( است که 
به جنگ های داخلی ۱۵ ساله در لبنان پایان داد. طبق این توافق، رئیس جمهوری لبنان 
از میان مسیحیان مارونی، نخست وزیر از میان مسلمانان سنی مذهب، رئیس پارلمان از 
بین شیعیان و معاون نخست وزیر از بین مسیحیان ارتدوکس انتخاب می شود. کرسی های 
پارلمان لبنان نیز به طور مساوی بین مسیحیان و مسلمانان تقسیم شده است. با این وجود 
صحنه سیاسی لبنان در سالهای اخیر همواره شاهد نقص در روند چرخش قدرت بوده 
و انتخاب افرادی از بین احزاب مختلف برای تصدی پستهای مهم سیاسی، همواره به 
چالش سیاسی مهم این کشور تبدیل شده و نوعی بی ثباتی و عدم قطعیت را در ساختار 
سیاسی، اجتماعی و اقتصادی لبنان ایجاد کرده است.  به عنوان نمونه همین سال گذشته 
بود که دعواهای سیاسی بر سر دستیابی به ساختار کابینه و توافق گروه های سیاسی برای 
تشکیل دولت، لبنان را با بحران سیاسی بزرگی مواجه کرد. این بحران سیاسی نه تنها می 
رفت تا بدهی های کشور کوچک لبنان را به مرز ۱۰۰ میلیارد دلار نزدیک کند، بلکه زمینه 
دخالت قدرتهای منطقهای و فرامنطقهای به ویژه عربستان و آمریکا را در لبنان فراهم کرد. 
در نهایت کار به جایی رسید که حتی شاهد ربوده شدن و استعفای عجیب سعد حریری 
آن هم در خارج از کشور خود بودیم که البته مشخص شد این امر طرحی برنامه ریزی شده 
از سوی عربستان سعودی برای ایجاد جنگ داخلی در لبنان بوده است.  بنابراین وجود 
چنین پتانسیل های قوی برای ایجاد درگیری های جناحی و بیثباتی سیاسی در لبنان و 
البته انگیزه قوی برخی کشورهای منطقه برای مداخله فرصتطلبانه در این کشور، ناظران 
و تحلیلگران سیاسی را به این جمع بندی می رساند که هر چند اعتراض مردم لبنان به 
مشکلات موجود منطقی و قابل قبول است، اما بی شک بهترین و مفیدترین راه حل برای 
آنها، تغییر دولت و وارد کردن عرصه سیاسی لبنان به یک دوره جدید کشمکشهای سیاسی 
و اختلافات جناحی و حزبی نیست. در مقابل به نظر میرسد در مقطع کنونی بهترین پاسخ 
به مشکلات مردم لبنان، فرصت دادن به اصلاحات و دوری کردن از واکنشهای احساسی 
است که لبنان را به سمت گردابی با سرنوشت نامعلوم میبرد. شاید در موقعیت کنونی 
مردم، احزاب و سندیکاهای لبنانی باید با نیم نگاهی به بحرانهای سیاسی سالهای اخیر 
در کشور خود، در مورد ادامه اعتراضات خیابانی تصمیم بگیرند و اعتماد به بسته اصلاحات 
اقتصادی حریری و اعطای فرصتی حداقل چند ماهه به آن را نیز  در بین گزینههای خود 
قرار دهند. در این برنامه اصلاحی کاهش ۵۰ درصدی حقوق تمام نمایندگان و وزرای 
فعلی و سابق، اعمال مالیات ۲۵ درصدی بر بانک ها و شرکت های بیمه، لغو مصوبه کاهش 
مستمری بازنشستگی نیروهای ارتش و سازمان های امنیتی و تعیین سقف برای حقوق 
نظامیان از سوی دولت تضمین شده و همچنین قرار است تمام مالیات ها بر ارزش افزوده 
در بخش های خدماتی و تلفنی لغو شود. حمایت از صنعت داخلی و برداشتن مالیات بر 
واردات اصنافی که تولید داخلی دارند نیز بخش دیگری از اصلاحات پیشنهادی است. 
برنامه های فوق چنانکه اجرایی شوند می توانند پاسخی مثبت به نارضایتی های مردم 
لبنان باشند و نتایج مفیدتری نسبت به تغییر دولت و ایجاد یک دوره بی ثباتی جدید در 

لبنان داشته باشند. 
استاد دانشگاه

آمریکا از در رفت و 
از پنجره آمد!

 سناتور جمهوری خواه آمریکا می گوید که آمریکا آسمان 
منطقه شمال و شرق سوریه را پوشش هوایی می دهد این 

بدان معناست که خروج واقعی نیروهای آمریکایی از این کشور قرار نیست اتفاق بیفتد.
لیندسی گراهام از بانفوذترین سناتورهای جمهوری خواه آمریکا و مخالف سرسخت خروج 
نیروهای آمریکایی از سوریه امروز در مصاحبه با شبکه فاکس نیوز آمریکا سخنانی درباره 
منطقه امن، حمله ترکیه به شمال سوریه و آینده روابط میان آمریکا و نیروهای کردی در این 

منطقه بیان داشته که حائز اهمیت است.  
اهمیت سخنان گراهام از آن جهت است که قبل از بیان آن با دونالد ترامپ دیداری داشته 
و در این اظهارات خود نقل قول هایی از وی درباره تحولات شمال سوریه بیان می کند و 
گویا این سناتور محافظه کار چیزهایی شنیده که او را نسبت به آینده بحران در این منطقه 
و "راه حل های تاریخی" خوشبین کرده است.   به نظر می رسد که این "راه حل ها" در واقع 
تامین کننده خواست جمهوری خواهان و حتی دمکرات های منتقد سیاست سوریه ای 
ترامپ است که اینگونه گراهام نسبت به آن ها اظهار خوش بینی می کند و با چنان آب و 
تابی در مصاحبه با شبکه محبوب ترامپ از دیدار با وی یاد می کند.   هر چند گراهام 
مشخصا چیزی درباره این "راه حل ها" نگفت، اما از لابلای سخنانش می توان به چارچوب 
و ماهیت آن ها پی برد. گراهام می گوید که ترامپ به وی گفته است که منطقه امن میان 
ترکیه و کردهای سوریه خالی از سلاح و تحت کنترل نیروهای بین المللی خواهد بود و این 
بدان معناست که قرار نیست نیروهای ارتش ترکیه در این منطقه بمانند.   به گفته وی، قرار 
نیست نیروهای آمریکایی در اداره این منطقه مشارکت کنند؛ اما در عین حال به نکته مهمی 
اشاره می کند و آن هم این است که آمریکا این منطقه را پوشش هوایی می دهد که این هم 
بدان معناست که "خروج واقعی" نیروهای آمریکایی از سوریه قرار نیست اتفاق بیافتد. به 
هر حال، وقتی آمریکا آسمان منطقه شمال و شرق سوریه را در دست داشته باشد، عملا به 
معنای تداوم حضور نظامی اش در این مناطق خواهد بود.   البته گراهام در مصاحبه خود 
باز از خروج نظامیان آمریکا از سوریه انتقاد و آن را اقدامی نادرست و ننگین در تاریخ آمریکا 
دانسته است؛ اما در عین حال، طرح ایجاد منطقه امن با این ویژگی ها را نیز "تاریخی" 
توصیف می کند که به گفته وی هم امنیت "ترکیه همپیمان" را تامین می کند و هم امنیت 
"همپیمانان کُرد" را.   گراهام با تعریف و تمجید از کردهای سوریه و بیان نقل قول هایی از 
ترامپ در این خصوص بر ادامه روابط ائتلافی و همپیمانی با آن ها تاکید می کند و این روابط 
را برای حمایت از امنیت ملی آمریکا و جهت جلوگیری از بازگشت داعش ضروری می داند. 
البته اینجا ذکر این نکته خالی از لطف نیست که بحث داعش اینجا صرفا یک بهانه است و 
دلیل تداوم حمایت آمریکا چیز دیگری است.   لیندسی گراهام به یک نکته اساسی دیگر نیز 
اشاره می کند که مرتبط به چاه های نفت در شمال سوریه است که نشان می دهد این منطقه 
بر خلاف اظهارات اخیر رئیس جمهور آمریکا و تحلیل های شتاب زده درباره آن، جایگاه 
خود را در راهبرد خاورمیانه ای آمریکا و شخص دونالد ترامپ از دست نداده است.   گراهام 
می گوید که ترامپ به چاه های نفت در شمال و شرق سوریه نظر دارد و آمریکا نمی خواهد 
ایران و دولت سوریه کنترل این چاه ها را به دست بگیرند. وی فراتر از این هم رفته و می گوید 
"ما در حال تدارک طرحی مشترک با نیروهای سوریه دموکراتیک برای نوسازی این چاه های 

نفت هستیم تا این که درآمدهای آن برای این نیروها باشد نه نظام سوریه و ایرانی ها". 

 جهانگیری:

 باید با رونق صادرات کمبودهای ارزی کشور را 
جبران کنیم

 معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه رونق صادرات می تواند کمبودهای ارزی را 
جبران کند، گفت: در شرایط کنونی که درآمدهای ارزی کشور به دلیل تحریم های نفتی 
کاهش یافته است باید از این فرصت بهره جسته و با تقویت بخش صادرات غیر نفتی ارز 

مورد نیاز کشور را تامین کنیم.
اسحاق  جمهوری،  رئیس  اول  معاون  رسانی  اطلاع  پایگاه  دوشنبه  روز  گزارش  به 
جهانگیری در جلسه شورای عالی مناطق آزاد تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی با اشاره 
به اهمیت موضوع صادرات افزود: همه دستگاه ها و نهادهای کشورکه در حوزه صادرات 
مسئولیت دارند باید ضمن حمایت از تجار و صادر کنندگان کشور، زمینه افزایش صادرات 

غیر نفتی را بیش از پیش فراهم کنند.
معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه صادر کنندگان در نوک پیکان جنگ اقتصادی 
علیه کشورمان هستند،  تصریح کرد: با وجود همه تحریم ها و فشارهای ظالمانه میزان 
صادرات کشور در شش ماهه نخست امسال نسبت به شش ماهه نخست سال ۱۳۹۷،   به 
لحاظ وزنی بیش از ۲۲ درصد افزایش داشته است که بیانگر تلاش مجدانه بخش خصوصی 

و دولتی کشور برای پیروزی در این رویارویی اقتصادی است.

دکتر محمد مهدی مظاهری*

دبیر کل حزب اتحاد ملت :

در انتخابات برای کسی شرط نمی گذاریم
دبیر کل حزب اتحاد ملت درباره شروط ارائه لیست گفت: هرکسی برای خودش شرط 
می گذارد که احترامش حفظ شود که این یک معنا است اما یک معنا هم شرط گذاری 

برای دیگران خواهد بود. ما در انتخابات برای کسی شرط نمی گذاریم.  
»علی شکوری راد« روز دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه و خبرنگاران در دفتر 
مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی با اشاره به اینکه سطح تعامل درون نظام خیلی 
پایین است، تاکید کرد: کسانی به عرش نشسته اند که به ملت فرش نشین مجال گفت 
و گو نمی دهند. شورای نگهبانی که اصلا مجال گفت و گو نمی دهد شرطی گذاشتن و 

تعامل کردن با او معنا ندارد.  
شکوری راد افزود: ما برای کسی شرطی نمی گذاریم که اراده مان منوط به تصمیم 
دیگران باشد. ما شرایط را بررسی می کنیم و تصمیم خود را خواهیم گرفت. سال ۹۲ این 
تصمیم طرف مقابل را آچمز کرد و غافلگیر شدند. ما با شرط گذاشتن اختیارمان را به کسی 

نمی دهیم اما می گوییم بر اساس این حجم از اراده و تصمیم وارد انتخابات می شویم.
وی ادامه داد: در شورای عالی بحث هایی درباره  نحوه رسیدن به لیست وجود دارد و 
طرح هایی هم بر اساس امکانات تکنولوژی وجود دارد و ارائه شده است که می تواند منجر 
به مشارکت گسترده تر بدنه اصلاحات برای تعیین لیست نامزدها شود و در حال بحث روی 
آن هستیم اما هنوز چیزی قطعی نیست و جمع بندی صورت نگرفته اما تاکنون دو جلسه 

پیرامون این طرح ها برگزار شده است.
شورای عالی سیاستگذاری درصدد تشکیل ستاد انتخابات است

دبیر کل حزب اتحاد ملت در پاسخ به سوالی درباره واکنش شورای عالی اصلاحات 
نسبت به مواضع انتخاباتی حزب اتحاد ملت چه بوده و از سی نماینده تهران چند نفر نمره 
قبولی گرفته اند، گفت: نامه  حزب به کمیسیون مورد نظر ارجاع شده و برآورد ما این است 
که رویکردهایمان مورد قبول اکثریت اعضای شورای سیاست گذاری قرار خواهد گرفت. 
شورا به دلیل ماهیت جبهه ای چابکی لازم را ندارد،  شورا درصدد است ستاد انتخابات را 

شکل دهد و این ستاد به موارد جدی تر می پردازد.
وی درباره رضایت از فهرست امید گفت: حزب بر اساس معیارهایی فعالیت نمایندگان 
را بررسی کرده است و درباره شهر تهران معتقدیم وضعیت نمایندگان از مجموع کل کشور 
بهتر بوده است. در مجلس افزاد شاخصی هستند که مطالبات مردم را بیان کرده اند، نام 
نمی برم اما حتما بدون ملاحظه نظرمان را اعلام خواهیم کرد. از نظر ما در مورد نمایندگان 

تهران نیمی از نمایندگان فعلی ملاک لازم برای حضور مجدد در لیست را دارند.  
وی ادامه داد: در تهران افرادی انتخاب شدند که از سبد تایید صلاحیت ها قابل انتخاب 
بودند، شرایط در تهران به نسبت بهتر بود تا بتوانیم لیست انتخاب کنیم اما در شهرستان ها 
متاسفانه اینگونه نبود و بعضا افرادی انتخاب شدند که بدوا نمی توانستند در لیست باشند.

مذاکره ای با اعتدالیون نداریم
شکوری راد درباره اینکه آیا اصلاح طلبان بار دیگر ائتلاف با احزاب میانه رو و اعتدالی و 
اصول گرا را خواهند پذیرفت، گفت:  در انتخابات مجلس دهم ائتلاف دقیقه نودی شکل 
گرفت که اصلاح طلبان هم از آن راضی نبودند اما مصلحت بود اما در انتخابات ریاست 

جمهوری دور دوره دوم و شوراها ائتلافی صورت نگرفت.
وی ادامه داد: در این دوره به حزب اعتدال و توسعه اعلام شد اگر تمایلی دارند می توانند 
به عنوان یکی از احزاب در جلسات حاضر باشند و ما در جلسات ۲۸ حزب داریم و آنها هم 
می توانند حزب بیست و نهمین باشند. اما اینکه یک طرف مذاکره آنها باشند و یک طرف 

اصلاح طلبان به هیچ وجه چنین اتفاقی نخواهد افتاد.
شرکت در انتخابات لزوما به معنای ارائه لیست نیست 

دبیر کل حزب اتحاد ملت درباره نتیجه تازه ترین نظر سنجی ها درباره شرکت در 
برآورد  پایین  انجام شده میزان مشارکت  انتخابات گفت: در نظرسنجی های مختلف 
می شود اما وضعیت اینگونه نیست که جناح مقابل دست بالا را داشته باشد.  هواداران آنها 
از اول تصمیم به شرکت دارند و نگاهشان به انتخابات مناسکی است و نه آگاهی سیاسی. 
بنابراین اصولگراها برای حضور هوادارانشان مشکل کمتری دارند هرچند در آنها هم ریزش 

اتفاق افتاده است.  
وی ادامه داد: سال گذشته فضا برای انتخابات بسیار منفی بود اما امروز به مرحله ای 
رسیده ایم که بخشی از مردم آمادگی دارند درباره انتخابات صحبت کنند. پس شرایط 
نسبت به سال گذشته برای ما بسیار بهتر شده اما مطلوب نیست. هرچه به انتخابات 
نزدیک تر شویم گوش ها هم شنواتر خواهد شد.  رویکرد ما روشن است و اگر مفهوم 
انتخابات شکل بگیرد حتما شرکت می کنیم اصل بر شرکت است اما همانطور که آقای 
خاتمی گفتند شرکت در انتخابات لزوما به معنای ارائه لیست نیست. برای ما مهم است 

مردم با آمادگی بیابند تا جدی تر به انتخابات فکر کنند.
احمدی نژاد اصولگرایان را منفجر کرد

شکوری راد در پاسخ به پرسشی درباره اعلام پیروزی از سوی اصولگرایان در انتخابات 
گفت: مشکل اصلی اصلاح طلبان نظارت استصوابی و امکان حضور نامزدهای اصلی در 
انتخابات است. ما مشکل چندانی برای انسجام نداریم و فرایند رسیدن به انسجام در ما 
کارامدتر از اصولگرایان است. مشکل اصلی جریان مقابل به دست آوردن انسجام است اما 

هیچ ساز و کاری برای آن ندارند.  
نماینده مجلس ششم با اشاره به اینکه محمود احمدی نژاد اصولگرایان را منفجر و 
آنها را به شاخه های مختلف تقسیم کرد، گفت: بعد از آیت الله مهدوی کنی اصولگرایان 
نتوانستند کسی را پیدا کنند که این نقش را ایفا کند.  بخشی از سهم پیروزی اصلاح طلبان 
مرهون انسجام است و بخشی از دلیل شکست اصولگرایان تشتت میان آنها بوده و هیچ 
چشم اندازی هم برای انسجامشان نیست. طرح موضوع راه اندازی یک جریان سوم از 

سوی بعضی اصولگراها هم چشم انداز روشنی ندارد.
اصلاحات نه به سمت انقلاب و نه محافظه کاری می رود

دبیرکل حزب اتحاد ملت در پاسخ به پرسشی درباره کوتاه آمدن ها و مماشات از سوی 
اصلاح طلبان با اشاره به اینکه ما در شرایط ایران سیاست ورزی می کنیم، گفت: یکی از 
ایراداتی این است که چرا مماشات می کنید. من منکر این مماشات نیستم اما علتش باقی 
ماندن فضای سیاست ورزی است. اصلاحات نه به سمت انقلاب می رود نه محافظه کاری 

و باید امکان اصلاح را فراهم کنیم.  
شکوری راد با تاکید بر اینکه مماشات و خویشتنداری به معنای صرف نظر از مطالبات 
ما  و  می دهند  انجام  سنگینی  و  سخت  تلاش  اصلاح طلبان  گفت:  نیست،  مردم 

دستاوردهایی هم داشته ایم.  
وی با اشاره به اینکه انتخابات همچنان امکان به دست آوردن دستاورد را می دهد، گفت: 
تا زمانی که مفهوم انتخابات شکل بگیرد امکان کسب دستاورد وجود دارد.   در ۲ خرداد 
۷۶ در انتخابات مجلس ششم و ۹۲ و ۹۴ و ۹۶ نشان داده ایم از حداقل شرایط می توانیم 
استفاده کنیم، در چنین شرایطی دستاوردهایی کسب شده که به نظر من نشان افتخار 
باید داد اما در ازای قسمت خالی لیوان مورد انتقاد هستیم و آن را قبول داریم اما نمی 

توانیم به حداکثر مطالبات رسیدگی کنیم.
 

علی صوفی: 

همه احزاب اصلاح طلب یک لیست واحد 
ارائه می کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:در انتخابات پیش رو حزب پیشروی اصلاحات با 
سایر احزاب اصلاح طلب یک لیست واحد ارائه می کنند.

علی صوفی در ارتباط با آخرین فعالیت های انتخاباتی حزب پیشروی اصلاحات اظهار 
کرد: ما برنامه ای جدایی برای شرکت در انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی 
نداریم. از آنجایی که عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات هستیم و پذیرفتیم که جزو 
احزابی باشیم که با شورای عالی سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان نیز هماهنگی و 

همکاری کند، از اقدام تکی برای انتخابات پیش رو پرهیز می کنیم.
وی تاکید کرد: فعالیت های انتخاباتی حزب پیش روی اصلاحات با جبهه اصلاح طلبان 
هماهنگ و هم راستا خواهد بود. دبیر کل حزب پیش روی اصلاحات گفت: دلیل این 
تاکید، جلوگیری از تفرقه، موازی کاری ها و رقابت های داخلی میان احزاب اصلاح طلب 

است. 
اصلاح طلبان به تجربه دریافتند که به شرطی می توانند در انتخابات موفق باشند که 
انسجام خود را حفظ کرده و همچنین اجماع داشته باشند. وی ادامه داد: اصلاح طلبان 
از تکثر کاندیدها همچون اتفاقی که در انتخابات ریاست جمهوری  سال ۱۳۸۴افتاد  یا 
وزن کشی که احزاب در شورای شهر دوم تهران انجام دادند درس گرفتند که به صورت 

اجماعی حرکت کنند و از دادن لیست های متعدد پرهیز کنند.
صوفی در پایان گفت: حرکت اصلاح طلبان در قالب شورای هماهنگی و جبهه ای است 

و همه احزاب یک لیست واحد ارائه می کنند.
 

محمود صادقی: طبق اصل ۱۱۳ قانون اساسی 

سایر قوا باید به رئیس جمهوری پاسخگو باشند
 یک نماینده مجلس شورای اسلامی درباره تفسیر شورای نگهبان از اصل ۱۱۳ قانون 
اساسی، می گوید: باید از اعضای شورای نگهبان پرسید که چطور وقتی بحث درباره 
»نظارت« شورای نگهبان است، وارد فاز اجرایی می شوند و نظارت استصوابی را تصدیق 

می کنند، اما نظارت بر قانون اساسی رئیس جمهوری را به تذکر تقلیل می دهند؟
محمود صادقی، نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی 
درباره تفسیر شورای نگهبان از اصل ۱۱۳ قانون اساسی می گوید: ماهیت این اصل به 
نظارت بر اجرای قانون اساسی تأکید دارد؛ بر اساس اصل ۱۱۳ قانون اساسی، سایر قوا 

باید به رئیس جمهور پاسخگو باشند و همین نکته ممکن است مشکل زا باشد.
صادقی همچنین معتقد است: بر اساس این اصل قانون اساسی، رئیس جمهور در 
حوزه های اقتصادی، قضایی و سایر امور، نقش نظارتی دارد و مثلًا اگر یک زندانی در 
زندان، حقش تضییع شود رئیس جمهور می تواند این موضوع را مطرح کند و از نهاد 

مسئول پاسخگویی بخواهد.
او همچنین اضافه می کند که در این چهار دهه، تفسیر اصل ۱۱۳ قانون اساسی و نقش 

نظارتی رئیس جمهوری، همواره مورد کشمش بوده است.

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه باید شفافیت را در نظام 
اداری کشور نهادینه کنیم گفت: قانون ارتقای سلامت 
نظام اداری قانون خوبی است و از مجلس شورای اسلامی 

درخواست می کنم زمان اجرای آن تمدید شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه 
قضاییه افزود: قانون رسیدگی به تخلفات اداری قانون 
خوب و کارآمدی در زمینه پیشگیری است و ابزاری در 
دست خود مدیران اداری برای برخورد با تخلفات است و 

در اختیار دستگاه قضایی نیست.
وی افزود: خود مدیران در سازمان و ادارات و هئیت های 
رسیدگی به تخلفات اداری نباید فقط نسبت به کارمندان 
و کارکنان در سطوح پایین کار آمدی داشته باشد بلکه باید 

در همه سطوح کارآمد باشند.
رئیس قوه قضاییه گفت: در همه سطوح در نظام اداری، 
قانون رسیدگی به تخلفات اداری و فعال کردن هیئت های 
رسیدگی به تخلفات اداری می تواند بسیار کار آمد و در 

ایجاد سلامت اداری موفق باشد.
رئیسی افزود: فلسفه فعال شدن حراست این بوده است 
که چشمان بیدار مدیران اداری در سراسر کشور باشند و 
حراست ها باید با بینایی، شنوایی، حساسیت و پیگیری، 
مسائل را در ادارات پیگیری کنند و نگذارند فساد در ادارات 
شکل بگیرد و این اقدام می تواند در پیشگیری از فساد موثر 

باشد.
رئیس قوه قضاییه گفت: فعال شدن نظارت های درون 
سازمانی می تواند بهترین راهکار باشد برای باز شدن چشم 
و گوش مدیران به منظور خوب دیدن مسائل، نواقص و 

کاستی ها و رفع آن ها تا مسائل به معضل تبدیل نشود.
رئیسی افزود: این اقدامات حتماً می تواند نقش موثری 

در پیشگیری از وقوع جرم داشته باشد.
وی گفت: قصد داریم همه این بخش ها را پیگیری کنیم 
هم در سازمان بازرسی به عنوان دستگاه نظارتی زیر نظر 
قوه قضاییه و هم دادگاه های ما کار رسیدگی به پرونده های 
را با قوت دنبال می کنند. به امید آنکه نظام اداری ما در 
تراز انقلاب اسلامی و دور از هر گونه فساد باشد.رئیس 
قوه قضاییه گفت: باید شفافیت را در نظام اداری کشور 

نهادینه کنیم
شفافیت در نظام اقتصادی، یک امر بسیار 

ضروری است
رئیسی در ادامه افزود: سامانه هایی که امروز در گمرکات 
نظام صادرات و واردات، نظام پولی و بانکی در کشور، نظام 
مالیاتی وبخش های مختلف کشور آغاز بکار کرده است 
باید به هم متصل شود و بتواند یک کارآفرین؛ سرمایه گذار، 
واردکننده، صادرکننده و دریافت کننده تسهیلات از بانک 

را نظارت پذیر کند.
وی گفت: امروز با این سامانه های دیجیتال که فعال 
امری  اقتصادی،  نظام  شفافیت  به  دسترسی  هستند، 

نشدنی نیست.
رئیسی افزود: برای افزایش نظارت پذیری باید یک شبکه 
و سامانه هوشمند داشته باشیم تا به هنگام همه تحرکات 

اقتصادی را رصد و از فساد جلوگیری کند.
نظام  در  شفافیت  کرد:  اضافه  قضاییه  قوه  رئیس 
که  کارهایی  و  است  ضروری  بسیار  امر  یک  اقتصادی، 

برای تشکیل این سامانه ها صورت گرفته است باید به طور 
جدی به سامان برسد.

انقلاب  پیروزی  ابتدای  از  گفت:  قضائیه  قوه  رئیس 
اسلامی آنچه در راهبرد امام راحل و رهبر معظم انقلاب 
مورد تأکید قرار داشته، تعامل سازنده با ملت ها و دولت 

هاست.
سید ابراهیم رئیسی در ادامه نشست شورای عالی قوه 
قضاییه افزود: راهبرد تعامل، همکاری و همراهی سازنده با 
همه کشورها و ملت ها و دولت ها و عموم کشورها همواره از 

راهبردهای جمهوری اسلامی بوده و هست.
از  دسته  آن  مقابل  در  اما  افزود:  قضاییه  قوه  رئیس 
کشورهایی که به صورت نادر مانند کشور متخاصم آمریکا 
ایران  برابر جمهوری اسلامی  در  بنای دشمنی  همواره 
دارند، راهبرد جمهوری اسلامی ایران در این چهل سال 

مقاومت و ایستادگی فعال بوده است.
و  ملت  و  دارد  وجود  همواره  راهبرد  این  گفت:  وی 

مسئولان هم به این راهبرد پایبند هستند.
راهبرد مقاومت ایران راهبردی موفق بوده است 

رئیسی افزود: با هر دولت و ملتی که بخواهد با جمهوری 
اسلامی ایران کار و همکاری کند، همواره راهبرد ما راهبرد 
سازنده و همکاری است، اما در برابر آن دسته از دولت ها 
که بخواهند مخاصمه، فتنه و دشمنی کنند؛ راهبرد ما 

مقاومت و ایستادگی است.
وی اضافه کرد: آن دسته از دشمنان ما هم که از مذاکره 
دم می زنند، دنبال رفع مشکل مردم ایران نیستند، بلکه 
دنبال تضعیف راهبردهای قوی ملت ما هستند و دنبال 
اختلاف  و  منطقه  در  اسلامی  جمهوری  نقش  کاهش 

آفرینی در داخل هستند.
رئیس قوه قضاییه افزود: آن ها دنبال این هستند که 
توافق ظالمانه ای را بر ملت مسلمان ما تحمیل کنند و 

نمی خواهند مشکلی از جمهوری اسلامی حل شود.
رئیسی گفت: راهبرد مقاومت راهبرد موفقی است که 

تاکنون هم جواب داده است و امروز ملت های مسلمان هم 
متوجه همین راهبرد هستند و این راهبرد می تواند راهبرد 
موثری باشد و می تواند آن ها را در برابر دشمنان توانمند 

کند.
راهپیمایی عظیم اربعین رمز وحدت و پیشرفت 

امت اسلامی 
رئیسی در ابتدای این نشست ضمن تسلیت ایام اربعین 
سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین علیه 
السلام افزود: شکوه و عظمتی که ملت های مسلمان از 
سراسر عالم در حماسه مثال زدنی اربعین آفریدند و بیش 
از ۱۷ میلیون دلداده حضرت ابا عبدالله گردهم آمدند و 
جبهه متحدی را در برابر همه دشمنی ها شکل دادند؛ 
ارزشمند است و باید آن را قدر دانست. وی گفت: باید 
شکرگزار خداوند متعال باشیم که این همه دل ها را متوجه 
وجود مقدس حضرت امام حسین علیه السلام کرد و این 
همه جمعیت، با همت، اراده پولادین و اخلاص در این 
مسیر گام گذاشتند.رئیسی افزود: گردهمایی و راهپیمایی 
عظیم اربعین، سرمایه عظیمی است که باید قدر آن را 
دانست؛ این راهپیمایی عظیم به رغم خواست دشمنان 
کوچک ترین  بدون  خاص؛  حوادث  شکل دهی  برای 
این  گفت:  قضاییه  قوه  شد.رئیس  انجام  حادثه ای 
گردهمایی عظیم، رمز وحدت و آرامش امت اسلامی و رمز 
پیشرفت خواهد بود.وی افزود: باید از رهبر معظم انقلاب 
اسلامی که با تشویق و ترغیب برای شکل  گیری این حرکت 
عظیم، مسیر را هموار کردند، تقدیر و تشکر کنیم.رئیس 
قوه قضاییه گفت: از دولتمردان، مرزبانان، نیروی انتظامی 
و مسئولان در بخش های مختلف که برای تشرف زائران، 
زحمت کشیدند هم باید قدردانی کرد.وی افزود: از ملت، 
دولت و مرجعیت در عراق نیز تشکر می کنیم.وی گفت: 
احساس ما این است که همبستگی و همدلی بیش از 
همیشه میان دو ملت ایران و عراق وجود دارد و بحمدالله 

بصیرت دو ملت مثال زدنی است.

رئیس قوه قضائیه:

باید شفافیت را در نظام اداری کشور نهادینه کنیم

 وزیر امور خارجه گفت: جمهوری اسلامی ایران در قوانین داخلی خود مبارزه با 
پولشویی را به عنوان یک ضرورت و هدف دنبال می کند تصمیم اف ای تی اف 

)گروه ویژه اقدام مالی( کاملا سیاسی است و کاملا با آن مخالف هستیم.
»محمد جواد ظریف« روز دوشنبه در حاشیه نخستین کنفرانس یک جانبه گرایی 
و حقوق بین الملل در جمع خبرنگاران درباره هشدار "اف ای تی اف" به جمهوری 
اسلامی ایران اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران در قوانین داخلی خود مبارزه با 
پولشویی را به عنوان یک ضرورت و هدف دنبال می کند تصمیم اف ای تی اف کاملا 
سیاسی است که کاملا با آن مخالف هستیم؛ اما به خاطر منافع ملی خودمان تمام 

اقدامات لازم را برای مبارزه با تامین مالی تروریسم و مقابله با پولشویی انجام دادیم.
وزیر امور خارجه، تصویب آیین نامه مبارزه با پولشویی در دولت و قوه قضاییه را گام 
مهم ایران در این زمینه برشمرد و گفت: این  آیین نامه قانون مفصلی و کاملی است 
و امیدوارم با همگرایی داخلی و اقدامات بعدی برای گرفتن بهانه از دست کسانی که 

منافع ایران را دنبال نمی کنند و مخالف ما هستند، فراهم شود.
ظریف با اشاره به سفر روز چهارشنبه خود در اجلاس سران عدم تعهد و حضور 
روحانی با باکو اظهارداشت: نشست اجلاس سران عدم تعهد در سطح سران روز 
جمعه برگزار می شود و اجلاس کارشناسی آغاز شده و اجلاس وزرا از روز چهارشنبه 

آغازمی شود؛ رییس جمهوری نیز در این اجلاس حضور می یابد.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران از اعضای فعال جنبش عدم تعهد بوده و 
برای این جنبش بسیار مهم است که برابر یک جانبه گرایی ایستاده و سیاست های 

ایران در واقع همسو با سیاست های عدم تعهد است.
وزیر امور خارجه گفت: حضور ایران به خاطر عضویت در عدم تعهد است که 
چندی پیش ایران ریاست آن را عهده دار بود همین طور فرصتی خواهد بود برای 
مشورت و اوضاع بین المللی و منطقه ای و شرایط سوریه و سایر موضوعاتی که با 

همکاران به تبادل نظر می پردازیم.
ظریف در پاسخ به سوالی درباره گام چهارم ایران درباره عدم تعهد اروپا اظهار 
داشت: هنوز تصمیم نهایی برای نوع اقدامی که برای گام چهارم خواهیم داشت 
نگرفته ایم و تا زمانی که در شورای عالی امنیت ملی این تصمیم اتخاذ شود آن را 
اعلام می کنیم و اگراروپایی ها نتوانند تا آن زمان تعهدات خود را عمل کنند ما گام 

چهارم را بر می داریم.
وزیر امور خارجه درباره تحولات اخیر لبنان نیز گفت: ما همواره در کنار مردم 
منطقه بوده ایم و معتقد هستیم ضمن این که امنیت، آرامش و ثبات حفظ شود باید 
نیازها و خواسته های به حق آن ها مورد توجه قرار گیرد امیدواریم دولت و احزاب 
لبنان با توجه به خواسته های مردم در ساختن لبنان بهتر و آبادتر موفق تر باشند و ما 

همواره در کنار مردم و دولت و مسئولان این کشور بوده ایم.
وی درباره آزادی مسعود سلیمانی دانشمند ایرانی بازداشت شده در آمریکا نیز 
اظهار کرد: در سفری که به نیویورک داشتم این از موضوعات مهمی بود که پی 
گیری و در مصاحبه یا در گفت و گوها اعلام کردم؛ امیدوارم در آینده اخبار خوبی 

داشته باشیم.

محمد جواد ظریف: 

تصمیم "اف ای تی اف" کاملا سیاسی است 

سخنگوی وزرات کشورگفت :تلاش ما در وزارت کشور 
این است که با ایجاد ساز وکاری مشخص اساسا امکان 
ورود پول هایی با منشاء نامشخص به انتخابات را محدود 
بکنیم، بُن مایه دولت الکترونیک هم موید همین مطلب 
است که ما فرایند را به گونه ای شفاف کنیم که بتوانیم 
در قالب شفاف سازی، فضای ورود منابع نامشخص را 

محدود و در نهایت از بین ببریم. 
سیدسلمان سامانی اظهارداشت :سقف هزینه های 
انتخاباتی چیزی از جنس عدالت انتخاباتی است که در 
سیاست های کلی انتخابات هم بر آن تاکید شده است، 
علی القاعده نباید اجازه دهیم که برخورداری از منابع 
مالی زمینه ساز ترجیح یک نامزد بر نامزد دیگر شود بر این 
اساس باید ساز وکار انتخابات را به نوعی طراحی کنیم که 
تحقق حداکثر عدالت انتخاباتی را داشته باشیم یعنی 
نامزدهایی با ویژگی هایی که در شرع و قانون اساسی 
و فرهنگ ایرانی- اسلامی بر آن تاکید شده بتوانند در 
رقابت ها شرکت کنند و برخورداری یا عدم برخورداری 
از منابع مالی کلان نتواند زمینه ای برای موفقیت یا عدم 

موفقیت افراد ایجاد کند.
 وی افزود: در لایحه جامع انتخابات ساز وکار هزینه های 
انتخاباتی به طور کامل پیش بینی و مشخص شده که 
منابع مالی به چه صورت، به چه میزان و از چه طرق 

مشخصی می تواند تامین شود، حتی فردی باید به عنوان 
ذی حساب برای هر نامزد به ستاد انتخابات کشور معرفی 
شود، همچنین مقرر شده تا دفاتر حسابرسی استاندارد 
و مشخصی طراحی و در اختیار ذی حساب قرار گیرد، 
ذیحساب مسول است تمامی منابع مالی اعم از منابع 
مالی شخصی نامزد، حامیان کمک کننده، کمک های 
مالی انجام شده از سوی احزاب و ... را در دفتر مذکور 
قرار  انتخابات کشور  اختیار ستاد  در  نهایت  در  و  درج 
دهد بنابراین در لایحه جامع انتخابات تمام این موارد 
پیش بینی شده که انشالله با تصویب مفاد آن، شفافیتی 
که در فضای انتخابات مورد انتظار مردم است عملیاتی 

شود.
وی تصریح کرد :در لایحه جامع انتخابات سقف هزینه 
های انتخاباتی کاملا مشخص شده که باید به نامزدها 
انتخابیه  های  حوزه  برای  ها  هزینه  البته  شود.  اعلام 
مختلف متفاوت است به این معنی که اگر یک حوزه 
انتخابیه بزرگتر باشد و جمعیت بیشتری داشته باشد 
نیازمند به کار تبلیغاتی بیشتر و در نتیجه هزینه بیشر 
است اما برای حوزه های انتخابیه کوچکتر هزینه کمتری 
در نظر گرفته شده است اما در حال حاضر در قانون فعلی 
سقفی برای هزینه های انتخاباتی پیش بینی نشده که 
بر همین اساس ما باید سعی کنیم انتخابات را منطبق بر 

سیاست های کلی انتخابات - که هم عدالت انتخاباتی 
و هم حرکت به سمت شفاف سازی مالی و هزینه های 
همچنین  و   - گرفته  قرار  تاکید  مورد  آن  در  انتخابات 
رعایت ماده ۶۶ برگزار کنیم و اجازه ندهیم که منابع مالی 
نامشخص و تاثیرگذار در فضای انتخابات بتوانند به مسیر 

انتخابات خدشه ای وارد کنند.
خریدوفروش آراء اثبات شود، انتخابات ابطال 

خواهد شد
سخنگوی وزرات کشورخاطرنشان کرد :اگر در جایی 
خرید و فروش رای اثبات شود و در نتیجه انتخابات هم 
موثر باشد حتماً انتخابات ابطال و با متخلفان برخورد 
می شود. در هرصورت معتقدم به هر میزان که ایجابی 
قانونگذاری کرده و ساز وکاری طراحی کنیم که همگان 
در دایره ساز وکار طراحی شده فعالیت کنند موفق تر 
خواهیم بود، ببینید ما امروز در حوزه شهرسازی هم با 
مکانیزمی روبرو هستیم که گفته می شود شهرهای جدید 
با ویژگی های مدرن و جدید طراحی می شوند به صورتی 
که از ابتدا همه پیش بینی ها در آن شده است، در حوزه 
انتخابات هم در واقع لایحه جامع انتخابات یک شهر 
جدید انتخاباتی با قوانین مدرن و جدید است که تمام این 
مکانیزم ها در آن پیش بینی شده و ما باید نظام انتخاباتی 

مان را به سمت این شهر جدید کوچ  دهیم.

سخنگوی وزرات کشور :

منابع مالی نامشخص نباید مسیر انتخابات را خدشه دار کنند

 این کارشناس حقوقی در مورد اجرایی نشدن اصل ۱۱۳ اظهار داشت: این مشکل بیشتر 
ناشی از تنش های سیاسی و تفسیر شورای نگهبان از این اصل است که خود آقایان باید در 
این زمینه پاسخگو باشند. البته شاید روسای جمهور هم بخواهند بیشتر از حد مجاز خود از 

اختیارات قانونی استفاده کنند.
وی افزود: اصل ۱۱۳ در سال ۱۳۶۸ دچار تغییراتی شد و روند دیگری را در پیش گرفت. 
بازنگری قانون اساسی در سال ۱۳۶۸، حذف مقام نخست وزیری و تمرکز کلیه امور اجرایی در 
دست رئیس جمهور، باعث شد مسئولیت تنظیم روابط قوای سه گانه از رئیس جمهور اخذ و 
به مقام معظم رهبری واگذار شود. با این حال، مسئولیت اجرای قانون اساسی مذکور در اصل 
۱۱۳ همچنان برای رئیس جمهور باقی ماند. اما باز هم در دامنه صلاحیت رئیس جمهور 
نسبت به این مسئولیت در مقام اجرا، اختلاف نظر ایجاد شد که در دوران روسای جمهور 

ششم و هفتم منجر به اظهار نظر شورای نگهبان در قالب تذکر شد.
 وی افزود :در شرایط فعلی همه نهادهای حکومت باید به مصوباتی که در بازنگری قانون 
اساسی انجام شد توجه کنند و این اصل باید قابلیت اجرا داشته باشد و به عنوان قانون در مورد 

یکی از وظایف رئیس جمهور اعمال شود.
به گفته محمدنبی، اگر اختلافی در قانون اساسی مشاهده شد مرجعی مشخص شده است 
که این اختلافات را حل کند و چگونگی تفسیر قانون اساسی بر عهده شورای نگهبان است و 

بقیه کارشناسانی که در این موضوع اظهارنظر می کنند نظراتی عمومی ارائه می کنند.

این حقوقدان افزود: طبق قانون اساسی رئیس جمهور تنها رییس قوه مجریه نیست. اولا 
همان طور که گفتم پس از رهبری، عالی ترین مقام رسمی کشور است. ثانیا، رییس جمهور، 
مسئول اجرای قانون اساسی است و در انجام این مسئولیت هیچ شخص و نهادی مستثنی 

نشده است.
وی تصریح کرد :آنچه بطور مشخص در اصل ۱۱۳ برای رییس جمهور مستثنی شده است، 
تنها مربوط به اداره آن بخش از امور است که مستقیما قانون اساسی آن را ذیل اختیارات 
رهبری احصاء و تعیین کرده است. پیشنهاد اخیر رییس جمهور، پیشنهاد درستی است. 
شورای نگهبان تفسیر خویش را از عنوان مسئولیت اجرای قانون اساسی به صراحت اعلام 
کند تا مردم تکلیف خویش را بدانند و بدانند به چه کسی و با چه اختیاراتی قرار است به عنوان 

رئیس جمهور رای دهند.
محمدنبی در پایان این مصاحبه اظهار داشت: رئیس جمهور بنا  به وظیفه  تصریح شده در 
اصل  ۱۱۳ قانون اساسی، به شورای نگهبان در مورد اجرای قانون اساسی می تواند تذکر 
دهد و خواستار پاسخگویی حقوقی آنان باشد. در شرایط کنونی و پس از گذشت چهل سال از 
انقلاب اسلامی و در دوران بلوغ انقلاب، هیچ امری بالاتر از رعایت و اجرای قانون اساسی، به 
عنوان تنها حَکم، برای رفع اختلافات در کشور نیست و ارجاع همه به قانون اساسی و عمل به 
آن  می تواند ضامن امنیت و پاسداری از قانون اساسی باشد تا هیچ شخص یا نهادی نتواند بر 

اساس سلیقه و منافع خود به قانون اساسی بنگرد.

در گفت وگو با یک حقوقدان مطرح شد

اختیارات رئیس جمهوری برای رای دهندگان مشخص شود

صابر گل عنبری*
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ماجرای سهمیه بندی انسولین و دغدغه بیماران قندخونی

 وقتی سلامت بیمار فدای جیب بیمه ها می شود

ماجرای کاهش پوشش بیمه ای انسولین و سهمیه بندی آن موجب آزار و رنج بیماران 
دیابتی شده است.

مزه دهانش تلخ شده است، علاقه خاصی به شیرینی جات دارد. اما می گوید که 
نمی تواند شیرینی بخورد. این جمله ها را از کسی می شنوم که از بیماری دیابت یا 
قندخون بالا رنج می برد، بیماری که عوارض بسیاری دارد و به دو شکل دیابت نوع 
یک و دیابت نوع دو فرد را گرفتار  می کند. بیماران دیابتی نوع یک باید با توجه به میزان 
قند خون و وزن در روز چند واحد انسولین تززریق کنند تا قندخونشان تنظیم باشد. اما 
فکرش را بکنید که بیمار باشید و نتوانید به میزان کافی از دارو استفاده کنید. این دیگر 

خود دردی بر درد های بیمار می افزاید.
چند روزی است که صحبت از سهمیه بندی انسولین بیماران دیابتی است. سهمیه 
بندی که موجب رنج بیماران دیابتی شده است. بنابر اعلام بیماران بیمه ها کف حداقلی 
برای سهمیه انسولین افراد در نظر گرفته اند و بیماران باید انسولین بیش از حد تایید بیمه 
را آزاد خریداری کنند، این در حالی بوده که استفاده از انسولین های قلمی برای بیماران 

راحت تر است و بیمار باید هزینه زیادی برای خرید آزاد انسولین پرداخت کند.
سهمیه بندی انسولین درست نیست

این در حالی است که ایرج حریرچی سهمیه بندی انسولین معاون کل وزارت بهداشت 
را نادرست خواند و گفت: سیاست وزارت بهداشت، مصرف منطقی دارو است.

وی با تاکید بر تامین انسولین مورد نیاز کشور تا یک سال آینده، گفت: هیچ کمبودی 
در زمینه انسولین مورد نیاز بیماران وجود ندارد و برای بیش از یک سال مصرف، انسولین 

تامین شده است.
حریرچی با اشاره به رقم پرداختی بیماران برای تهیه انسولین که ۳۷۰۰ تومان است، 
ادامه داد: قیمت انسولین به صورت آزاد ۳۷ هزار تومان است که بیماران فقط ۱۰ درصد 

آن را پرداخت می کنند.
معاون کل وزارت بهداشت، افزود: برای دولت، قیمت خرید خارجی انسولین ۵ یورو 
است و فعلا قلم انسولین وارداتی است. البته در حال حاضر زمینه احداث کارخانه تولید 

قلم انسولین در کشور فراهم شده است.
بیمه ها انسولین مصرفی بیمار را کم می کنند

کامران نیکو سخن مدیرعامل انجمن دیابت ایران در گفت وگو با خبرنگار حوزه بهداشت 
و درمان گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، درباره سهمیه بندی انسولین 
اظهار کرد: گاهی اوقات بیماران بیش از تایید بیمار انسولین تزریق می کنند و بیمه میزان 

خاصی انسولین را تایید می کند و فرد باید انسولین اضافی را خریداری کند.
وی ادامه داد: قلم انسولین حدود ۳۵ هزار تومان هزینه دارد و در صورتی که بیمه 
انسولین اضافی را تایید نکند فرد باید هزینه انسولین های اضافی را از جیب پرداخت 

کند.
مدیرعامل انجمن دیابت ایران اظهار کرد: سهمیه بندی انسولین برای بیماران دیابتی 
تحت پوشش تامین اجتماعی به تازگی اعمال شده است، پیش از این در بیمه سلامت 

نیز این گونه بود که بیماران دیابتی هر سال باید به مراکز اسناد پزشکی مراجه کنند.
نیکوسخن بیان کرد: پس از انجام آزمایش و پر کردن فرم های لازم مدارک را به بیمه 
تحویل دهند تا بتوانند انسولین را تحت پوشش بیمه دریافت کنند و حالا تامین اجتماعی 

نیز از بیماران برای پو شش بیمه ای انسولین آزمایش و مدارک دریافت می کند.
پیچ و خم های راهروی دفاتر بیمه برای پوشش بیمه ای انسولین

مدیرعامل انجمن دیابت ایران بیان کرد: تعداد مراکز تایید نسخ انسولین کافی نیست 
و بیماران باید مدت طولانی در این مراکز انتظار بکشند تا پرونده برای فرد تشکیل شود 
و گاهی کارشناسی بیمه به توصیه پزشک توجه نمی کند و بر اساس وزن مقدار انسولین 
مورد نیاز بیمار را تعیین می کند، در حالی که در برخی موارد مانند بیماران در سنین بلوغ 

نیاز به انسولین بیشتر است و بیمه میزان اضافی را تایید نمی کند.
نیکو سخن اظهار کرد: بیمه ها تایید بیمه ای و انجام ازمایش های دوره ای را راهی برای 
جلوگیری از فروش اضافی انسولین عنوان می کنند البته باید توجه داشت که این موارد 
بسیار کم است، کسی که انسولین تزریق می کند نیاز به تزریق انسولین دارد و نمی تواند 

بدون تزریق انسولین امور روزمره زندگی خود را انجام دهد.
مدیرعامل انجمن دیابت ایران تاکید کرد: اگر تعداد مراکز تایید نسخ بیماران افزیش 
پیدا کند و کارشناسان بیمه به تجویز پزشک توجه کنند بسیار راهگشاست، بالاخره 
پزشک تشخیصی می دهد و بنابر آن تشخیص فرد به انسولین تجویزی نیاز دارد و باید 
آن میزان تزریق کند، از طرفی فردی که انسولین تزریق می کند باید تا پایان عمر خود از 

انسولین تزریقی استفاده کند و آزمایش سالانه هزینه اضافی به بیمار تحمیل می کند.
درست نیست بیمه ها داروی مورد نیاز بیمار را تایید نکنند

محمد نعیم امینی فرد عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با خبرنگار حوزه بهداشت و درمان گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، 
درباره سهمیه بندی انسولین اظهار کرد: مسئله تجویز منطقی دارو بدان معنا نیست 
که دارو را کمتر تجویز کنیم بلکه باید دارو را به میزان کافی و زمان مناسب برای بیمار 
تامین کنیم. وی ادامه داد: گام مهم برای ایجاد عدالت درمانی و دارویی این است که 
از طریق سیستم بیمه پوشش بیمه ای را افزایش دهیم، مبنا این است که دارو با قیمت 
تمام شده عرضه می شود و بیمار براساس راهنما های بالینی میزان مورد نیاز داروی خود 
را دریافت می کند. عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
باید به تدریج دارو های گرانقیمت تحت پوشش بیمه قرار گیرد، اما نباید این گونه باشد که 
بیمه کفی را برای دارو در نظر بگیرد و اگر بیمه ها میزان کافی انسولین برای بیمار را تایید 
نکنند، این برخلاف راهنما های بالینی و عدالت است که در خدمات بهداشتی و درمانی 
دنبال می کنیم. امینی فرد بیان کرد: نسخه نویسی الکترونیکی بهترین راهکار در نظام 
الکترونیکی است، در این صورت سه ضلع پزشک، بیمه و داروخانه به یکدیگر متصل 

می شوند و بسیاری از چالش های کنونی حل خواهد شد.
باید قبل از اجرای طرح اطلاع رسانی شود

درباره  اسلامی  شورای  مجلس  داروی  و  غذا  فراکسیون  رئیس  هاشمی  همایون 
سهمیه بندی داروی انسولین، گفت: ما در شرایط تحریم هستیم و یکی از وظایف 
سازمان غذا و دارو آموزش به مردم است به طوری که بیماران دقیق، درست و به موقع 
به میزان توصیه شده داروی خود را استفاده کنند. رئیس فراکسیون غذا و داروی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: جلوگیری از مصرف بی رویه دارویی به نفع اقتصاد بیماران 
و خانواده هاست، اما اینکه طرحی بدون هماهنگی و اطلاع رسانی مناسب عملیاتی 
شود، بار روانی منفی برای بیماران به دنبال دارد و موجب رنجش آنها می شود. وی 
ادامه داد: بهتر بود که سازمان غذا و دارو پیش از اجرای طرح در بیمه ها اطلاع رسانی و 
آگاهی سازی مناسب را انجام می داد باید توجه داشت که مصرف بی رویه دارو به اقتصاد 
کشور آسیب می زند و از اقدامات سازمان غذا و دارو و وزارت بهداشت برای جلوگیری 
از مصرف بی رویه دارو استقبال می کنیم، اما این اقدامات باید با مشارکت ذی نفعان، 

آموزش و اطلاع رسانی به مردم پیش از انجام هر گونه اقدامی باشد.
امید است که با تصمیم گیری مناسب بیمه ها دردی بر درد بیماری بیماران اضافه نشود 
و بیماران در تامین داروب مورد نیاز خود در شرایط سخت اقتصادی دچار چالش نشوند، 
همان گونه که پشت دفترچه بیمه ها نوشته شده است که بیمار نباید جز دغدغه بیماری 

دغدغه دیگری نداشته باشند.

مدیریت دوز شیمی درمانی به کمک نانو ذرات
پژوهشگران توانستند با ارائه روشی جدید، دوز شیمی درمانی را با استفاده از فناوری نانو 
مدیریت کنند. محققان توانستند از نانوذرات برای بهبودی کامل شیمی درمانی استفاده 
کنند. آن ها برای این کار نانوذراتی از جنس آهن ساختند که دارای پوششی از جنس 
پلیمر زیست سازگار است. پژوهشگران دانشگاه ایالتی میشیگان روش جدیدی را ارائه 

کردند که می توان با به وسیله نانو ذرات دوز شیمی درمانی را مدیریت کرد.
شیمی درمانی برای از بین بردن سلول های سرطانی استفاده می شود که درمانی بسیار 
دردناک است و عوارض فراوانی دارد. برای حل این مشکل لازم است ابزاری دقیق برای 

رهایش دوز صحیحی از دارو به تومور سرطانی استفاده شود.
محققان دانشگاه ایالتی میشیگان روشی جدید ارائه کرده اند که می توان با این روش 
تصویربرداری ذرات مغناطیسی )MPI( و تزریق نانوذرات کامپوزیتی را انجام داد. در واقع 

ذرات ابرپارامغناطیس و داروی شیمی درمانی دوکسوروبیسین با هم ترکیب می شوند.
لازم است برای مدیریت کامپوزیت نانوذرات، این ذرات را به صورت عامل کنتراست  
دهنده استفاده و به صورت خوراکی خورده شوند. زیرا ذرات ابرپارامغناطیس هستند و با 
استفاده از دستگاه MRI قابل مشاهده هستند. این کامپوزیت به گونه ای طراحی شده 
که در طول زمان از بین برود و یا در صورت رسیدن سیگنال های MRI دچار فروپاشی 
شوند؛ بنابراین رهایش دوکسوروبیسین انجام شده و نانوخوشه اکسید آهن دچار زوال 

ساختاری می شود. پزشک می تواند به سرعت محل دارو را تشخیص دهد.
تدریجی  رهایش  همراه  به  زمان  طول  در  ذرات  تغییر  آمده   دست  به  نتایج  طبق 
دوکسوروبیسین که با استفاده از MPI رصد می شود به محققان اجازه می دهد تا ۱۰۰ 
درصد دارو را مدیریت کنند. محققان می توانند با این روش نشان دهند که دارو چگونه  

روی بدن تاثیر می گذارد و سلول های سرطانی تا چه حد از بین رفته اند.

ماده معدنی منیزیم که در برخی مواد غذایی مانند مغزدانه ها وجود دارد ممکن 
است به تنظیم فشار خون کمک کند، از سخت شدن سرخرگ ها پیشگیری کند، و 
ریتم قلب را منظم نگه دارد. مشخص شده است که ویتامین B۶ دوست خوبی برای 

منیزیم است زیرا به جذب بهتر این ماده معدنی قدرتمند کمک می کند.
برخی مواد غذایی همراه با یکدیگر عطر و طعم بهتری دارند و مشخص شده است 

که شرایطی مشابه را می توان در مورد ویتامین ها و مواد معدنی نیز در نظر گرفت.
بسیاری از مواد مغذی به همراه هم عملکرد بهتری ارائه می کنند و بر همین اساس 
است که مصرف چند مکمل خاص همواره بهترین ایده محسوب نمی شود. در این 
میان، دریافت مواد مغذی مختلف می تواند به معنای بهره مندی از قلبی سالم تر 

باشد.
در ادامه با برخی ترکیب های ویتامین و مواد معدنی که می توانند فواید سلامت 

چشمگیرتری را در کنار هم ارائه کنند، بیشتر آشنا می شویم.
ترکیب ویتامین B6 و منیزیم برای تقویت سلامت قلب

ماده معدنی منیزیم که در برخی مواد غذایی مانند مغزدانه ها وجود دارد ممکن 
است به تنظیم فشار خون کمک کند، از سخت شدن سرخرگ ها پیشگیری کند، و 
ریتم قلب را منظم نگه دارد. مشخص شده است که ویتامین B۶ دوست خوبی برای 

منیزیم است زیرا به جذب بهتر این ماده معدنی قدرتمند کمک می کند.
به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، زنان در بازه سنی ۱۹ تا ۳۰ سال باید روزانه 
۳۱۰ میلی گرم منیزیم دریافت کنند؛ زنان ۳۱ ساله و پیرتر باید ۳۲۰ میلی گرم 
منیزیم مصرف کنند. مردان در بازه سنی ۱۹ تا ۳۰ سال نیز باید ۴۰۰ میلی گرم 
منیزیم در روز دریافت کنند؛ مردان ۳۱ ساله و پیرتر نیز باید ۴۲۰ میلی گرم منیزیم 
مصرف کنند. مردان و زنان در بازه سنی ۱۹ تا ۵۰ سال باید روزانه ۱.۳ میلی گرم 
ویتامین B۶ دریافت کنند؛ مردان ۵۱ ساله و پیرتر باید ۱.۷ میلی گرم از این ویتامین 

دریافت کنند و زنان در بازه سنی مشابه باید ۱.۵ میلی گرم مصرف کنند.
برای افزایش منیزیم مصرفی می توانید مصرف مواد غذایی مانند بادام و اسفناج را 

مد نظر قرار دهید. برای دریافت ویتامین B۶ بیشتر غذاهای خام سرشار از این ماده 
مغذی مانند موز را به جای نمونه های پخته انتخاب کنید.

اگر نمی توانید ویتامین B۶ کافی از رژیم غذایی خود دریافت کنید با پزشک خود 
درباره استفاده از مکمل های غذایی صحبت کنید.

تعادل سدیم و پتاسیم برای کمک به تنظیم فشار خون
سدیم و پتاسیم دو ماده معدنی ضروری برای سلامت بدن انسان هستند و به همراه 
هم می توانند به تنظیم بسیاری از عملکردهای بدن، از جمله فشار خون کمک کنند. 
امروزه افراد بسیاری با بیماری پرفشاری خون مواجه هستند و مصرف سدیم بیش 
از حد زیاد و پتاسیم بسیار کم ممکن است در افزایش خطر ابتلا به این شرایط نقش 

داشته باشد.
انجمن قلب آمریکا محدود کردن مصرف سدیم به ۲,۳۰۰ میلی گرم در روز را برای 
بزرگسالان توصیه کرده است اما افراد بسیاری از این مرز عبور می کنند. همچنین، 
افراد بسیاری به میزان کافی پتاسیم مصرف نمی کنند. کنار گذاشتن غذاهای 
فرآوری شده که یکی از منابع اصلی سدیم دریافتی از رژیم غذایی محسوب می شود 
و افزایش مصرف مواد غذایی سرشار از پتاسیم، مانند کدو تنبل و اسفناج می تواند به 

ایجاد تعادل بین سطوح این مواد مغذی کمک کند.
کمک به تنظیم فعالیت قلب با مصرف ویتامین D و منیزیم به میزان 

کافی
ویتامین D می تواند به تنظیم فشار خون و تقویت سلامت قلب کمک کند، اما برای 
برای ارائه عملکرد درست به کمک منیزیم نیاز دارد. بدون منیزیم، ویتامین D به شکل 
فعال خود که به نام »کلسیتریول« شناخته می شود، در نمی آید. نیازی نیست که 
هر دو ماده مغذی را در یک وعده غذایی مصرف کنید، اما تامین مقدار توصیه شده 
روزانه اهمیت دارد. مردان و زنان باید دریافت ۶۰۰ واحد بین المللی ویتامین D در روز 
را هدف قرار دهند. از منابع خوب برای این ویتامین می توان به ماهی و شیر اشاره 

کرد. از منابع خوب برای سدیم نیز می توان به بادام، اسفناج و لوبیا سیاه اشاره کرد.

ممکن است شنیده باشید که ویتامین D رابطه دوستانه ای با یک ماده مغذی دیگر 
یعنی کلسیم دارد. به همراه هم، آنها به تقویت سلامت استخوانی کمک می کنند. 
 The Journal of Clinical با این وجود، مطالعه ای که در سال ۲۰۱۷ در نشریه
Hypertension منتشر شد، نشان داد که مکمل های کلسیم ممکن است با خطر 
بیشتر مشکل قلبی پیوند خورده باشند، از این رو، پیش از مصرف مکمل های کلسیم 

با پزشک خود مشورت کنید.
مصرف ویتامین C همراه با آهن برای پرهیز از کم خونی فقر آهن

آهن یک ماده معدنی ضروری برای بدن انسان است که به تولید گلبول های قرمز 
خون کمک می کند. آهن در دو نوع هم، موجود در منابع حیوانی مانند گوشت و 
غذای دریایی، و غیرهم، موجود در منابع گیاهی، وجود دارد. به گفته موسسه ملی 
سلامت آمریکا، مردان و زنان بزرگسال که بیش از ۵۱ سال سن دارند باید روزانه ۸ 
میلی گرم آهن مصرف کنند، در شرایطی که زنان در بازه سنی ۱۹ تا ۵۰ سال نیازمند 

۱۸ میلی گرم آهن هستند.
افرادی که رژیم های غذایی گیاهخواری و وگان را دنبال می کنند، در معرض خطر 
بیشتری برای کمبود آهن قرار دارند زیرا آهن غیرهم به خوبی توسط بدن جذب نمی 
شود. در صورت عدم درمان، کم خونی فقر آهن می تواند موجب سخت تر کار کردن 
قلب شود که می تواند ضربان قلب نامنظم یا حتی نارسایی قلبی را به همراه داشته 

باشد.
مصرف ویتامین C همراه با آهن می تواند به جذب هرچه بهتر این ماده معدنی از 
منابع گیاهی کمک می کند. از جمله منابع خوب برای ویتامین C می توان به میوه 
های خانواده مرکبات، فلفل دلمه ای و توت ها اشاره کرد. البته نباید در مصرف آهن 
 The American Journal نیز زیاده روی کرد. مطالعه ای که در سال ۲۰۱۸ در نشریه
of Clinical Nutrition منتشر شد، پیوندی احتمالی بین مصرف بیش از حد آهن، 
به ویژه از گوشت قرمز، و خطر بیشتر ابتلا به آترواسکلروز یا تصلب شرایین را نشان 

داد.
اگر به میزان زیاد آهن مصرف کرده و مستعد ذخیره آهن بیش از حد باشید، مصرف 

ویتامین C اضافه ممکن است حتی برای شما مضر باشد.
مصرف ویتامین های B6 و B۱2 همراه با فولات 

برای کاهش خطر بیماری قلبی
این ویتامین های B طی همکاری با یکدیگر می توانند سطوح هموسیستئین، 
یک اسید آمینه که انباشت بیش از حد آن با بیماری قلبی پیوند خورده است، را 
 Critical Reviews in Food کاهش دهند. مطالعه ای که در نوامبر ۲۰۱۸ در نشریه
Science and Nutrition منتشر شد، مصرف بیشتر فولات و ویتامین B۶ را با کاهش 
خطر بیماری عروق کرونر قلب نشان داد. از جمله منابع غذایی خوب برای ویتامین 
B۶ می توان به اسفناج، تخم مرغ، و گوشت ماکیان اشاره کرد و شیر حاوی ویتامین 
B۱۲ است. همچنین، برخی افراد ممکن است از فواید مکمل های B کمپلکس 
بهره مند شوند زیرا برخی افراد دارای جهش های ژنتیکی MTHFR هستند که 
ممکن است توانایی آنها در پردازش هموسیستئین را محدود کند. البته، پیش از 

استفاده از مکمل ها با پزشک خود مشورت کنید.
ترکیب اسیدهای چرب امگا-۳ با ویتامین ها و مواد معدنی برای یک رژیم 

غذایی دوستدار قلب
به  توانند  نوعی چربی چندغیراشباع هستند که می  امگا-۳  اسیدهای چرب 
حفظ سلامت قلب کمک کنند، به وبژه اگر به بیماری قلبی مبتلا باشید. سه نوع 
اصلی از اسیدهای چرب امگا-۳ وجود دارند که شامل EPA و DHA، موجود در 
ماهی های چرب، مانند سالمون، خالمخالی و ساردین، و ALA، موجود در برخی 
گیاهان و روغن های گیاهی، مانند بذر کتان و کانولا، می شوند. مصرف ماهی یکی 
 EPA از ساده ترین روش ها برای افزایش اسیدهای چرب امگا-۳ دریافتی است. انواع
و DHA که در گوشت ماهی وجود دارند، نسبت به ALA راحت تر در بدن جذب 
می شوند. اما اگر ماهی مصرف نمی کنید، باید میزان مصرف نوع ALA را افزایش 
دهید. اسید چرب ALA می تواند در بدن به انواع EPA و DHA تبدیل شود. مواد 
معدنی مانند منیزیم و روی و ویتامین هایی مانند C و B می توانند به این روند کمک 
 ALA می کنند.بذر کتان و دانه های چیا از جمله منابع خوب برای اسیدهای چرب

هستند که به اشکال مختلف می توانید آنها را به رژیم غذایی خود اضافه کنید.

قلب و 6 ترکیب مغذی آن!

سلامت 

آگهی فقدان مدرک
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب مریم بلند فرزند عبداله به 

شماره شناسنامه ۱7۱67 صادره از قم در مقطع کارشناسی رشته 
علوم تربیتی صادره از واحد دانشگاهی قم مفقود گردیده است 
و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را 
به دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم به نشانی قم – پردیسان – بلوار 

دانشگاه – مجتمع دانشگاهی ص پ ۳64/۳7۱۸۵ – اداره 
فارغ التحصیلان ارسال نماید.

----------------------------------------
آگهی فقدان مدرک

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب لیلی ابراهیم زاده فرزند محمد 
به شماره شناسنامه 2264 صادره از قم در مقطع کارشناسی 

رشته علوم سیاسی صادره از واحد دانشگاهی قم مفقود گردیده 
است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک 

را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم به نشانی قم – پردیسان – 
بلوار دانشگاه – مجتمع دانشگاهی ص پ ۳64/۳7۱۸۵ – اداره 

فارغ التحصیلان ارسال نماید.

بیماری »منکس« که سندرومی ناشی از اختلال ژنتیکی است، می تواند به مرگ 
بیمار در ۳ تا ۱۲ ماهگی منجر شود.

ژن بیماری منکس بر روی کروموزوم x قرار دارد، به همین علت در مردان رایج تر 
است. البته زنان هم ممکن است به این بیماری مبتلا شوند. مهمترین تاثیر منکس 

بر سیستم عصبی مرکزی بدن است.
علائم بیماری منکس: این بیماری در مراحل نخست زندگی علائم بالینی 
دارد، بدین ترتیب که در هنگام تولد، جنین و نوزادانی که مبتلا به این بیماری 
هستند، معمولا به صورت طبیعی و نارس متولد می شوند. در نوزادان باعث 
کاهش درجه حرارت بدن نوزدان و افزایش بیلی روبین در آن ها می شود و در 
دوران شیر خوارگی هم باعث بروز مشکلاتی در تغذیه، وزن، استفراغ، بی تفاوتی 
به پیرامون خود، خستگی، از دست دادن بینایی و شنوایی، مو های شکننده کم 
پشت، کوتاه و در خشان و ضخیم شدن و تیره تر شدن گونه ها می شود. احتمالات 
زیادی مبنی بر این که این کودکان در سه ماهگی تا یک سالگی فوت کنند وجود 

دارد.
علت بروز  عارضه منکس: بیماری منکس در اثر یک اختلال ژنی به وجود 
می آید. این نقص باعث می شود که بدن نتواند مس مورد نیاز خود را حمل کند. در 
نتیجه مغز، نمی تواند عنصر مس را از روده کوچک به اندازه مورد نیاز خود دریافت 
کند. وجود کم عنصر مس در بدن انسان بر مو، استخوان، رگ های خونی و پوست 
ممکن است تاثیر بگذارد. همچنین این بیماری باعث نقص هایی در سیستم 

عصبی می شود.
این بیماری، عارضه ای ارثی است یعنی از نسلی به نسل دیگه انتقال می یابد، 
به طوری که اگر زنانی که باردار هستند ژن ناقص را داشته باشند. احتمال اینکه 

این ژن به جنین پسر منتقل شود او هم دچار این بیماری شود دو برابر می شود.
عوارض  بیماری منکس چیست؟ علائمی مانند کاهش روند رشد، اختلال 
سیستم عصبی به صورت پیش رونده، ضعف عضلانی )هیپوتونی(، از بین رفتن 
صورت، عقب ماندگی ذهنی، تشنج، زود به دنیا آمدن نوزاد، وجود یک توده در سر 
در بدو تولد برای کودکانی که به وسیله جراحی به دنیا می آیند، قند خون پایین، 
توخالی بودن سینه و حساسیت نسبت به لمس، به ویژه در نواحی از بدن که 

اصطکاک دارند، در این بیماری قابل مشاهده است.
آیا راه حلی برای درمان بیماری منکس وجود دارد؟ پزشکان آمریکایی بعد 
از انجام تحقیقات و آزمایش های فراوان دریافتند که باید روزانه مس موردنیاز برای 
بدن مبتلایان به این بیماری را در زمان معین به آن ها تزریق کنند. در درمان اولیه 
این بیماری پزشکان بریدگی در ناحیه شکم بیمار ایجاد می کنند و به وسیله یک 
لوله کمک می کنند تا مواد غذایی به صورت مستقیم وارد معده شوند و موادغذایی 

مناسب را برای بدن تامین کنند.
درمان منکس می تواند طول زندگی و عمر افرادی که دارای این بیماری هستند 
را افزایش دهند. همچنین بهبودی علائم و آسیب های عصبی بیماران را به میزان 

۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش می دهد.
پیش بینی بیماری منکس: تشخیص علائم بالینی منکس در آغاز سخت است. 

همچنین منکس به ندرت ممکن است تحت درمان زود هنگام قرار گیرد.

عارضه  خطرناکی که موجب مرگ کودکان 
زیر یک سال می شود
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مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم :

۸۵هزار زائر در قرارگاه مردمی اربعین قم 
اسکان پیدا کردند

مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم گفت: ۱۵ روز از فعالیت های قرارگاه گذشته 
است که ۸۵ هزار و ۸۰۳ زائر در این قرارگاه اسکان پیداکرده و از آن ها پذیرایی کردیم که 

از این تعداد ۶۷۵۵۸ زائر آقا و ۱۸۲۴۵ زائر نیز خانم هستند.
مهدی قربانی کرم در نشست با حجت الاسلام ذوالنور نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی که در بخش رسانه این قرارگاه مردمی برگزار شد، اظهار داشت:مردم 
قم تلاش می کنند بهترین خدمات را ارائه دهند و معتقدیم عمود اول پیاده روی اربعین 
فقط نجف کربلا نیست و قم می تواند عمود اول باشد. وی افزود:امسال چهارمین سال 
است که شهر مقدس قم افتخار میزبانی زائران اربعین حسینی را دارد،از ۱۳ مهرماه 
قرارگاه اربعین فعالیت خود را آغاز کرده است و تا ۵ ربیع الاول در خدمت زائرین هستیم. 
مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم با اشاره به اهمیت خدمت رسانی به زائران 
حسینی تصریح کرد:۲ هزار خادم به صورت شبانه روز و ۳ شیفت کاری مشغول خدمت 
جهادی به زائران اربعین حسینی هستند. قربانی کرم با اشاره به افزایش  ۴۲ درصدی 
حضور زائران در قرارگاه مردمی اربعین قمگفت: تا امروز که ۱۵ روز از فعالیت های قرارگاه 
گذشته است ۸۵ هزار و ۸۰۳ زائر در این قرارگاه اسکان پیداکرده و از آن ها پذیرایی 
کردیم که از این تعداد ۶۷۵۵۸ زائر آقا و ۱۸۲۴۵ زائر نیز خانم هستند. مسئول قرارگاه 
مردمی اربعین استان قم عنوان کرد: از مجموع ۸۵ هزار و ۸۰۳ زائری که تاکنون در 
قرارگاه اربعین استان اسکان پیدا کردند ۴۱هزار و ۴۹۴ زائر ایرانی، ۴۲ هزار و ۱۹۸ زائر 
از کشور پاکستان، ۸۱۶ زائر از جمهوری آذربایجان،۳۵۴ زائر از کشور هند، ۱۴۵ زائر 
ازکشور ترکیه، ۸۱۶ زائر از کشور افغانستان، ۴ زائر از روسیه، ۱۰ زائر از کشور عراق،۳ 
زائر از کشور سوئد، ۲ زائر از آمریکا، یک زائر از کشور اتریش و یک زائر نیز از کشور تایلند 
هستند. قربانی کرم با اشاره به خدمات درمانی صورت گرفته برای زائران اربعین حسینی 
ادامه داد: در حوزه درمانی هم خدمات رایگان به زائرین ارائه می شود که تاکنون بیش از 
۷ هزار زائر از این خدمات استفاده کرده اند. وی با اشاره به اهمیت فعالیت فرهنگی برای 
زائران تصریح کرد: حدود ۲۰۰ مبلغ نیز باهدف ارائه خدمات فرهنگی در قرارگاه مردمی 
اربعین قم فعالیت می کنند و ۴۰۰ مبلغ در بخش های مختلف قرارگاه به زبان های اردو، 
عربی، انگلیسی،آذری و پشتو با زائران خارجی ارتباط برقرار کرده و به ترویج معارف 
اهل بیت)ع( و رفع شبهات می پردازند. مسئول قرارگاه مردمی اربعین استان قم با اشاره 
به حضور پرشور زائران پاکستانی در مراسم اربعین حسینی خاطرنشان کرد: با توجه به 
اینکه زائرین پاکستانی امسال نیز توفیق حضور در حرم سیدالشهدا )ع( رادارند برای ما 

بستری ایجادشده است که بتوانیم خدمتگذار آن ها باشیم.

 مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم :

کمیته هماهنگی سازمان های بیمه گر و دانشگاه 
علوم پزشکی ایجاد شود

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خواستار فعال سازی کمیته هماهنگی و 
همسویی سازمان های بیمه گر استان با دانشگاه علوم پزشکی در راستای رفع موانع و 

چالش های مرتبط و بهبود و اصلاح فرایندهای بیمه ای و درمانی شد.
داود علیمحمدی در دیدار با دکتر محمدرضا قدیر سرپرست جدید دانشگاه علوم 
پزشکی استان قم اظهار کرد: بخش درمان مستقیم سازمان تامین اجتماعی در هر 

استان ظرفیت موثری در تولید درمان و نظام سلامت جامعه است.
وی در ادامه به اشاره به اینکه مدیریت درمان تامین اجتماعی به عنوان سازمان بیمه 
گر و بر اساس قانون الزام از طریق چهار مرکز درمانی ملکی نیز به بیمه شدگان خدمت 
درمانی ارائه می کند گفت: تنها بیمارستان ۱۲۰ تختخوابی تامین اجتماعی در استان 
قم در ایام خاص و ویژه از جمله زمان حضور زائرین به شهر کریمه اهل بیت از جمله 
نیمه شعبان، اربعین، تعطیلات نوروزی و... با هماهنگی دانشگاه علوم پزشکی به مردم 
و زائرین خدمت درمانی ارائه می کند. مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم ضمن 
تاکید بر توسعه تعاملات برای خدمت رسانی مطلوب به مردم گفت: فعال سازی کمیته 
هماهنگی و همسویی سازمان های بیمه گر استان با دانشگاه علوم پزشکی می تواند 
برای رفع موانع و چالش های مرتبط و بهبود و اصلاح فرایندهای بیمه ای و درمانی زمینه 
بسیار مهمی در چشم انداز نظام سلامت استان فراهم کند. محمدرضا قدیر سرپرست 
دانشگاه علوم پزشکی استان قم نیز در این دیدار ضمن تشکر از زحمات سازمان تامین 
اجتماعی اظهار کرد: با توجه به اینکه سال هایی به عنوان مدیر درمان استان همکار 
سازمان تامین اجتماعی بوده ام و تعلق خاطر به آن دارم و بخش درمان تامین اجتماعی 
نیز با اقدامات خوبی در کنار بیش از ۶ هزار نیروی درمانی دانشگاه علوم پزشکی در نظام 
سلامت استان فعالیت می کند باید برای بهبود کیفیت بر اساس استاندارهای اعتبار 

بخشی برای افزایش رضایتمندی مردم حرکت کنیم.
وی خاطر نشان کرد: استان قم از نظر زیرساخت و توسعه مراکز درمانی رشد قابل 
قبولی بر اساس استانداردها پیدا کرده است و با راه اندازی سه بیمارستان در حال 
ساخت تا سال ۱۴۰۴ به بیش از ۲۰۰۰ تخت خواهیم رسید بنا بر این توجه به توانمند 
سازی نیروی انسانی و تامین منابع پایدار راهبرد جدید دانشگاه علوم پزشکی در استان 

قم است که امیدواریم با همکاری سازمان های بیمه گر به نتایج مطلوبی برسیم.

رییس اداره انجمن اولیا و مربیان آموزش وپرورش قم:

2۵ هزار دانش آموز قمی از سرویس مدارس 
استفاده می کنند

رییس اداره انجمن اولیا و مربیان آموزش وپرورش قم گفت: درسال تحصیلی جاری 
۲۵ هزار دانش آموز این استان از سرویس ایاب و ذهاب دانش آموزی استفاده می کنند 

که نسبت به پارسال پنج هزار تن افزایش یافته است.
رضا شاهسواری  افزود: نرخ سرویس ایاب و ذهاب دانش آموزی در سال تحصیلی ۹۹-
۹۸ با تشکیل کارگروه ماده ۱۸ تعیین و مقرر شد این نرخ نسبت به سال گذشته ۱۸ 

درصد افزایش داشته باشد.
تاکسیرانی،   سازمان  از  نمایندگانی  حضور  با   ۱۸ ماده  کارگروه  کرد:  اضافه  وی 
شهرداری، آموزش وپرورش،  مدیران مدارس،  اولیاء دانش آموزان و پلیس راهور برگزار 
می شود که در این کارگروه مصوب شده سازمان تاکسیرانی و پلیس راهور در امر نظارت 

بر سرویس دانش آموزی اقدام کنند.
وی بابیان این که نرخ سرویس مدارس با توجه به نوع خودرو و تعداد دانش آموزان 
تعیین شده است، گفت: نرخ خودروی پراید با سه دانش آموز یک میلیون و ۷۵ هزار ریال 

و با چهار دانش آموز ۹۱۰ هزار ریال تصویب شده است.
به گفته شاهسواری،  نرخ خودروی سمند، پژو و تیبا با سه دانش آموز یک میلیون و 
۱۵۵ هزار ریال و با چهار دانش آموز ۹۸۵ هزار ریال مصوب شده است. وی خاطرنشان 
کرد: نرخ جابه جایی دانش آموزان با خودروی ون و خودروهای مشابه نیز ۶۰۵ هزار 
ریال در نظر گرفته شده است. وی افزود: این قیمت ها به شرط تعطیلی پنجشنبه ها 
و با نرخ پایه بر مبنای میانگین مسافت از منزل تا مدرسه)سه کیلومتر( می باشد و در 
صورتی که دانش آموزان پنجشنبه ها نیز نیاز به سرویس مدارس داشته باشند، قیمت ها 
کمی افزایش می یابد. رییس اداره انجمن اولیا و مربیان آموزش وپرورش قم بابیان این که 
دانش آموزان ۲۳۰ مدرسه قم از سرویس دانش آموزی استفاده می کنند، ادامه داد: همه 
مدارس متقاضی باید برای دریافت سرویس دانش آموزی تحت پوشش شرکت های مجاز 
معرفی شده تحت نظارت سازمان تاکسیرانی قرار گیرند و استفاده از سرویس های آزادبر 
ممنوع می باشد. وی با اشاره به لزوم ثبت نام در سامانه سپند برای استفاده از سرویس 
دانش آموزی، خاطرنشان کرد: سامانه پایش ناوگان دانش آموزی، در راستای تحقق 
حقوق شهروندی و با رویکردی امنیت محور و شایسته دانش آموز ایرانی طراحی و در 
این سامانه وظایف هر ارگانی مشخص شده است. وی به خانواده ها توصیه نمود: نسبت 
به ثبت نام فرزندان در سامانه سپند اقدام کنند و از مزایای آن ازجمله رصد تخلف های 
راننده ها،  ثبت انتقادات و پیشنهادها، رصد آنلاین پیاده و سوارشدن فرزندانشان از 

سرویس بهره ببرند.

معاون بازرگانی سامازمان صنعت ، معدن و تجارت قم:

مشخصات پنج هزار انبار در سامانه جامع قم 
ثبت شد

معاون بازرگانی سازمان صنعت معدن و تجارت تجارت قم گفت: طبق اعلام دبیرخانه 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز قم تا بیست و ششم شهریورماه سال جاری مشخصات 

پنج هزار و ۴۶ انبار در سامانه جامع انبار این استان ثبت شد.
امیر حسین پروان اظهار داشت: از این تعداد ۹۱۲ مورد تایید شده و قم در این زمینه 

رتبه هفتم را در کشور دارد.
وی بیان داشت: از مجموع کل انبارهای ثبت شده در سامانه مذکور ۲۳۵ مورد فعال 
است، و ورود و خروج کالا در آنها صورت می گیرد. وی اضافه کرد: کل رسید حواله های 
صادر شده برای این تعداد انبار نیز ۲۶ هزار و ۲۹۳ مورد است، و قم در رتبه نهم کشور 

می باشد.
پروان در پاسخ به سئوالی مبنی بر تعداد انبارهای موجود در استان گفت: انبار مکان 
سربسته و یا روبازی زیادی برای دپوی کالاهاست، و هیچ آماری در موردوجود ندارد، و 

تنها بر اساس ثبت نام در سامانه جامع مشخص می شود.
وی یادآور شد: موضوع ثبت نام انبارها در سامانه جامع از سال گذشته اهمیت ویژه ای 
پیدا کرده و دولت اولین قدم ها را در این خصوص برداشته، و وارد کنندگان کالاهای 

مختلف برای ترخیص کالا از گمرک باید کد پستی انبار مربوطه را وارد کنند.
وی بیان کرد: قبلا چنین الزامی وجود نداشت، ولی اکنون بدون مشخص شدن 
اطلاعات انبار اعم از مساحت و همچنین خصوصی یا عمومی بودن آن، بارنامه صادر 

نخواهد شد.

 یکی از ظرفیت های مهم قم برای طی کردن سریع تر مسیر پیشرفت، داشتن مراکز 
علمی و دانشگاه های متعدد است که در صورت استفاده درست از این قابلیت، هرکدام 

قدرتمند دراین مسیر حرکت می کنند.
قم روزگار درازی است که به شهر علم و اجتهاد شهرت دارد و بزرگان زیادی در این 
دیار به درجات بالای علمی درزمینهٔ های مختلف علوم اسلامی دست یافتند اما این 
موضوع در سال های اخیر رنگ و بوی دیگری نیز به خود گرفته و تأسیس مراکز علمی 
و دانشگاه های معتبر در آن،  قم را موفق به کسب جایگاه برتر در بسیاری از حوزه های 

علمی و صنعتی، ساخته است.
داشتن این موقعیت علمی برای قم به مانند نردبانی است که با استفاده از آن می توان 
به بلندترین قله های توسعه و پیشرفت دست یابد و به عنوان یک الگو موفق در استفاده 
از ظرفیت های علمی در تصمیم گیری های اجرایی و اقتصادی معرفی شود؛ در همین 
رابطه خبرنگار ایرنا به بررسی نظر شماری از مسئولان استان در خصوص ضرورت 
به کارگیری ظرفیت های دانشگاهی موجود برای سرعت بخشیدن به روند پیشرفت قم 
در ساحت های مختلف به خصوص در بخش های اقتصادی، صنعتی و تولیدی پرداخت.

دانشگاه ها در تبیین راهکارهای علمی توسعه قم نقش آفرین باشند
در همین راستا استاندار قم بر ضرورت نقش آفرینی دانشگاه ها و مراکز علمی این 

استان در تبیین راهکارهای علمی و عملی توسعه قم تاکید کرد.
بهرام سرمست ایجاد دفتر ارتباط استانداری با دانشگاه ها در مسیر مشارکت نهادهای 

علمی و پژوهشی استان در توسعه قم را راهگشا دانست .
وی گفت: انتظار از اساتید، پژوهشگران و هیات علمی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی 

این است که در مسیر تهیه بسته های عملیاتی کارگشا پیشگام باشند.
سرمست ادامه داد: اراده مدیریت استان بر حمایت و توسعه دانشگاه ها استوار است.

استاندار قم همچنین بر ضرورت استفاده ازنظرهای صاحب نظران در تصمیم گیری و 
برنامه ریزی در مسائل مختلف تاکید کرد و گفت: مدیران نباید خود را بی نیاز از مباحث 
علمی و کارشناسی بدانند و در ارائه طرح های توسعه محور و کلان استان به توجیه 

علمی و پشتوانه مطالعاتی توجه داشته باشند.
وی با اشاره به اهمیت طرح های علمی و پژوهشی گفت: اولویت مسئولان استان 

حمایت از طرح های نوآورانه و پژوهش محور در مراکز علمی و دانشگاهی است.
۹کارگروه ذیل دفتر ارتباط استانداری با دانشگاه های قم فعال شد

مدیرکل سیاسی استانداری قم نیز در این رابطه گفت:۹کارگروه ذیل دفتر ارتباط 
استانداری با دانشگاه ها و مراکز علمی و پژوهشی این استان فعال شده است.

مرتضی بابایی بیان داشت: به دنبال نشست استاندار قم با روسای دانشگاه ها و مراکز 
آموزش عالی و طرح دغدغه فاصله  بین دانشگاه ها با جامعه و ضرورت چاره اندیشی 
نخبگان  ظرفیت های  از  بهره گیری  برای  جدی  اهتمام  همچنین  و  زمینه  این  در 
دانشگاهی در امور اجرایی؛ به دستور وی  »دفتر ارتباط استانداری با دانشگاه ها و مراکز 
علمی و پژوهشی استان « شکل گرفت. وی افزود: پس از نشست های کارشناسی با 
صاحب نظران مختلف و از طرفی مسائل و مشکلات و نیازهای جامعه و همچنین با 
در نظرگرفتن ظرفیت های موجود آموزش عالی استان، ۹کارگروه به منظور تلاش و 

برنامه ریزی در جهت کاهش این فاصله طراحی شد.
وی از مهم ترین اهداف و مأموریت های این دفتر را جلب مشارکت نخبگان استان در 
فرآیند سیاست گذاری و برنامه ریزی در مسائل استان، ارتقاء توان علمی دانشگاه های 
سطح استان و سوق دادن فعالیت های علمی دانشگاه به سمت رفع نیازهای استان، 
ایفای مسئولیت اجتماعی دانشگاه،ایجاد هماهنگی و هم افزایی بین دانشگاه ها، مراکز 
پژوهشی و فناوری و دستگاه های دولتی استان درزمینهٔ استفاده از ظرفیت های یکدیگر 
و ارائه راهکار و انجام تحقیقات کاربردی در جهت حل معضلات و مشکلات فرهنگی، 

اجتماعی و اقتصادی، دانست.
مدیرکل سیاسی استانداری در تبیین سازوکار فعالیت هر کارگروه اظهار داشت: یک 
دانشگاه و یک دستگاه اجرایی که بیشترین ارتباط و ظرفیت را در موضوع آن کارگروه 
دارند به عنوان محور و مسئول انتخاب شده و سایر دانشگاه های که رشته های تحصیلی 
مرتبط رادارند و همچنین سایر دستگاه های اجرائی مرتبط با موضوع کارگروه ،به عنوان 
عضو انتخاب شده و طی نشست های مشترک می بایست نسبت به اجرای وظایف 

کارگروه برنامه ریزی و اقدامات لازم را به عمل آورند.
بابایی اهم وظائف محوله به کارگروه ها را زمینه سازی به منظور اجرائی نمودن آئین نامه 
فرصت مطالعاتی اساتید دانشگاه ها در جامعه و صنعت با شناسایی نیازها و اولویت ها 
و همچنین ظرفیت های آموزش عالی استان، جهت دهی به مقالات علمی- پژوهشی 
و تحقیقات و پژوهش های اعضای هیات علمی به سمت نیازها و مشکلات استان، 
شناسایی عناوین تحقیقاتی و پژوهشی موردنیاز دستگاه های اجرائی استان به منظور 
انتخاب به عنوان موضوع پایان نامه و رساله های دانشجویان تحصیلات تکمیلی باهدف 
کاربردی بودن این دسته از تحقیقات و پژوهش ها، آسیب شناسی وضعیت استان در 
موضوع مربوط به کارگروه و ارائه راهکارهای عملیاتی به مدیریت عالی استان به صورت 

مستمر، دانست.
پیوند بین دانشگاه و صنعت در قم تقویت می شود

رئیس دانشگاه صنعتی قم نیز با اشاره به تعامل کم سابقه شکل گرفته بین مراکز علمی 
و صنعتی استان گفت: با نگاه مثبت و رویکرد علمی که در مدیریت کلان قم شکل گرفته 

از امسال پیوند بین دانشگاه و صنعت به صورت جدی تقویت می شود.
جلال رضایی افزود: درصورتی که واحدهای صنعتی قم نسبت به مشکلات خود در 

رابطه با حل مساله، عارضه یابی دقیقی ارائه دهند برای رفع دغدغه های آن ها در مراکز 
علمی آمادگی کامل وجود دارد.

وی همچنین تصریح کرد: برای اجرای دقیق و کامل سیاست کلان رونق تولید نباید 
صرفاً به مساله تأمین مالی و سرمایه در گردش واحدهای صنعتی توجه شود، کمبود 
نیروی انسانی متخصص از نیازهای اصلی واحدهای تولیدی است. وی ادامه داد: عدم 
توجه به مساله مهم تحقیق و توسعه، مشکلات مربوط به فازهای توسعه ای و همچنین 
بازاریابی صادراتی از نیازهای مهمی بوده که با پیوند بین صنعت و دانشگاه حل می شود.
رضایی نور اضافه کرد: فرسودگی ماشین آلات خط تولید و عقب ماندگی از فنّاوری های 
روز دنیا نیز از معضلات مهم صنعت استان بوده که با تقویت پیوند بین علم و صنعت 
قابل کنترل است. وی، اهمیت بازارشناسی درست در سطح بازارهای هدف را مورداشاره 
قرارداد و گفت: شرکت های تولیدی که از ثمره پژوهش علمی استفاده نکنند و نتوانند 
به مرحله نوآوری و ایده پردازی متناسب با تقاضاهای جدید برسند به وضعیت ایستایی 

و رکود دچار می شوند.
قرارداد 2۰ طرح میان دانشگاه ها و صنعت قم به امضا رسید

همچنین رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم،  تعامل شکل گرفته میان مراکز 
علمی و صنعتی استان را کم نظیر دانست و گفت: قرارداد ۲۰ طرح موردنیاز صنعت 

استان میان دانشگاه های مادر قم و واحدهای صنعتی به امضا رسیده است.
محمود سیجانی بابیان اینکه آسیب شناسی برخی صنایع استان توسط دانشگاه های 
استان در حال مطالعه است افزود: قراردادهای امضاشده در حوزه پلاستیک، کفش و 
دمپایی و سنگ به منظور آسیب شناسی،  ارائه راهکارهای علمی برای ارتقای بهره وری و 

همچنین تلاش برای داخلی سازی برخی تجهیزات موردنیاز این صنایع است.
وی ادامه داد: وجود ۳۱ دانشگاه و مرکز آموزش عالی، ۱۵۰ واحد دارای مجوز از پاک 
علم و فناوری،  ظرفیت علمی ۷۰ هزار دانشجو و همچنین فعالیت ۲ هزار و ۳۰۰ واحد 
صنعتی ازجمله ظرفیت های مهم است که می توان از آن برای ارتقای سطح همکاری 

صنعت و دانشگاه استفاده کرد.
صنعتی  واحدهای  از  حمایت  را  استان  اساسی  اولویت های  از  یکی  سیجانی، 
دانش بنیان دانست و ادامه داد: صنایع دانش بنیان صنایعی است که از فناوری های 
پیشرفته و به روز، مبتنی بر اصول علمی استفاده کرده و یا اینکه ۲۵ درصد از نیروهای آن 

واحد را متخصصان دانشگاهی شامل شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، حرکت به سمت دانش بنیان کردن صنایع 
را حرکتی ضروری و غیرقابل اجتناب دانست و اظهار داشت: نهضت داخلی سازی 
به عنوان یکی از اولویت های وزارت صمت در دستور کار است و در این زمینه نیز نیازهای 
صنایع استان شناسایی و این نیازها و کمبودها به دانشگاه ها و واحدهای دانش بنیان 
ارائه شده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به اجرای مرحله 
نخست طرح تاپ باهدف استفاده از توانمندی های نیروهای نخبه دانشگاهی، در 
حوزه صنعت استان گفت: در این طرح تلاش می شود سطح بهره وری صنایع استان با 

استفاده از ظرفیت نیروهای دانشگاهی و تحقیقات علمی افزایش یابد.
وی با اشاره به اینکه طرح تاپ درسه بخش اجرا می شود، افزود: افراد نخبه مشمول 
خدمت سربازی که تمایل دارند دوران خدمت سربازی خود را در بنگاه های اقتصادی 
بگذرانند، دانشجویانی که تمایل دارند پایان نامه های خود را به صورت مساله محور انجام 
دهند و اساتید دانشگاه ها که علاقه دارند در بنگاه های اقتصادی با انجام طرح های 
تحقیقاتی فعالیت کنند، ازجمله بخش های موردتوجه در این طرح هستند. سالانه بیش 
از سه هزار و ۵۰۰ پایان نامه و رساله در مقاطع تحصیلات تکمیلی در دانشگاه ها و مراکز 
علمی قم تدوین می شود.بیش از ۷۰ هزار دانشجو در ۳۱ دانشگاه و مراکز آموزش عالی 

استان قم مشغول فراگیری علم و دانش هستند.
۲ هزار و ۳۰۰ واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این 
تعداد حدود ۹۰ درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از ۵۳ 
هزار تن در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند. قم دارای هفت شهرک صنعتی 
شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و 
فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو 

و طغرود است.

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه :

 خام فروشی و عدم تخصیص سنگ آهن 
داخلی معضل اصلی فولادسازان است

ششمین کنفرانس استیل پرایس با حضور معاون وزیر صمت، مدیرعامل گروه مبارکه 
و جمعی از مقامات حوزه معدن و صنایع معدنی ایران و صاحبان صنایع فولاد کشور با 
محوریت موضوع »زنجیره فولاد: نـــوآوری و فرصت هـــــای پنهـــــان« روز یکشنبه ۲۱ 

مهرماه ۱۳۹۸ برگزار شد.
در این کنفرانس پس از معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت مدیرعامل گروه فولاد مبارکه 
طی سخنانی با اشاره به برنامه های دشمن و به ویژه آمریکا در مواجه با اقتصاد کشور گفت: 
کشور آمریکا با اقداماتی از قبیل خروج یک جانبه از برجام و قرار دادن فولادمبارکه در لیست 
تحریم ها در مهرماه ۹۷ تلاش کرد تا صنعت کشور را تحت تأثیر قرار دهد؛ اگرچه تحریم 
فولادمبارکه در سه ماهۀ اول تا حدودی این شرکت را در یک شوک فروبرد، اما خوشبختانه 
شاهد این بودیم که با تدابیر ارزشمندی که در فولادمبارکه صورت گرفت به هیچ عنوان 
بزرگ ترین گروه فولادسازی کشور در برابر این تحریم ها سر فرود نیاورد و قد خم نکرد و راه 
خود را مجددا باز یافت. مهندس عظیمیان با اشاره به دستاوردهای فولادمبارکه در شرایط 
سخت تحریم گفت: علی رغم همه محدودیت ها خوشحالیم که اعلام کنیم فولادمبارکه 
در ۶ ماهۀ نخست سال ۹۸ توانست به اندازۀ کل سال ۹۷ فروش داشته باشد و به تمامی 
برنامه های خود در صادرات نیز دست یابد. او با اشاره به دیگر موفقیت های کسب شده 
در گروه فولادمبارکه گفت: فولادمبارکه با نگاه قوی به دانش افزایی، توسعه و خلق ارزش 
برای ذینفعان توانسته است راه تعالی خود را همچنان با قدرت طی نماید؛ تا جایی که در 
سال جاری با بسیاری از شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها و انجمن های دانشی کشور 
ارتباط مؤثری برقرار کرده است و توانسته با این رویکرد به تولید محصولات جدیدی دست 
یابد، که تولید فولاد موردنیاز لوله های انتقال نفت و گاز و بی نیاز ساختن کشور از واردات 
این قبیل محصولات از آن جمله است. مدیرعامل گروه فولادمبارکه در ادامه اظهار داشت: 
امروز در این کنفرانس خرسندم که اعلام کنم فولادمبارکه پس از ۳۰ سال از عمر پرخیر و 
برکت خود، طی پنج سال آینده، فقط تولیدکنندۀ فولاد و ورق های فولادی نخواهد بود و به 
شرکتی با قابلیت صاحب تکنولوژی صنعت فولاد در کنار سایر شرکت های مطرح دنیا قرار 
خواهد گرفت و به کشور در این زمینه نیز خدمات ارزنده ای ارائه خواهد کرد. حمیدرضا 
عظیمیان در ادامه گفت: امروز مدیران و کارکنان فولادمبارکه مفتخرند که با تولید اقتصادی 
و ایجاد ارزش افزوده در جامعه شورونشاط و امید تزریق کنند. وی در ادامه ضمن قدردانی 
از تلاش مدیران عامل پیش از خود در فولادمبارکه گفت: پیش ازاین عزیزان تلاش کردند 
تا فولاد مبارکه را با خرید بلوکی سهام برخی معادن ازنظر تأمین سنگ آهن در حاشیۀ 
امنیت قرار دهند، اما با شرایطی که اخیرا پیش آمد و شرکت های بزرگی مانند فولاد 
مبارکه و ذوب آهن با مشکل تأمین سنگ آهن مواجه شدند به این نتیجه رسیدیم که 
فعالیت های قبل کافی نبوده است. ازاین رو فولاد مبارکه با همراهی سازمان های رسمی 
کشور، اقدامات جدی تری را با سرمایه گذاری در اکتشاف در دستور کار قرار داده و در 
چارت سازمانی خود معاونتی به عنوان معاونت معدن ایجاد کرده است. مدیرعامل فولاد 
مبارکه از خام فروشی و عدم تخصیص سنگ آهن داخلی به فولادسازان کشور به عنوان 
معضل اصلی یاد و تصریح کرد: این کنفرانس فرصتی است برای هم افزایی و رسیدن به 
راهکارهایی برای رونق هرچه بیشتر تولید که امیدوارم با همکاری همه جانبۀ بخش دولتی 

و خصوصی به این مهم دست یابیم
 

استاندار ایلام اعلام کرد

ثبت سه میلیون و ۷۰۰ هزار تردد زائران اربعین 
از مرز مهران 

 استاندار ایلام با اشاره به تداوم برگشت زائران اربعین از مرز مهران، گفت: بیش از سه 
میلیون و ۷۰۰ هزار زائر اربعین از هشتم مهرماه مصادف با اول ماه صفر تا یک روز بعد از 
اربعین)۲۷ ام مهرماه( از مرز مهران تردد داشته اند. قاسم سلیمانی دشتکی روز دوشنبه 
در گفت و گویی خبری اظهار داشت: از این تعداد بیش از یک میلیون و ۷۰۰ هزار نفر از 
طریق این پایانه مرزی وارد کشور شده اند و یک میلیون و ۷۴۰ هزار نفر نیز از همین پایانه به 
عراق سفر کرده اند. وی یادآور شد: از ابتدای ماه محرم تا ۲۱ ماه صفر )۸ تا ۲۷ ام مهرماه( 
میزان تردد زائران از مرز مهران بیش از سه میلیون و ۹۰۰ هزار نفر بوده است. وی افزود: 
پیک جمعیت در شب های اخیر از ۲۰۰ هزار نفر نیز فراتر رفت اما شب گذشته )یکشنبه 
۲۸ مهرماه( میزان برگشت زائران ۱۸۴ هزار نفر بود که ۱۴ هزار نفر از این زائران را اتباع 
خارجی تشکیل دادند. ۳۵ هزار نفر نیز تا امروز صبح وارد کشور شدند. استاندار ایلام تاکید 
کرد: در موج بازگشت زائران در روزهای گذشته حدود ۶۰ تا ۶۵ درصد زائران برگشتی به 
کشور دارای وسیله نقلیه شخصی بودند که این موضوع مشکل تردد و حمل و نقل زائران 
را راحت تر می کرد اما از دیشب عمده زائرانی که وارد کشور شده اند نیازمند ناوگان حمل 
و نقل عمومی برای برگشت به استان های مقصد هستند و حمل و نقل اتباع خارجی نیز 
شرایط خاص خود را دارد. سلیمانی دشتکی افزود: عمده زائرانی که برای حمل و نقل نیاز 
به ناوگان عمومی داشتند تا زمان حرکت اتوبوس ها در اقامتگاه های مرز مهران اسکان داده 
شدند و از سوی ایستگاه های صلواتی دایر در مرز پذیرایی شدند. وی با بیان اینکه خروج 
زائران از مرز مهران ادامه دارد، اضافه کرد: اکنون میزان ورودی زائران بیشتر از خروجی 
آنهاست و موکب ها همچنان با استقرار در مرز در حال خدمات رسانی به زائران هستند.  بنابر 
اعلام رئیس ستاد مرکزی اربعین بیش از ۶۰ درصد از مجموع زائران اربعین امسال از مرز 
بین المللی مهران تردد داشته اند. شهرستان مرزی مهران در ۸۵ کیلومتری جنوب غربی 
ایلام با داشتن مرز بین المللی از معابر اصلی و مهم تردد خودروهای شخصی، کامیون های 

حامل کالاهای صادراتی و خودروهای حامل زائران عتبات عالیات است.
  

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه :

مراکز پیوند کلیه و قلب در کرمانشاه 
راه اندازی می شود

قلب  و  کلیه  پیوند  مراکز  گفت:  کرمانشاه  پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاون   
باتلاش های انجام شده با حضور نیروهای تخصصی و فوق تخصصی بزودی در این 
دانشگاه راه اندازی می شود. بهمن روشنی روز دوشنبه در جلسه مشترک با کارشناسان 
مرکز مدیریت پیوند وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در کرمانشاه افزود: اقدام 
های لازم برای راه اندازی پیوند کبد نیز در حال انجام است و امیدواریم بتوانیم بزودی 
فرآیند پیوند کبد نیز در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه را آغاز کنیم. وی با تقدیر از 
زحمات همه افراد در تیم های مرتبط با فراهم آوری اعضای پیوندی، گفت: تاکنون 
با  امیدواریم  و  گرفته  صورت  استان  در  خصوص  این  در  قبولی  قابل  پیشرفت های 
برنامه های موجود میزان اهدای عضو در استان در نیمه دوم امسال ارتقاء پیدا کند. نایب 
رئیس انجمن اهدای عضو ایرانیان نیز پس از بازدید از مرکز فراهم آوری اعضای پیوندی 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: خوشبختانه دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه 
ارتقاء مرکز فراهم آوری اعضای  و معاونت درمان اقدام های قابل قبولی در راستای 
پیوندی انجام داده است. امید قبادی، اظهار امیدواری کرد با حضور آقای دکتر عبدی 
متخصص اورولوژی، اعمال جراحی پیوند کلیه نیز راه اندازی شود. وی اظهارداشت: در 
خصوص پیوند قلب نیز متخصصین جراحی قلب از ابتدای آبان ماه برای آموزش های 
فوق تخصصی پیوند در بیمارستان شهید رجایی تهران حاضر شده اند.  مراکز پیوند 
انجام می شود و  قرنیه و مغز استخوان اکنون در دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه 
براساس آمارهای این دانشگاه، از ابتدای امسال تاکنون ۱۱۴ مورد پیوند مغز استخوان 
و ۲۸۰ مورد پیوند قرنیه چشم در کرمانشاه انجام شده است. اکنون ۲ هزار و ۶۸۰ 
تخت بیمارستانی در قالب ۱۸ بیمارستان دولتی دانشگاه علوم پزشکی، ۲ بیمارستان 
خصوصی، سه بیمارستان نظامی و ۲ بیمارستان تامین اجتماعی در استان فعال است.

  
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای البرز اعلام کرد 

طرح های مطالعاتی برای ساماندهی حریم 
رودخانه کرج

برای  مطالعاتی  طرح های  که  کرد  اعلام  البرز  منطقه ای  آب  شرکت  عامل  مدیر 
ساماندهی بستر و حریم رودخانه کرج در دستور کار قرار دارد.

داود نجفیان اظهارداشت: با توجه به اینکه تصرفات موجود در حاشیه رودخانه کرج – 
چالوس مربوط به ۵۰ سال گذشته است تاکنون توفیق زیادی در این خصوص حاصل 
نشده است. وی خاطرنشان کرد:  درصد قابل توجهی از متصرفان حاشیه این رودخانه 
دارای سند مالکیت هستند. این مسئول با اشاره به اینکه از سال گذشته سه طرح 
ساماندهی در ابعاد مختلف روخانه کرج با اعتباری حدود ۶۰ میلیارد ریال آغاز شده 

،گفت: این اعتبار از محل منابع داخلی شرکت آب منطقه ای البرز تامین شده است.
نجفیان گفت: پس از تکمیل مطالعات نتایج آن به  شورای امنیت ملی ارسال می شودکه 
انتظار می رود پس از انجام این مطالعات ضمن عبور ایمن سیلاب،  آلودگی های ورودی  

رودخانه به حداقل برسد.

با نگاه مثبت مدیریت استان قم به نقش آفرینی دانشگاه ها و مراکزعلمی

توسعه قم با کمک مراکز علمی شتاب می گیرد

اجتماعی

مینا اینانلو

همزمان با روند رو به رشد تعداد سالمندان کشور، بیم آن می رود که به دلیل اوضا 
نامساعد اقتصادی هر روز سالمندان بیشتری مجبور شوند برای تأمین معاش و ادامه ی 
زندگی خود تا آخرین روزهای عمر کار کنند. در راه بازگشت به خانه زن سالمندی را 
می بینم که جعبه ای از جوراب های رنگارنگ در دست  دارد و با نگاهی ملتماسانه از 
رهگذران می خواهد حداقل یک جفت از وی خریداری کنند. کمی آن طرف تر پیر 
مردی زانو بغل روی پارچه ای مندرس نشسته تا شاید رهگذران به وی کمک نقدی کنند. 
همچنان که از پله های مترو بالا می روم تا به در خروجی برسم، پیرمرد دیگری عصا به 
دست می بینم که در حال فروش باطری است و فریاد می زند۳ تا باطری۴۰۰۰ تومان. 
»بیا ارزونه«. »بیا حراجه«. شاید در نگاه اول این صحنه ها عادی و معمولی به نظر برسد، 
اما واقعیت این است که مواردی از این دست در جامعه کم نیست و می توان انتظار داشت 
با توجه به شرایط کنونی اقتصاد و حرکت جمعیت به سمت سالمندی شاهد موارد متعدد 
دیگری در آینده باشیم. سالمندانی که باید واپسین روزها را در آرامش، سکوت و رفاه به 
سر ببرند، به ناچار شرایط سخت و دشوار کار را نه به کیفیت دوران جوانی اما همچنان 

تجربه می کنند.
سالمند کیست؟

سالمندی بنا به تعریف سازمان بهداشت جهانی عبور از مرز ۶۰ سالگی است و برای 
تمام افرادی که از حوادث و اتفاقات زندگی جان سالم به در برده اند و جوانی و میان سالی 
را پشت سر گذاشته اند، این دوران تحقق پیدا می کند. در واقع سالمندی بخشی از روند 
طبیعی زندگی انسان محسوب می شود و گذشت زمان بیماری های جسمی، مشکلات 
روحی و شرایط محیطی عواملی هستند که در این روند موثر هستند. امروزه افزایش امید 
به زندگی و کاهش سطح باروری و زاد و ولد موجب بالا رفتن شمار سالمندان نسبت به 

جمعیت کل شده و این رشد فزاینده افراد مسن همچنان ادامه دارد.
پدیده سالمندی در آینه ی آمار

جمعیت سالمند در ایران از ۷۵۱۶۰۷ نفر در سال ۱۳۳۵ به ۴۸۷۱۵۱۸ نفر در سال 
۱۳۹۵ رسیده است که از این تعداد در سال ۱۳۹۵، ۲۴۰۵۷۴۲ نفر )۳۸/۴۹ درصد( 
سالمند مرد و ۲۴۶۵۷۷۶ نفر )۶۲/۵۰ درصد( سالمند زن هستند. در سال ۱۳۹۵، 
تعداد سالمندان در نقاط شهری، ۳۴۵۵۱۶۳ نفر )۹۲/۷۰ درصد( و در نقاط  روستایی 
ساکن  غیر  سالمند  درصد(   ۰۶/۰( نفر  و ۲۹۱۵  درصد(   ۰۲/۲۹ ( نفر   ۱۴۱۳۴۴۰
هستند. همچنین در طی این دوره سهم جمعیت بالای ۶۵ سال از ۴ به ۱/۶ درصد 
افزایش یافته است. بطوریکه این تغییرات نشان می دهد جمعیت سالمند کشور  در طی 

این مدت افزایش قابل توجهی داشته است.
بنابراین با توجه به حرکت جمعیت به سمت سالمندی و افزایش سرعت در روند حرکت 
سالمندی، نیاز به امکانات و خدمات رفاهی بیش از پیش احساس می شود. در حالی که 
نه تنها وضعیت بیمه های بازنشستگی مطلوب نیست بلکه بسیاری از سالمندان حتی از 
پوشش این گونه از بیمه ها برخوردار نیستند و همواره در شرایط اسفناک مشغول به کار 
هستند. به منظور پرداختن بیشتر به موضوع سالمندان کار، با »شیوا پروایی«، »دکترای 
جامعه  شناسی دانشگاه تهران و پژوهشگر مسائل اجتماعی و جامعه  شناسی سالمندی« 

به گفت و گو نشستیم.
سالمندان کار چه کسانی هستند؟

پروایی در خصوص سالمندان کار گفت: سالمندان و بازنشستگان دو بحث متفاوت 
هستند؛ از ۸ میلیون نفر کل سالمندانی که بالای ۶۰ سال هستند، حدود ۴۰ درصد 
آنها تحت پوشش صندوق های بازنشستگی قرار دارند که بخش اعظم آنها تحت پوشش 
صندوق تامین اجتماعی و بازنشستگی کشوری هستند، بخشی نیز تحت پوشش دو 
صندوق روستاییان و عشایر و نیروهای مسلح و بقیه صندوق های اختصاصی که ۱۴ 

صندوق دیگر است، تعداد کمی از افراد را تحت پوشش خود دارند.  
تقریبا ۳۰ درصد سالمندان ما هم زیر پوشش بهزیستی و کمیته امداد هستند. به 
عبارتی با توجه به آنچه ذکر شد، می توان گفت فقر با سالمندی در هم آمیخته است. 

بسیاری از سالمندان، فقیر هستند و در دوره زندگی کاری توانایی خرید بیمه بازنشستگی 
را نداشته  اند و در نتیجه در وضعیت فعلی از خدمات بیمه ای برخوردار نیستند.

پس، می  توان گفت که بازنشستگان و سالمندان با هم متفاوتند؛ برخی از بازنشسته های 
ما سالمند هستند درحالی که برخی از  بازنشسته های ما سالمند نیستند. به این معنا 
که ما بازنشستگان پیش از موعد داریم یعنی افرادی هستند که زیر ۵۰ سالگی هستند 
و بازنشسته شده اند. یعنی بحث های بازنشستگی و سالمندی با هم تفاوت دارد. پس 
بخشی از دوره بازنشستگی در دوره سالمندی سپری می شود. در حالیکه هر بازنشسته ای 
سالمند نیست. هر سالمندی هم بازنشسته نیست. حال از نگاه من سالمندان کار 
سالمندانی هستند که تنها به نیروی کار خود وابسته هستند و منابع درآمدی دیگری 
ندارند و تنها منبع درآمدی آنها کار خودشان است و در مشاغل غیر رسمی، کاذب و 
مشاغل کارگری فعالیت می کنند. این افراد قبلا حق بیمه پرداخت نکرده اند و در حال 

حاضر بیمه بازنشستگی هم ندارند و تنها می توانند از نیروی کار خود استفاده کنند.
سالمندان کار و کودکان کار: دو مفهوم نزدیک به یکدیگر

پروایی در خصوص سالمندی و سنخ های مختلف آن گفت: سالمندان کار کسانی 
هستند که در اتوبان ها، چهار راه ها، بازارها و متروها کار می کنند. برخی از آنها نی میزنند 
و برخی دیگر دست فروشی می کنند، برخی نیز اجناس خیلی کمی می فروشند. خود 
سالمندان کار سنخ های مختلفی دارند که نیازمند مطالعه و بررسی است که بنده در حال 
حاضر در پروژه ای تحت عنوان »سالمندان کار در اقتصاد غیررسمی« در حال مطالعه ام.

وی افزود: از طرفی من سالمندان کار را مفهومی نزدیک کودکان کار می دانم. متاسفانه 
در جامعه ما بحث سالمندان کار بازتاب پیدا نکرده و به آن پرداخت نشده است. در مقابل 
بحث کودکان کار بسیار کار شده و صحبت های زیادی در قالب نشست های علمی و 
طرح های پژوهشی شده است و حمایت های مردمی و خیریه ای بسیاری در این خصوص 
صورت گرفته است. اما همانطور که گفتم درباره سالمندان کار این چنین نبوده و صدای 

سالمندان کار شنیده نمی شود.
دلایل بروز سالمندان کار

 پروایی در خصوص دلایل بروز سالمندان کار گفت: اقتصاد ناامن و پرتلاطم جامعه 
از  بسیاری  و  پیش ساخته است  از  ناآرام تر  فرودست  برای سالمندان  را  زندگی  ایران، 
سالمندان بدون درآمد و فقیر در جست وجوی معاش و بقاء به خیابان  ها و فضاهای 
عمومی پناه آورده  اند. زیست سالمندان فرودست در وضعیت اقتصادی امروز بسیار 
دشوار شده است؛ به خصوص زمانی که فرد سالمندی از بیماری، ناتوانی جسمی و 

ازکارافتادگی  رنج می  برد که با هزینه  های بالای درمانی و پزشکی همراه است.
از سوی   دیگر، در جامعه  ای که بازنشستگی، کالایی بوده که همگی استطاعت خرید 
این کالا را نداشته  اند و درنتیجه در دوره زندگی سالمندی فاقد هر گونه منبع درآمدی 
هستند، ظهور سنخ  هایی چون سالمندان کار گسترش می  یابد. امروز بسیارند سالمندانی 
که فاقد منابع درآمدی هستند، سالمندانی که تنها به نیروی کار خسته، نحیف و بیمار 
خود وابسته  اند و در شرایط معیشتی دشواری به  سر می  برند و درنتیجه برای دست یابی به 

معیشت حداقلی در شکل سالمندان کار در فضاهای عمومی ظهور می  کنند.
چه باید کرد؟

پروایی در خصوص اینکه برای سالمندان کار چه می توان کرد، گفت: بهتر است در 
کنار کودکان کار بحث سالمندان کار عمومی شود. درباره آن بحث و گفت و گو شود و 
همچنین نشست برگزار شود. طرح و پروژه سازمانی درباره آن تعریف شود و در جامعه 
علمی و سیاسی کشور گفتمان سازی شود. باید سعی شود صدای سالمندان کار شنیده 
شوند. در هر حال بحث سالمندان کار، بحثی است که زیاد به آن پرداخته نشده است؛ 
از این رو باید به نحوی این بحث برساخته شود. خبرنگاران و روزنامه نگاران به سراغ این 
سالمندان بروند و صدای این افراد و مسائل و مشکلات و زندگی روزمره آنها در جامعه 
منعکس شود. پیشنهاد دیگر بحث حضور دولت و حمایت دولت از این سالمندان است. 
دولت می تواند با شناسایی این افراد یعنی سالمندان کار آنها را تحت پوشش قرار دهد. 
از طرفی شهرداری ها هم می توانند به منظور سامان دهی این سالمندان طرح ها و 

برنامه هایی در نظر بگیرند. 

دولت و شهرداری ها باید به کمک سالمندان نیازمند بیایند

کار سرمایه ی جاودانی است، اما نه برای سالمندان
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ایمان گزارش می دهد؛

کاهش سهم »شبه پول« ضد تورمی 
در اقتصاد ایران

 بررسی ها نشان می دهد سهم »شبه پول« از مجموع نقدینگی که نقش موثری در 
کنترل تورم کوتاه مدت دارد در خرداد ۹۸ به ۸۴.۳ درصد کاهش یافته است که افت ۲.۷ 

درصدی را نسبت به مدت مشابه پارسال نشان می دهد.
امروز با توجه به تاثیر منفی تورم بر اقتصاد کشور، همواره تلاش می شود که سهم 
عوامل تورم زا در اقتصاد کاهش یافته و نقدینگی سرگردان به محل هایی هدایت شود که 

پول نقد را از دسترس مردم دور نگاه دارد.
براین اساس نقش سیاست های پولی برای هدایت نقدینگی به سوی شبه پول و کاهش 
سهم پول در اقتصاد از اهمیت ویژه ای برخوردار است، بنابراین دولت ها با بالا و پایین 
بردن سود انواع سپرده ها و اوراق بهادار در نظر دارند که مسیر نقدینگی )شامل پول و 

شبه پول( را کنترل کرده و به تبع آن تورم را مهار کنند.
پول شامل اسکناس، کارت های اعتباری و دارایی قابل دریافت از طریق چک است. 
پول به دلیل اینکه در دسترس مردم قرار دارد به راحتی قابل خرج کردن است و به 
همین دلیل باعث افزایش تورم می شود، اما شبه پول، در نقطه مقابل قرار داشته و برای 

کوتاه مدت، خاصیت ضد تورمی دارد.
شبه پول نوعی از سپرده های مدت دار به شمار می رود که امکان نقد شوندگی  هزینه 
کردن آن به آسانی امکان پذیر نیست، بنابراین ابزاری مفید و جذاب برای کنترل تورم به 

شمار می رود.
اوراق قرضه، اسناد خزانه، قرض الحسنه و سپرده های مدت دار از جمله انواع شبه پول 

به شمار می روند که نقد شدن آنها به طور مستقیم ممکن نبوده و نیازمند زمان است.
دولت ها تلاش می کنند با اعمال سیاست های پولی و افزایش سود سپرده های مربوط 
به شبه پول، نقدینگی جامعه را سوی آنها بکشانند تا بتوانند در کوتاه مدت، نرخ تورم را 

مهار کنند.
بررسی آمار بانک مرکزی نشان می دهد، ارزش نقدینگی در پایان خرداد ۹۸ به بیش از 
۱۹۷۹ هزار میلیارد تومان رسید که ۳۱۰ هزار میلیارد تومان از آن به پول و ۱۶۶۹ هزار 

میلیارد تومان به شبه پول تعلق داشته است.
رشد ۵۰ درصدی حجم پول

حجم پول در خرداد امسال به ۳۱۰.۸ هزار میلیارد تومان رسید که در مقایسه با مدت 
مشابه پارسال ۵۰.۹ درصد و نسبت به اسفند ۹۷ حدود ۹ درصد رشد را نشان می دهد.

حجم پول )شامل اسکناس، کارت های اعتباری و دارایی قابل دریافت از طریق چک( 
در خرداد سال ۹۷ حدود ۲۰۵.۹ هزار میلیارد تومان در اسفند پارسال حدود ۲۸۵.۲ 
هزار میلیارد تومان بوده است. بررسی روند رشد پول نشان می دهد که در دوره یکساله 
منتهی به خرداد ۹۷ )دوره زمانی خرداد ۹۶ تا خرداد ۹۷( میزان افزایش حجم پول ۲۵ 
درصد بوده اما در دوره زمانی منتهی به خرداد ۹۸ معادل ۵۰.۹ درصد افزایش داشته که 
نشان دهنده شتاب در خلق پول در یکسال اخیر بوده است. ارزش پول در خرداد ۹۶ 

حدود ۱۶۴ هزار میلیارد تومان ثبت شده بود.
روند رشد شبه پول

میزان شبه پول نیز در خرداد ۹۸ بیش از ۱۶۶۹ هزار میلیارد تومان بوده در حالی که 
حجم شبه پول در خرداد ۹۷ حدود ۱۳۷۶ هزار میلیارد تومان و در اسفند ۱۵۹۷ هزار 
میلیارد تومان بوده است. در دوره زمانی یکساله منتهی به خرداد ۹۸ حجم شبه پول 

بیش از ۲۹۲ هزار میلیارد تومان بالا رفته است.
همچنین رشد شبه پول در خرداد ماه امسال نسبت به خرداد پارسال بیش از ۲۱ درصد 

و نسبت به اسفند پارسال ۴.۵ درصد است.
بررسی روند افزایش شبه پول حاکی از این است که میزان رشد آن در دوره یکساله 
منتهی به خرداد ۹۸ نسبت به دوره زمانی مشابه )خرداد ۹۶ تا خرداد ۹۷( شتاب گرفته 

و از ۱۹.۷ درصد به ۲۱.۲ درصد صعود کرده است.
حجم شبه پول در خرداد ۹۶ حدود ۱۱۵۰ هزار میلیارد تومان، خرداد ۹۷ معادل 

۱۳۷۶ هزار میلیارد تومان و خرداد ۹۸ حدود ۱۶۶۹ هزار میلیارد تومان بوده است.
کاهش سهم شبه پول در اقتصاد

بررسی های ایرنا نشان می دهد که نسبت بین پول و شبه پول در حجم نقدینگی در 
یکسال منتهی به خرداد ۹۸ به سود پول بوده به طوری که سهم شبه پول در اقتصاد 

کاهش داشته است.
در خرداد ۹۷ سهم پول از حجم نقدینگی ۱۳ درصد )۲۰۵.۹ هزار میلیارد تومان( بوده 

که در خرداد ۹۸ به ۱۵.۷ درصد )۳۱۰.۸ هزار میلیارد تومان( افزایش یافته است.
اما سهم شبه پول در دوره زمانی مورد بررسی افت حدود ۲.۷ درصدی را نشان می دهد.
براین اساس، سهم ۸۷ درصدی شبه پول )۱۳۷۶ هزار میلیارد تومان( در خرداد ۹۷  به 

۸۴.۳ درصد )۱۶۶۹ هزار میلیارد تومان( کاهش یافت.
درباره چرایی کاهش سهم شبه پول که خاصیتی ضد تورمی دارد از مجموع نقدینگی 
می توان به سیاست های مربوط به تغییرات سود بانکی و اوراق در یک سال اخیر اشاره 

کرد.

نماینده کارگری شورای عالی کار:

حداقل دستمزد کارگران در سال آینده چقدر 
افزایش می یابد؟

نماینده کارگری شورای عالی کار گفت: اقدام سازمان برنامه مبنی بر اعلام رقم 
۱۵درصد به عنوان افزایش حداقل مزد کارگران عملا برای نخستین بار بحث های مزدی 

مربوط به شورای عالی کار را سه ماه جلو انداخت.
به گزارش خبر آنلاین، با آن که هنوز بخش های زیادی از لایحه بودجه آماده نشده اما 
انتشار پیوست دوم این لایحه به بحث های رسانه ای در خصوص شیوه تعیین حداقل 
دستمزد کارگران در سال آینده دامن زده است؛ در این پیوست علاوه بر این که افزایش 
حداقل حقوق کارمندان ۱۵ درصد تعیین شده، افزایش حداقل مزد مشمولان قانون 
کار نیز ۱۵ درصد تعیین شده است. گرچه در پایان این بند تاکید شده که رقم نهایی 
را شورای عالی کار تعیین خواهد کرد ولی همین رقم سبب شده تا بسیاری تصور کنند 

نهایتا حداقل مزد کارگران برای سال ۹۹ رقمی مشابه با کارمندان دولت خواهد بود.
این در حالی است که شورای عالی کار سالانه با شرکت نمایندگان کارفرما، کارگر و 
دولت برای تعیین حداقل مزد در زمستان تشکیل می دهند و در این جلسات به تعیین 
حداقل مزد سال بعد پرداخته می شود. پیش از این نمایندگان کارگری امسال هم برای 
دومین سال پیاپی خواهان ترمیم مزد از تابستان شدند. نمایندگان کارگری در سال های 
۹۷ و ۹۸ پس از افزایش قیمت ها بر ضرورت دوباره افزایش مزد تاکید می کردند چرا که 
به باور آن ها ارقام افزایش مزد در همان سه ماهه نخست عملا توان ترمیمی خود را از 
دست می دهند. در همین رابطه علی خدایی، نماینده کارگری شورای عالی کار، ضمن 
رد رقم ۱۵ درصدی برای افزایش مزد کارگران در سال ۹۹ تصریح کرد: به نظر من سازمان 
برنامه در خوش بینانه ترین حالت تنها رقم مورد پیش بینی خود را اعلام کرده است زیرا 
تنها نهادی که می تواند برای حداقل مزد کارگران تصمیم بگیرد شورای عالی کار است و 
سازمان برنامه و بودجه در این باره هیچ نقشی ندارد. او ادامه داد: من در بهترین حالت 
این را پیش بینی ورودی دولت در بحث تعیین مزد سال آینده می دانم.از این رو معتقدیم 
این اقدام بدان معناست که کف پیشنهاد دولت برای افزایش دستمزد در سال آینده 
همان رقم اعلامی سازمان برنامه یعنی ۱۵ درصد باشد. در این میان باید توجه داشت که 
نرخ تورم امسال حدود سه برابر بیش از ۱۵ درصد است و طبیعی است که ما هم به عنوان 

نمایندگان کارگری شورای عالی کار با چنین پیشنهادی موافق نباشیم.
واقعی  افزایش  و  تورم  نرخ  به  توجه  با  تاکید کرد:  کار  کارگری شورایعالی  نماینده 
هزینه های زندگی در سال جاری که بسیار هم زیاد بوده چنین ارقامی ما را راضی نخواهد 
کرد و این پیشنهاد قطعا از سوی ما رد خواهد شد و اعداد دیگری به عنوان ارقام قابل 

بحث را مطرح خواهیم کرد. 
خدایی در پاسخ به سوالی مبنی بر رقم پیشنهادی گروه کارگری شورای عالی کار 
گفت: ما هیچ رقمی را اکنون به عنوان رقم پیشنهادی نداریم چرا که هنوز جلسات شروع 
نشده و ما هم به مباحث اصلی طبقه کارگر مانند مسکن می پردازیم و هر زمان جلسات 
مزد ۹۹ شروع شد رقم پیشنهادی خود را مطرح خواهیم کرد. با این همه پیشنهاد ورودی 
ما به عنوان نمایندگان کارگران معادل میزان افزایش سبد معیشتی در سال جاری نسبت 

به سال گذشته خواهد بود. 
این عضو کارگری شورای عالی کار با بیان این که ترجیح می دهیم فعلا به مسائل 
دیگری بپردازیم، خاطرنشان ساخت: طبق تجربه باور داریم که نباید فعلا وارد بازی 
رسانه ای شویم و ذهن خود را برای اصل مذاکرات آماده کنیم و از مسائل اصلی طبقه 

کارگر دور نشویم.
 در زمان لازم هم کمیته دستمزد شورا با قدرت کار خود را انجام خواهد داد و ما هم تمام 
تلاش خود را برای تامین بهتر معاش کارگران و خانواده های آنان خواهیم کرد.به گفته 
وی به نظر می رسد با تصمیم سازمان برنامه و بودجه بحث های تخصصی در خصوص 

دستمزد سه ماه زودتر از موعد هر ساله آغاز شود. 
این فعال کارگری در رابطه با میزان افزایش سبد معیشت تصریح کرد: در حال حاضر 
رقمی که مورد تایید سه گروه باشد به تصویب نرسیده و من هم ترجیح می دهم راجع به 
آن رقمی که گروه کارگری رسیده اظهار نظری نکنم تا به حواشی دامن نزنم. با این همه 
می خواهم تاکید کنم ما تمام تاکید خود را بر کاهش قدرت خرید خواهیم گذاشت و در 
حال حاضر نیز میزان تورم خوراکی ها، آشامیدنی ها و مسکن مشخص است و ما بر این 

اساس وارد مذاکره خواهیم شد.
او در رابطه با افزایش هزینه های سبد معیشتی و رقم ۵۰ درصدی که برای تورم آن 
مطرح شده تاکید کرد: ۵۰ درصد حداقل تورمی است که برای این بخش می توان 
در نظر گرفت به همین دلیل است که من هم باور دارم رقم ۱۵ درصد رقم افزایش مزد 
کارگران نباید باشد و نخواهد بود چرا که به شدت به تضعیف قدرت خرید طبقه کارگر 

خواهد انجامید و پیش بینی ما این است که میزان افزایش بیش از این رقم باشد. 

۵ اقتصادی

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با انتقاد از اظهار نظر بعضی مسئولان 
دولتی اعلام کرد: موضوع حذف معافیت های مالیاتی مناطق آزاد در هیچ محفل 
رسمی دولتی و قانونگذاری مطرح نیست و در قانون منطقه آزاد، بازه زمانی ۲۰ ساله 

برای معافیت مالیاتی در نظر گرفته شده است.
سال هاست که مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برای جذب سرمایه گذار مشوق هایی در 
نظر گرفته اند که یکی از آن ها معافیت از پرداخت مالیات است. این موضوع اخیرا با 
انتقاد برخی افراد دولتی همراه شده و عده ای خواهان حذف معافیت ها هستند. به 
عنوان مثال »محمدعلی دهقان دهنوی«، معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه در حال 
حاضر با اظهارات انتقادی مبنی بر موثر نبودن معافیت ها مواجه هستیم، راهکار را 
اصلاح مسیر کنونی دانسته که از نظر او این اصلاح می تواند شامل حذف معافیت ها 
باشد. اما نوک تیز انتقادها مشخصا معافیت مناطق آزاد از پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده را نشانه گرفته و اخیرا پای این موضوع به مجلس شورای اسلامی نیز کشیده 
شده است؛ عمده منتقدان این معافیت معتقدند اجرای لایحه کنونی باعث کاهش 
درآمد دولت در شرایط فعلی شده و بستر بروز فساد را نیز فراهم کرده است. به همین 
دلیل برخی افراد در مجلس و حتی دولت، مصرانه به دنبال حذف معافیت مناطق آزاد از 

پرداخت مالیات بر ارزش افزوده هستند.
»مرتضی بانک«، دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در این زمینه در گفت 
وگوییتوضیح داد: مالیات یک موضوع محوری درباره مناطق آزاد است. مناطق آزاد 

اگر وجود دارد و اگر قانونی به نام منطقه آزاد وجود دارد، مهم ترین عنصر مناطق آزاد، 
معافیت مالیاتی و معافیت های گمرکی است که این موضوع نه در اینجا که در همه دنیا 
وجود دارد. اینکه فردی یا کارشناسی موضوع حذف معافیت های مالیاتی از مناطق آزاد 
را مطرح می کند، نشان می دهد از مفهوم و قانون منطقه آزاد هیچ اشراف و اطلاعی 
ندارد. اصلا خیلی بعید و عجیب است که کارشناسان متخصص مربوط به اقتصاد و 
حوزه  های اقتصادی، این صحبت ها را مطرح کنند. وی با تاکید بر اینکه موضوع حذف 
معافیت های مالیاتی مناطق آزاد در هیچ محفل رسمی دولتی و قانونگذاری مطرح 
نیست، ادامه داد: در قانون منطقه آزاد بازه زمانی ۲۰ ساله برای معافیت مالیاتی در نظر 

گرفته شده که این معافیت های مالیاتی پس از ۲۰ سال کاهش می یابد.
مشاور اقتصادی رئیس جمهوری با بیان اینکه معافیت مالیاتی از منظر قانونی جزو 
ضرورت هاست، خاطرنشان کرد: معافیت های مالیاتی در بسیاری از کشورها دائمی 
هستند و شاید کمترین مدت معافیت برای ایران است؛ اما در حال حاضر  این قانون 

مصوب کشور است و اگر قرار بر حذف آن باشد، دیگر وجود منطقه آزاد معنایی دارد.
و  می شوند  ایجاد  سرمایه گذاری ها  جذب  برای  آزاد  مناطق  کرد:  تصریح  بانک 
معافیت ها، یکی از مشوق های لازم برای ایجاد سهولت در جذب سرمایه گذاری به 

حساب می رود.
وی با اشاره به معافیت مالیات بر ارزش افزوده اظهار کرد: برخی افراد خودشان را 
کارشناس معرفی می کنند، اما درباره معافیت مالیات بر ارزش افزوده نکاتی می گویند 

که مشخص است موضوعات را باهم خلط کرده اند.
چرا دولتی ها خلاف لوایح اظهار نظر می کنند؟

این مقام مسئول ادامه داد: وقتی نظامی بر اساس معافیت مناطق آزاد از مالیات ارزش 
افزوده ایجاد شده و سرمایه گذار و فعال اقتصادی با اعتماد به این معافیت فعالیتش را 

آغاز کرده، تغییر این موضوع اعتماد را خدشه دار می کند.
بانک با بیان اینکه موضوع معافیت در لایحه تصویب شده وجود دارد، افزود: برخی 
دوستان دولتی خلاف لایحه اظهار نظر کرده یا در مجلس صحبت می کنند که با هیچ 
رویه قانونی و ساختاری هماهنگی ندارد. بنابراین به دوستان دولتی تاکید می کنم با 
توجه به ابلاغیه وزیر اقتصاد، ارکان دولت باید از لایحه دفاع کرده و اظهار نظر شخصی 

نداشته باشند.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در پاسخ به انتقادهای برخی افراد توضیح 
داد: اینکه منابع نفتی ما باید ذخیره شود و از درآمدی دیگر استفاده کنیم، موضوع 
درست و به حقی است؛ اما ما یک ساختار اقتصادی داریم که این ساختار می گوید 
مالیات باید اخذ شود، نفت باید تولید شود، صنعت باید در این حوزه ها فعالیت کند و 

مناطق آزاد هم باید وجود داشته باشد.
 این مقام مسئول با اعتقاد به اینکه ساختار اقتصادی کشور نمی تواند بر اساس 
حوادث تغییر کند، ادامه داد:  نمی شود یک روز صبح بیدار شویم بگوییم مقررات بانک 
مرکزی باید تغییر کند و یک روز دیگر بخواهیم وظایف وزارت اقتصاد را حذف کنیم؛ همه 

اینها روندی دارد که باید طی شود.
وی درباره تبعات حذف این معافیت بیان کرد: با حذف معافیت مالیات بر ارزش 
افزوده، اعتماد سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی از بین می رود، قیمت تمام شده کالا 
برای صادرات افزایش می یابد، ۹ درصد به میزان سرمایه در گردش فعالان اقتصادی 
اضافه می کند. اینها موضوعاتی که نظام مناطق آزاد را دچار خدشه کرده و سیاست ها 

و اهداف را زیر سوال می برد.
معافیت در مناطق آزاد ادامه خواهد داشت

بانک با بیان اینکه قانون مناطق آزاد در مجلس تصویب شده و نمی شود یک روزه آن را 
حذف کرد، گفت: درباره لایحه مالیات بر ارزش افزوده ما مطابق مصوبات و لایحه دولت 
معتقد هستیم معافیت در مناطق آزاد ادامه خواهد داشت. در مجلس هم صحبت کرده  
و افراد را نسبت به این موضوع متقاعد کرده ایم. اگر دولت بخواهد لایحه را اصلاح کند 

باید از مجلس بخواهد لایحه به آنجا بازگردد.
وی با تاکید بر اصل مشارکت جمعی در دولت ادامه داد: مجلسی ها ممکن است 
پیشنهاداتی بدهند و این پیشنهادات هم نباید مغایر با لایحه باشد، اما توسط ارکان 

دولت امکان ندارد با هیچ لایحه ای مخالفت شود.
اصل مشارکت جمعی در دولت اگر خدشه پذیر باشد مشکلات زیادی برای کشور 

بوجود آورده و انسجام دولت را از بین می برد.
و  سطحی  نظرهای  اظهار  برخی  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رئیس  مشاور 
غیرکارشناسی شنیده می شود که بیشتر به مطرح کردن مسائل شخصی شباهت 
دارد. اینکه در دولت هرکس نظر خودش را بی توجه به لایحه ها بگوید، یک نوع آنارشی 

ساختاری ایجاد می کند که دولت با آن مخالف است.
به گفته بانک، بارها رئیس جمهوری در واکنش به برخی افراد که بدون توجه به 

مسئولیتشان اظهار نظر کرده اند، هشدار داده و برخورد هم کرده است.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی:

معافیت مالیاتی مناطق آزاد حذف نمی شود

رشد بازار سرمایه و صعود شاخص که نمایی از وضعیت تالار شیشه ای کشورمان محسوب 
می شود از ابتدای امسال شروع شد و تا چند روز گذشته با شتاب قابل توجهی ادامه داشت 
به طوری که شاخص ۷۷ هزار واحدی فروردین در مهرماه به بیش از ۳۰۰ هزار واحد رسید و 

رکورد صعود شاخص را شکست.
مهم ترین دلیل رشد بازار سرمایه، کدهای جدید معاملاتی و ورود سهام داران جدید با 
سرمایه های خرد به بورس بود. در حالی که بازارهای سنتی ارز، طلا،  سکه و مسکن پس از 
تحولات اقتصادی از سال ۹۷ شروع به رشد کردند بازار سرمایه از این بازارها جا ماند و پس از 

اشباع این بازارهای سنتی توجه نقدینگی به ویژه نقدینگی خرد به سمت بورس جلب شد.
با ورود نقدینگی به این بازار شاهد آن بودیم که در حدود ۶ ماه بازدهی بورس به بیش 
از ۷۵ درصد رسید. این جریان نقدینگی در بازار سرمایه چنان قوی بود که در این میان 
برخی از رویدادهای سیاسی هم نتوانست ضربه ای به عملکرد بازار بورس وارد کند که منجر 
به ریزش شاخص شود. رشد بازار سرمایه و هدایت نقدینگی به سمت این بخش از اقتصاد 
ادامه داشت تا اینکه بازار با صف فروش مواجه شد و در یک روز- بیست و سوم مهرماه - 
شاهد سقوط ۱۱ هزار واحدی شاخص بودیم. از آنجایی که عامل رشد شاخص سهام داران 
تازه وارد بودند می توان گفت عامل طولانی شدن صف های فروش سهام هم تازه واردها 
بودند چراکه این سهام داران حقیقی برای کسب سود در کوتاه مدت بورس باز شده بودند 
و قصد ماندگاری سرمایه در این بازار را نداشتند. هر چند کارشناسان بازار سرمایه مهم ترین 

عامل توقف رشد بازار را آغاز فاز »استراحت و اصلاح قیمت ها« در بورس می دانند اما نمی 
توان انکار کرد که صف فروش سهام کوچک به سهام های بنیادی و قوی حاضر در بورس 
سرایت کرد و تصمیات شتاب زده و عجولانه سهام داران خرد و حقیقی باعث بالا بودن حجم 

ریزش ها شد.           
هنوز به ماندگاری سرمایه در بورس نرسیده ایم

»حمید میرمعینی« کارشناس بازار سرمایه در گفت وگویی درباره دلایل عقبگرد بازار 
سرمایه و رفتار سهام داران در این شرایط گفت: در ابتدا باید به این نکته توجه داشت که 
رشد نزدیک به ۷۵ درصد بازدهی بازار سرمایه رشد غیرعادی نبوده چرا که سایر بازارها 
هم به همین میزان رشد داشتند.  وی با بیان اینکه از ابتدای سال تا چند روز اخیر جریان 
نقدینگی و پول های سرگردان به این سمت حرکت کرد اما هنوز به ماندگاری سرمایه در 
بورس نرسیده ایم، اظهار داشت: جریان نقدینگی خرده پراکنده ای که در جامعه وجود 
دارد و به آن اصطلاحا پول هوشمند گفته می شود اگر ریسک پذیر باشد به دنبال بازاری 
می رود که بازدهی بیشتری نسبت به سایر بازارها داشته باشد به همین دلیل بخشی از آن 
جذب بازار سرمایه شد. ابتدای امسال بهترین بازاری که از سایر بازارها جامانده و از لحاظ 
افزایش نرخ ارز، نرخ تورم  و سایر تغییرات خود را با شرایط تطبیق نداده بود، بازار سرمایه بود. 
این کارشناس بازار سرمایه درباره دلایل ریزش شاخص پس از رشد جهشی آن ادامه داد: 
یکی از دلایل ریزش شاخص این است که بازار سرمایه وارد فاز استراحت و اصلاح قیمت ها 
شده است. شتاب شاخص در چند ماه گذشته به شدت بالا و بدون استراحت به ۳۰۰ هزار 
واحد رسیده بود. وی با بیان اینکه تقریبا تمام مولفه ها اثر خود را روی قیمت سهام گذاشته 
اند و قیمت ها تقریبا حاوی تمام اطلاعات هستند، گفت: برای ادامه رشد  و ادامه این روند 
نیازمند اخبار جدیدتر و اثرگذارتر هستیم. میرمعینی تاکید کرد: در حال حاضر قیمت ها به 
حد اشباع رسیده اند البته برخی از این سهم ها که عمدتا سهام های کوچک هستند حتی 
بالاتر از ارزش ذاتی حود رسیده اند و سهم های ارزنده هم هنوز به ارزش ذاتی خود نرسیده 

اند و کف بازار باعث شده که هنوز با ارزش ذاتی خود فاصله داشته باشند.
اغوای بازدهی بورس برای تازه واردها بی رحم است 

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به سهم سرمایه گذاران خرد فعال در بازار سرمایه در 
ریزش شاخص اظهار داشت:  نه تنها کسانی که در یک سال گذشته وارد بورس شده اند 
بلکه سهام دارانی که سابقه حضور سه یا چهار ساله در بازار سرمایه را هم دارند شاید دچار 

این هیجانات شوند و سرمایه گذاران جدید باید این فضای بازار سرمایه را هم تجربه کنند .
وی ادامه داد: در این شرایط توصیه ما این بوده کسانی که وارد بازار سرمایه می شوند 
و فاقد تخصص هستند و ورود آنها به این بازار صرفا جنبه سرمایه گذاری دارد، باید روی 
سهم های بنیادی ارزنده سرمایه گذاری کنند. میرمعینی تاکید کرد: روندی که در ۶ ماهه 
گذشته به وجود آمد، نشان می دهد که کسانی وارد بازار سرمایه شدند که با قصد سوددهی 
در کوتاه مدت در بورس سرمایه گذاری کردند و پس از آن هم از بازار خارج می شوند و 
در حقیقت برای استفاده از نوسانات بازار وارد این فضا شده بودند و عمده این سهام داران 

دیدگاه سرمایه گذاری بلند مدت نداشتند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه این یک قاعده و قانون در بازار است که ریسک 
متناسب با بازده مورد انتظار تعیین می شود  اما این اصول برای هیچ کدام از سرمایه گذاران 
تازه وارد به بورس رعایت نمی شود، گفت: این افراد به صورت مبتدیانه تحت تاثیر اخبار 
کانال های تلگرامی و اخبار نسبت به خرید سهام شرکت ها اقدام می کنند برخی ها به 
صورت شتابزده وارد این بازار شدند و با رفتاری که داشتند ریسک سرمایه گذاری خود را 
افزایش دادند. میرمعینی ادامه داد: بازار سرمایه آنقدر بی رحم است که افرادی را که بدون 
بررسی های لازم وارد می شوند دچار ضرر و زیان کند. برای تازه واردها در ابتدا این بازده 
بازار سرمایه اغوا کننده است و باعث می شود که تازه واردها روش های معاملاتی خطرناک 
در پیش بگیرند بنابراین  تازه واردها باید از مشاوره شرکت های سبدگردان و صندوق های 

سرمایه گذاری استفاده کنند تا سرمایه گذاری ها با ریسک کمتری مواجه باشد
نگاهی به بازار سرمایه در 6 ماه دوم سال

هر چند هنوز ریزش شاخص بورس متوقف نشده اما با توجه به ثباتی که در فضای 
اقتصادی کشور حاکم شده و مهم تر از همه اینکه سایر بازارها هم با رکود مواجه هستند،  
به نظر نمی رسد که این ریزش ها ادامه دارد باشد. در حال حاضر بازارهای رقیب بورس هم 
در رکود به سر می برند بنابراین نقدینگی جایی برای مهاجرت ندارد. کارشناسان اقتصادی 
و بازار سرمایه هم بر این باورند که بازار همچنان جای رشد در سهم های ارزنده  را دارد و در 
ادامه سال شاهد رشد شاخص هستیم  اما این بار شاخص نه به کمک سهام کوچک بلکه 
با سهام های بنیادی رشد را ادامه می دهد و ریزش با این حجم -۱۱ هزار واحد در یک روز-  
بعید می رسد. بنابراین اگر تنش سیاسی جدی پیش رو نداشته باشیم و شرایط اقتصادی و 

سیاسی در همین سطح ادامه یابد، جای نگرانی برای بورسی ها نیست.     

در گفت وگو بایک کارشناس بازار سرمایه  مطرح شد

بورسی ها نگران نباشند؛  نقدینگی جایی برای مهاجرت ندارد

امور  و  زیرساخت ها  توسعه  و  ساخت  شرکت  راه آهن  معاون 
زیربناهای حمل و نقل کشور از تحویل گرفتن حدود ۲۰ هزار تن 
ریل ملی برای احداث خطوط ریلی در دست اجرا خبر داد و گفت: 
در قرارداد نخست با شرکت ذوب آهن برای ساخت و تحویل ۱۵ 
هزار تن ریل ملی توافق کرده بودیم که با توجه به ادامه داشتن 
نیز  برای یک سال  تن  تا ۵۰ هزار  این عدد می تواند  مذاکرات، 
افزایش یابد. عباس خطیبی اظهار کرد: از اواخر سال گذشته این 
موضوع را پیگیری کردیم تا ریل مورد نیاز کشور در داخل ساخته 
شود. در این راستا شرکت ذوب آهن در مناقصه ما حضور یافت و 
نهایتا قرارداد ۱۵ هزار تن ریل ملی UIC۶۰ با استاندارد ۶۰E۱ را 
منعقد کردیم و امسال ساخت آن آغاز شده است. وی با باین اینکه 
شرکت ذوب آهن از سال های قبل بسترهای تولید ریل ملی را فراهم کرده بود، افزود: این شرکت از ابتدای امسال شروع به کار 
کرد و شرکت ساخت نیز نظارت های خود را از طریق مشاور مترا و بازرس بین المللی که در داخل ایران تاییدیه دارد در حین 
فرآیند تولید اعمال کردیم. نهایتا تا امروز دو پارت از ریل ملی شامل ۱۳۰۰ تن را تحویل گرفتیم که برای خط ریلی آستانه - میانه 
مورد استفاده قرار گرفت. معاون راه آهن شرکت ساخت و توسعه زیرساخت ها و امور زیربناهای حمل و نقل کشور  با اشاره به اینکه 
مجدادا مناقصه برای خط ریلی میانه - اردیبل برگزار کرده ایم تا بخشی از ریل آن را از این محل تامین کنیم، ادامه داد: اگر مشکلی 
در این زمینه به وجود نیاید و ضمن انعقاد قرارداد جدید بتوانیم هزینه مورد نیاز شرکت ذوب آهن را برای تولید ریل ملی را پرداخت 
کنیم، امسال تا حدود ۲۰ هزار تن می توانیم ریل از این شکرت تحویلی بگیریم. البته سالانه به ۵۰ هزار تن ریل نیاز داریم که این 
میزان برای راه اندازی حدود ۴۲۰ کیلومتر راه آهن مورد استفاده قرار می گیرد و در صورت حل برخی مشکلات، از تامین آن از 
طریق تولید داخلی استقبال می کنیم و این توان تولید در شرکت ذوب آهن وجود  دارد. خطیبی اعلام کرد: قیمت تمام شده ریل 
ملی نسبت به نرخ هایی که از منابع خارجی تامین می کردیم، قدری تفاوت دارد و ارزان تر است، اما آنچه بیش از این اهمیت دارد 
این است که بدون نیاز به تخصیص و انتقال ارز در شرایط تحریم کنونی ریل مورد نیازمان تامین می شود. البته هم اکنون در ابتدای 

راه تولید و ساخت ریل ملی هستیم و امیدواریم روزی به جایی برسیم که در این زمینه خودکفا شویم.

معاون شرکت ساخت خبر داد
تحویل 2۰ هزار تن ریل ایرانی تا پایان سال

به گفته سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر در حال حاضر 
مشکل کمبود تایرهای سنگین برطرف شده اما کیفیت تایرها 
مشکل ساز شده است زیرا به دلیل حذف استانداردهای لازم 
و ایجاد جذابیت برای واردات تایرها، کنترل بر کیفیت آنها از 
بین رفته و "واردکننده ناآشنا هر تایری را که دیده، خریداری 

کرده است."
 مصطفی تنها اظهار کرد: در حال حاضر در تایر خودروهای 
سنگین حتی با مازاد تایر روبرو هستیم. به قدر کافی تایر 
موجود است و بازار اشباع شده است و دیگر مشکلی در این 
زمینه وجود ندارد. در گمرکات کشور نیز مقدار زیادی تایر 
وارد و رسوب کرده است که یا ثبت سفارش نشده اند یا ثبت 

سفارش شده، اما گشایش اعتبار نشده اند. سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر افزود: در نتیجه در رابطه با تایر سنگین 
هیچگونه مشکلی در سمت عرضه  وجود ندارد. در حال حاضر مشکل اصلی، کیفیت این تایرها است. به دلیل اینکه 
مدتی وزارت صمت در زمینه استانداردها دچار سهل انگاری شد، استانداردهای SWR و DOT را که اجباری شده بودند، 

حذف کرد که این موضوع باعث شد تایرهای با کیفیت پایین تر وارد شوند.
وی در پاسخ به این که آیا کیفیت پایین تایرها به فروش تایرهای تاریخ مصرف گذشته توسط چینی ها ارتباط پیدا 
می کند یا خیر، گفت: اصل این قضیه به این برمی گردد که زمانی که اعلام شد برای واردات تایرهای سنگین ارز 
۴۲۰۰ تومانی تعلق خواهد گرفت، تعرفه نیز پنج درصد شد و همچنین الزاماتی که براساس تجربه سالیان برای 
کیفیت تایرهای وارداتی مدنظر قرار گرفته می شد، برداشته شد؛ همگی باعث شد تا هجوم برای خرید تایرها از خارج 

و واردات آن ها زیاد شود.
تنها ادامه داد: در نتیجه بسیاری از کسانی که برای واردات تایر اقدام کردند، صرفا تنها دارای کارت بازرگانی بوده و 
سررشته ای از واردات تایر نداشتند و واردکنندگان حرفه ای در این زمینه نبودند. بنابراین شناختی  از تایر نداشته و تنها 

خریداری و وارد کردند. 

سخنگوی انجمن صنعت تایر:
برخی از تایرهای سنگین وارداتی بی کیفیت هستند

 مدیرعامل مجتمع کشتی سازی وصنایع فراساحل ایران)ایزوایکو( گفت: باتوجه به توانمندی و تخصص نیروهای مجتمع ایزوایکو، 
تعمیر کشتی نفتکش »سابیتی« که ۱۹مهرماه جاری از ناحیه بدنه آسیب دیده بود، به دست متخصصان ایرانی انجام می شود. 
حمید رضائیان اصل روز دوشنبه با اعلام این خبر افزود: با وجود اینکه تانکر نفتکش سابیتی ) MT-SABITI( از ناحیه بدنه ی 

اصلی  آسیب دیده بود، امیدواریم که هرچه سریع تر این مشکل رفع شود.
وی اظهارامیدواری کرد: ما درجنگ اقتصادی با دشمن قرار داریم و دراین راه برای خودکفایی در صنایع کشتی سازی همه 

دستگاه ها و سازمان ها در تعمیر و بازسازی این شناور نفتکش همکاری داشته باشند.
نفت کش سابیتی برای تعمیر وارد آبهای ایران شد

مدیرعامل شرکت ملی نفتکش ایران نیز در تشریح جزییات آخرین وضعیت کشتی سابیتی گفت: ۲ مخزن اصلی نفت کش 
سابیتی روز جمعه ۱۹ مهرماه جاری دچار آسیب شد که برای تعمیر هم اکنون وارد آبهای ایران شده است.

نصرالله سردشتی افزود: محموله کشتی سابیتی، نفت خام بود که در زمان حادثه نشت نفت از مخزن های آسیب دیده به دریای 
سرخ گزارش شد و در اسرع وقت به طور کامل مهارشد. وی یادآورشد: با وجود آسیب دیدن کشتی ، کارکنان این شناور نفتکش نیز 

در شرایط ایمن و سلامت بودند.

 وزیر نفت با بیان این که بیش از ۹۵ درصد پتروشیمی ها در بازگرداندن ارز بسیار خوب عمل می کنند، گفت: تنها چند شرکت بازی 
درمی آورند که به دستگاه های نظارتی معرفی شده اند.

بیژن نامدار زنگنه روز دوشنبه با بیان این که صادرات پتروشیمی ها و بازگشت ارز حاصل از این صادرات به کشور به خوبی انجام 
می شود، اظهار داشت: به عنوان کسی که از رئیس جمهوری مسئولیت کنترل نحوه بازگشت ارز شرکت های پتروشیمی را بر عهده 

دارم، باید بگویم؛ بیش از ۹۵درصد شرکت های پتروشیمی  در بازگرداندن ارز بسیار خوب عمل می کنند.
وزیر نفت با بیان این مطلب ادامه داد: تنها چند شرکت به اصطلاح بازی در می آورند که برای پیگیری به دستگاه های نظارتی 
معرفی شده اند اما پتروشیمی های بزرگ و اصلی مانند هلدینگ خلیج فارس، هلدینگ پارسیان و هلدینگ تاپیکو خیلی خوب عمل 

می کنند.
وی همچنین درخصوص عدم پرداخت ۶ هزار میلیارد تومان بودجه به شهرداری ها برای تهیه قیر اظهار داشت: وزارت نفت با واریز 
این میزان از بودجه به خزانه کشور وظیفه خود را به خوبی انجام داده و شهرداری ها باید به دنبال تخصیص این بودجه مطابق قانون 

برنامه بودجه سال جاری باشند و از اینجا به بعد در حیطه وظایف وزارت نفت نیست.
 زنگنه خاطرنشان کرد: وظیفه ما واریز پول از مجرای مشخصی به حساب خزانه کل کشور بود که این وظیفه انجام شده است.

 مدیرعامل مجتمع کشتی سازی وصنایع فراساحل ایران :
نفتکش »سابیتی« به دست متخصصان ایرانی تعمیر می شود

وزیر نفت:

 بیش از ۹۵ درصد ارز پتروشیمی ها به کشور باز می گردد
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سرپرست تیم ملی والیبال :

کولاکوویچ لیگ برتر والیبال را زیرنظر می گیرد
 سرپرست تیم ملی والیبال با تشریح برنامه های کلی این تیم، گفت: ایگور کولاکوویچ 
مسابقات لیگ را در ایران تماشا خواهد کرد و ۱۶ بازیکن را برای مسابقات گزینشی المپیک 
انتخاب می کند. امیر خوش خبر د درباره برنامه های تیم ملی والیبال در مسیر آماده سازی 
انتخابی المپیک گفت: پس از بازگشت از رقابت های جام جهانی، جلسه ای با حضور علی 
فتاحی سرپرست فدراسیون والیبال و ایگور کولاکوویچ در فرودگاه برگزار کردیم و برنامه های 
تیم ارائه شد. اواخر آذرماه  اردوهای تیم ملی با حضور ۱۶ بازیکن آغاز می شود و سرمربی 
تیم ملی منتظر پیوستن لژیونرها به اردوهای تیم ملی خواهد بود. پس از برگزاری دو هفته 

تمرین بلافاصله به چین )میزبان مسابقات انتخابی المپیک( اعزام خواهیم شد.
 بازی تدارکاتی نداریم

سرپرست تیم ملی تاکید کرد: هیچ بازی تدارکاتی خاصی در این مدت نخواهیم داشت 
چرا که فرصتی برای بازی نداریم. تیم ها مشغول هستند و مسابقات باشگاهی را در پیش 
دارند. به بازی های داخلی بسنده می کنیم و شاید یک یا دو بازی تدارکاتی با باشگاه ها 

انجام دهیم.
کولاکوویچ از یک ماه پیش تقاضای مرخصی داشت

وی در پاسخ به این سئوال که چرا سرمربی تیم ملی بلافاصله بعد از اتمام جام جهانی 
به صربستان بازگشت و در نشست خبری حاضر نشد؟ افزود: کولاکوویچ از یک ماه پیش 
برنامه خود را به فدراسیون ارائه و درخواست مرخصی کرده بود و طبق آن برنامه پیش رفتیم. 
قرار است کولاکوویچ پس از دیدن خانواده اش، به ایران بازگردد و در نشست خبری حاضر 
خواهد شد. اگر نیاز به آسیب شناسی  و برگزاری جلسات باشد حتما در آن شرکت می کند 
و درباره مشکلات و دفاع از عملکردش توضیحاتی ارائه خواهد داد اما در حال حاضر نیاز 

بود سرمربی تیم پس از مدت ها نزد خانواده اش بازگردد.
کولاکوویچ لیگ برتر را در ایران تماشا خواهد کرد

طبق برنامه سازمان لیگ، مسابقات لیگ برتر از ۸ آبان آغاز خواهد شد. خوش خبر در 
پاسخ به این سئوال که کولاکوویچ مسابقات لیگ را خواهد دید یا خیر؟ گفت: اردوهای تیم 
ملی از اواخر آذرماه برگزار می شود اما کولاکوویچ زودتر به ایران می آید و رقابت های لیگ 
را از نزدیک تماشا خواهد کرد و حتما ۱۶ بازیکن داخلی از مسابقات لیگ انتخاب خواهند 
شد. آنالیز بازی ها و ویدئوها نیز در اختیار سرمربی تیم ملی قرار خواهد گرفت. کولاکوویچ 

شخصا در ایران حاضر و مسابقات لیگ را تماشا خواهد کرد.

علی موسوی:

ویلموتس از ملی پوشان "زهر چشم"بگیرد
علی موسوی سال ها در خط حمله تیم ملی حضور داشت. او معتقد است اینکه تیم ملی 
فقط هجومی بازی کند اتفاق خوبی نیست و باید ویلموتس از دیسیپلین خود برای نظیم 
تیمی ایران استفاده کند. مهاجم سابق استقلال درباره بازی هجومی تیم ملی می گوید: 
»اینکه بخواهیم مدام حمله کنیم برای ما مشکل درست می شود. باعث می شود تا بین 
خطوط فاصله ایجاد شود. در چند سال اخیر کی روش این را فهمیده بود. تیم را به خوبی 
جمع می کرد و ما یک دیسیپلین و نظم تیمی داشتیم.« او ادامه می دهد: »اگر ما حمله 
کنیم زود ضربه می خوریم. در بازی ژاپن در جام ملت ها یادتان هست؟ با کی روش سه 
بر یک باختیم. چون می خواستیم حمله کنیم. بد هم ضربه خوردیم. جلوی بحرین هم 
می خواستیم مدام حمله کنیم و این اتفاق افتاد. یک شکافی بین خطوط تیم ما ایجاد 
شد.« موسوی معتقد است ویلموتس باید سیاست کاری خود را تغییر دهد: »به نظرم  این 
مربی هنوز به جو ایران آشنا نیست. او باید از بازیکنان ایرانی زهرچشم بگیرد. ویلموتس 
باید با بازیکنان جدی و محکم برخورد کند تا آنها کارآیی داشته باشند. کی روش در ایران 
مدیریت لازم را داشت. می دانست با بازیکنان چطور رفتار کند. این بود که بازیکنان با جان 
و دل بازی می کردند. آنها می دانستند اگر اشتباه کنند جایی در ترکیب نخواهند داشت. 
ویلموتس هم باید مدیریت کند. رفتاری که کی روش داشت در موفقیت تیم ملی مهم بود. 
اگر بازیکنان ایرانی را ول کنید هرکسی در زمین و بیرون از زمین ساز خودش را می زند. به 

همین دلیل ویلموتس باید حواسش باشد.«

 سرمربی تیم کشتی آزاد امید ایران :

امیدوارم دست پر از جهانی بازگردیم
به اردوهایی که برای حضور در  با توجه  ایران گفت:  آزاد امید   سرمربی تیم کشتی 

رقابت های جهانی پشت سر گذاشتیم امیدوارم دست پر از این مسابقات بازگردیم.
تقی اکبرنژاد در حاشیه آخرین اردوی آماده سازی تیم کشتی آزاد امید برای حضور در 
رقابتهای جهانی ۲۰۱۹ مجارستان گفت: اردوی آخر ما از روز ۲۳ مهرماه در خانه کشتی 
آغاز شد و تا روز جمعه که به رقابتهای جهانی اعزام می شویم ادامه دارد. خوشبختانه شرایط 

ملی پوشان رضایت بخش است و امیدواریم با نتایج خوبی در این مسابقات ظاهر شویم.
وی تصریح کرد: خوشبختانه مشکل خاصی بین نفرات ترکیب اصلی نداریم و بچه ها 
از هر نظر برای حضور در این میدان جهانی آماده اند. ضمن اینکه هم اکنون روزهای 
پایانی اردوی آماده سازی را پشت سر می گذاریم و تمرینات سبک تر شده و بچه ها در 
حال ریکاوری و تمرینات ویژه برای حضور در مسابقات جهانی هستند. سرمربی تیم کشتی 
آزاد امید ایران در خصوص ترکیب اعزامی به این رقابتها نیز گفت: ترکیب نفرات اعزامی به 
مجارستان انتخاب شده و ما لیست نهایی را به فدراسیون دادیم. مهمترین دغدغه ما این 
است که این بچه ها بتوانند در این مسابقات به بهترین شکل ظاهر شوند و نتیجه مدتها 
حضور در اردوهای آماده سازی را بگیرند. اکبرنژاد در پایان گفت: پیکارهای جهانی زیر 
۲۳ سال یا همان رده امید از نظر سطح کمی و کیفی تفاوت چندانی با رقابتهای جهانی 
بزرگسالان ندارد و همین موضوع باعث می شود تا ما کشتی های بسیار سخت و حساسی 
را برابر حریفان داشته باشیم. به هر حال با تمام توان به میدان خواهیم رفت تا بهترین نتیجه 

را کسب کنیم و برای کشورمان افتخار آفرین باشیم.

 رئیس هیئت هاکی استان قم ن خبرداد

نایب قهرمانی هاکی بازان قمی
 در مسابقات امیدهای کشور

 رئیس هیئت هاکی استان قم از نایب قهرمانی تیم هاکی روی چمن استان قم در 
مسابقات امیدهای کشور خبر داد.

جعفر جعفری اظهار داشت: رقابت های هاکی روی چمن رده سنی امید قهرمانی کشور 
در حالی در شهریار به پایان رسید که این برای نخستین بار بود که مسابقات هاکی روی 

چمن در این رده سنی برگزار می شد و استان قم نیز در این رقابت ها دارای تیم بود.
وی افزود: هاکی قم که در سال های گذشته حضوری پررنگ و دائمی در رقابت های 
قهرمانی کشور در بخش سالنی داشته است این بار در بخش هاکی روی چمن نیز 
خودی نشان داد و توانست در اولین دوره مسابقات امیدهای کشور تا دیدار نهایی پیش 
برود. رئیس هیئت هاکی استان قم گفت: در این مسابقات که ۱۱ تیم در آن حضور پیدا 
کردند تیم هاکی استان قم در دیدار نهایی حریف تیم سمنان بود و با نتیجه ۳ بر یک نتیجه 
را به حریف واگذار کرد تا به نایب قهرمانی این پیکارها بسنده کند. جعفری بیان داشت: این 
در حالی بود که هر دو تیم فینالیست از گروه خود به عنوان تیم دوم صعود کرده بودند اما 
در مرحله نهایی شگفتی ساز شدند و تیم های اول مرحله گروهی را شکست دادند تا بدین 
ترتیب هیچ تیمی در این مسابقات بی شکست نماند. وی عنوان کرد: تیم هاکی استان قم  
در دیدار نیمه نهایی این رقابت ها به مصاف تیم آذربایجان شرقی رفت و با پیروزی ۲ بر یک 
برابر این تیم به دیدار پایانی راه یافت. قم در دور گروهی  با ۷ امتیاز پس از گلستان به نیمه 
نهایی رسید. تیم هاکی قم در آخرین دیدار دور گروهی خود توانسته بود تیم سیستان و 
بلوچستان را ۳ بر یک شکست دهد. رئیس هیئت هاکی استان قم تصریح کرد: همچنین 
این تیم در دیدارهای پیشین خود برابر آذربایجان غربی صفر صفر مساوی کرد، یک بر صفر 

همدان را شکست داد و با همین نتیجه مغلوب گلستان شد.

مژدهی:

 استقلال قبل از نیم فصل باید تقویت شود
 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: این تیم در یک یا ۲ پست با کمبود نفر مواجه هست 

و تا پیش از نیم فصل باید تقویت شود.
»مسعود مژدهی« اظهار داشت: استقلال برای این  که بتواند در لیگ برتر مدعی قهرمانی 
باشد کار درازی را پیش رو دارد. این تیم برابر فجر سپاسی در جام حذفی باشگاه های کشور 

به پیروزی رسید اما هنوز ضعف و اشکالاتی در روند تیمی آبی پوشان به چشم می خورد.
وی افزود: بازی با فجرسپاسی معیار خوبی برای سنجش قدرت استقلال نیست چرا که 
این تیم باید با تیم های قدرتمندتری محک بخورد. مژدهی تصریح کرد: تیمی که می خواهد 
مدعی قهرمانی در لیگ برتر باشد باید در همه پست ها نفرات درجه اول در اختیار داشته 
باشد اما استقلال در یکی یا ۲ پست با کمبود نفر موجود است. وی تاکید کرد: استقلال 
در پست مهاجم نوک با ضعف روبروست و مسولان این تیم باید هرچه سریعتر بازیکن را در 
این منطقه به خدمت بگیرند اما متاسفانه هنوز این اتفاق رخ نداده است. بازیکن اسبق 
استقلال در پایان گفت: اگر هر اتفاقی می خواهد باید پیش از نیم فصل رخ دهد تا این تیم 

تقویت شود نه این که مثل فصل های گذشته امتیازهای زیادی را از دست دهد

 سرمربی سابق تیم فوتبال شاهین بوشهر با بیان اینکه هیچکس حریف بعضی از 
سهم خواهان پیرامون این تیم نشد، گفت: فضا را علیه من مسموم کردند و اتفاقاتی هم 

که در بازی با ماشین سازی رخ داد توطئه بود.
عبدالله ویسی در گفتگویی به دلایل کنار گذاشتنش از سرمربیگری تیم فوتبال 
شاهین بوشهر بعد از گذشت ۶ هفته پرداخت و تاکید کرد که عده ای سهم خواه، 
فضای کاری برای او در بوشهر را مسموم کردند و هیچکس هم حریفشان نشده است. 
وی همچنین تاکید کرد که چون لابی ندارد و آدم سیاسی نیست، کمتر از مربیانی که در 

۲۰ سال کار تیمشان را از رده نهم پایین تر نیاوده اند، در کانون توجه است.
مشروح گفتگوی ویسی در ادامه می آید:

 آقای ویسی بعد از جدایی از تیم شاهین مشغول چه کاری هستید؟
- عبدالله ویسی: فعلا که در حال استراحت و ریکاوری هستم. احتمالا سر تمرین تیم 
ملی هم حاضر می شوم و صحبتی با مارک ویلموتس خواهم داشت تا ببینم می تواند 

زمینه حضورم در تمرین تیم های بلژیکی را فراهم کند یا خیر.
دلیل اصلی کناره گذاشتن شما از هدایت تیم شاهین چه بود؟

- وقتی تیم به لیگ برتر صعود کرد، همه خوشحال بودند. در لیگ برتر نتایج طوری 
پیش رفت که فضا برای ادامه همکاری مناسب نبود و با توافق دو طرفه جدا شدم. 
این اتفاق برای تمام تیم های دنیا و مربیان رخ می دهد. برانکو ایوانکوویچ سه سال با 
پرسپولیس قهرمان شد اما بعد از سه هفته در عربستان اخراج شد. من هم مربی حرفه 

ای هستم و این شرایط را قبول کرده ام.
قبل از شروع فصل بود که مشکلاتی در تیم شاهین ایجاد شد و شما در 
اعتراض به آن مشکلات، استعفا کردید. اختلافات شما در آن زمان به چه مواردی 

مربوط بود؟
- دوست داشتم هر اتفاقی در تیم های دیگر لیگ برتری می افتد، در تیم شاهین هم 
رخ بدهد. نمی خواستم صعود شاهین به لیگ برتر آسانسوری باشد و دوباره به لیگ 
دسته اول برگردد. دوست داشتم تیم در لیگ بماند، زیرساختهای خوب داشته باشد، 
زمین تمرین برای تیم های پایه داشته باشد و مواردی از این دست. اختلافاتمان سر 
این مسائل بود. یکسری دخالت های بی جا هم وجود داشت. یک عده آدم شناخته 
شده می خواستند تیم را خراب کنند که من اجازه ندادم. برای تیم شاهین در ادامه 

لیگ آرزوی موفقیت دارم.
آیا هنوز هم این افراد اطراف تیم شاهین هستند؟

- نمی دانم. تا موقعی که بنده بودم می خواستند یکسری کارهایی بکنند که اجازه 
ندادم. الان هم ارتباطم با تیم شاهین محدود به تماس با بعضی از اعضای تیم است و 

گاهی با هم مشورت می کنیم.
می شود با جزئیات بگویید که درخواست این افراد چه بود؟

- چند نفر از افراد سیاسی شهر می خواستند در کارم دخالت کنند، یا فردی را به 
من تحمیل کنند و بگویند که ما هستیم. می خواستند خودنمایی کنند. در حالی که 
همه می دانند شورای شهر حامی تیم است. یکی دو نفر در شورای شهر به خاطر منافع 
شخصی خود هر کاری که می خواستند، می کردند ولی من آدمی نبودم که زیر بار 

دخالت آنها بروم و تیرشان به سنگ می خورد.
 آیا باشگاه از شما حمایت لازم را در مقابل این افراد داشت؟

- شاید با این نتایج شاهین هر باشگاه دیگری هم بود، سرمربی اش را اخراج می کرد. 
ولی باید دید چه چیزی به من داده اند و چه چیزی می خواستند. ما یک تیم نوپا بودیم. 
شرایط شاهین مثل خانه ای بود که یا آب و برقش قطع بود، یا بخشی از دیوارش خراب 
می شد و باید آنرا تحمل می کردیم و خانه را می ساختیم. شاهین تیم خوبی بود. به 
مسئولان تیم می گفتم الان هوا گرم و مرطوب است و بدن بازیکنان تحلیل رفته است؛ 
بدون شک در پاییز و زمستان شرایط بازیکنان بهتر می شود. ضمن اینکه مکمل هایی 

که تیم های دیگر استفاده می کنند را در اختیار نداشتیم.

 آیا با اتفاقاتی که در باشگاه شاهین رخ داد به کارنامه مربیگری خودتان نمره 
قبولی می دهید؟

- در ایران مربی ای داریم که ۲۰ سال کار کرده اما تیمش را از رده نهم و دهم پایین 
تر نیاورده است. به این مربی می گوند »کاربلد«. من کار مربیگری ام را از فولاد شروع 
کردم و اصل کار هم دست خودم بود که با آن تیم قهرمان ایران شدیم. صبای قم با آن 
همه بازیکن از لیگ دسته اول سهمیه آسیا گرفت. دو سال استقلال خوزستان را با آن 
وضعیت در لیگ برتر نگه داشتم و سال سوم قهرمان شدیم. هیچکس اینها را نمی بیند 
و حالا که از شاهین بیرون آمده ام، همه فقط این بخش از ماجرا را می بینند. به من مثل 
مربی ای که ۲۰ سال است هیچ تیمی را در لیگ ایران از رده نهم پایین تر نیاورده نمی 
گویند مربی کاربلد چون لابی ندارم و آدم سیاسی نیستم ولی کارم همیشه در چشم 

است.
 مثل اینکه دل پُری دارید.

- بله واقعا. چرا رزومه من در مربیگری مشخص است. دلالی نکرده ام، به داور یا بازیکن 
حریف بی احترامی نداشته ام، سیاسی هم نیستم ولی بازهم این بلا سرم می آید.

 قبول دارید که با انتخاب شاهین در لیگ دسته یک ریسک بزرگی کردید؟
- بله ولی کار من همین است. کار در تیم هایی با این وضعیت در پیشانی من نوشته 
شده است. من مربی ای نیستم که ۲۰ بازیکن درجه یک بگیرم و کار کنم. چالش، 
ساختن، طراحی و پله پله جلو آمدن را دوست دارم. ضمن اینکه مردم بوشهر هم واقعا به 

من لطف داشتند و نمی توانستم این تیم را رها کنم.
 از رفتن به شاهین پشیمان نیستید؟

- پشیمان نه ولی اگر به ابتدای فصل بر می گشتیم شاید از این تیم جدا می شدم و 

می رفتم. اما بازهم که فکر می کنم و مردم بوشهر جلوی چشمم می آیند، نمی توانم 
به راحتی این حرف را بزنم. متاسفانه یکی دو نفر فضا را مسموم کردند و هیچکس هم 

حریفشان نشد. آنها سهم خواه بودند و زور کسی به آنها نرسید.
 این افراد در جدایی شما و تصمیم باشگاه نقش داشتند؟

- بله صد درصد. همه چیز از همین افراد آب خورد. دلیل جدایی من فنی نبود. 
ما بیرون از بوشهر بهتر بازی می کردیم. در بازی با ماشین سازی هم تا دقایق پایانی 
مساوی بودیم ولی در عرض ۵ دقیقه اتفاقات بدی افتاد و توطئه بود که آن نتیجه رقم 

خورد.
منظورتان چیست؟

- نمی خواهم بیشتر از این به گذشته برگردم. شاهین در لیگ بازی دارد و نمی خواهم 
به حاشیه برود. برای این تیم آرزوی موفقیت می کنم.

ممکن است دوباره هدایت تیمی از لیگ دسته اول را بر عهده بگیرید؟
- خیر لیگ یک نمی روم و بیرون می مانم. استقلال خوزستان هم به من پیشنهاد داده 
بود که اگر می خواستم پیشنهادشان را قبول می کردم. البته اگر خیلی بیرون ماندم و 

نزدیک به انتهای فصل بود، شاید به لیگ دسته یک بروم!
 شما در زمان سرمربیگری کارلوس کی روش هم درخواست داشتید به 
تمرین منچستریونایتد بروید که نشد. آیا فکر می کنید مارک ویلموتس بتواند 

زمینه حضور شما را در بلژیک فراهم کند؟
- ویلموتس با تیم ملی بلژیک و باشگاه های این کشور ارتباط دارد. با کمیته آموزش 
هم صحبت هایی داشته ام که هزینه های سفر را خودم بدهم و آنها فقط شرایط حضورم 

را در تمرین تیم های اروپایی فراهم کند.

ویسی: دلیل جدایی من فنی نبود

اتفاقات بازی با ماشین سازی توطئه بود

معدود  از  یکی  توانسته  اخیر  گلزنی های  با  نوراللهی  احمد   
ضعف های خود را پوشش دهد و رفته رفته به یک هافبک گلزن 

تبدیل شود.
می رفت که اولین تساوی پرسپولیس در لیگ نوزدهم در هفته 
هفتم رقم بخورد که دقیقه ۸۲ از راه رسید. ارسال امید عالیشاه 
از سمت چپ و یک ضربه سر غیر قابل مهار به قعر دروازه مهدی 
امینی که مانع از تقسیم امتیازات شد. احمد نوراللهی کاپیتان 
داخل  موقع  به  حضوری  با  تهرانی  سرخپوشان  نخست  نیمه 
محوطه جریمه، تیمش را به چهارمین برد فصل رساند و آنان را از 
بحران خارج کرد. نوراللهی کاری را انجام داد که مهاجمان این تیم 

در این فصل موفق به انجامش نشده اند؛ گلزنی.
فصل فوق العاده احمد

در بازی یکشنبه شب پرسپولیس و پیکان، نوراللهی در کنار 
ترابی و شیری جزو بهترین مهره های کالدرون بودند. اینکه احمد 
جزو بهترین ها باشد، اصلا اتفاق عجیبی نیست. او مدتها است در 
فرم مطلوبی به سر می برد. در این فصل اما همه چیز برای نوراللهی 
به بهترین شکل در حال پیش رفتن است. حضور مستمر در تیم 
ملی و قرار داشتن در پازل تاکتیکی مارک ویلموتس، کاپیتانی 
سید  نیمکت نشینی  واسطه  به  پرسپولیس  بازی های  اکثر  در 
جلال حسینی و امید عالیشاه و البته گلزنی های اخیر در سطح 
باشگاهی و ملی که یکی از اندک ضعف های او را نیز از بین خواهد 
برد. یکی از معدود انتقادهایی که به نوراللهی می شد این بود که 
او به محوطه جریمه حریفان کمتر نفوذ می کند و به اصطلاح میل 
چندانی برای گلزنی از خود نشان نمی دهد. انتقادی که روی 
کاغذ چندان بیراهه نبود. او فصل گذشته ۲ گل در لیگ و یک 
گل در جام حذفی به ثمر رساند که برای یک هافبک با خاصیت 
بازی نوراللهی نمی تواند آمار چندان قابل دفاعی باشد. اما در این 
فصل و با احتساب بازی های لیگ، جام حذفی و ملی، نوراللهی 

توانسته یک گل با لباس پرسپولیس و یک گل با پیراهن تیم ملی 
به ثمر برساند که این، نوید بخش یک فصل پرگل تر برای هافبک 

۲۶ ساله آزادشهری فوتبال کشورمان خواهد بود.
گل های کم اما حساسِ احمد

با این وجود هرچه قدر تعداد گل های احمد از لحاظ کمی قابل 
توجه نبوده ولی از نظر کیفی درجه بالایی داشته است. او در ۲ 
فصل اخیر روی هم تا به اینجا پنج گل به ثمر رسانده که چهار گل 

با لباس پرسپولیس و یک گل با پیراهن تیم ملی بوده است. او 
در بازی دیشب گل سه امتیازی وارد دروازه پیکان کرد. فصل قبل 
در شهرآورد پایتخت هم موفق شد گلی سه امتیازی را وارد دروازه 
مهدی رحمتی کند )آخرین گل در لیگ پیش از گل دیشب به 
پیکان(. بین این ۲ گل، نوراللهی با شوت از پشت محوطه جریمه 
که با دخالت سیاوش یزدانی همراه بود موفق شد در دقیقه ۱۲۱ 
سرخپوشان را به فینال جام حذفی برساند. در این اثنا، گل او به 

سپیدرود در حالی به ثمر رسید که پرسپولیس پیش از آن با یک 
گل جلو بود و گل مقابل کامبوج نیز اولین گل، پیروزی ۱۴ بر صفر 

ملی پوشان بود.
2 شیوه احمد برای گلزنی

گل به پیکان، نخستین گل نوراللهی در نیمه دوم در ۲ فصل 
اخیر بود. او سه گل در نیمه نخست وارد دروازه سپیدرود، استقلال 
و کامبوج کرده بود و گل به سپاهان نیز در وقت های اضافی به بار 
نشسته بود. احمد با ۲ شیوه دروازه حریفان را باز می کند. یا شوت 
پشت محوطه یا ضربه سر در داخل محوطه جریمه. سپاهان و 
کامبوج تیم هایی بودند که با شوت های احمد تسلیم شدند و 
سپیدرود، استقلال و پیکان تیم هایی نام گرفتند که با ضربه سر 
پرسپولیس مجازات شدند. گل هایی که  توسط شماره هشت 
درباره شان صحبت شد تنها گل های نوراللهی برای پرسپولیس 
نیستند. او در لیگ چهاردهم با یک ضربه سر هوشمندانه در 
ورزشگاه انقلاب کرج به سایپا گل زده بود. در لیگ پانزدهم دروازه 
تیم های راه آهن )هفته پایانی و در آن بازی که پرسپولیس به معدل 
گل بالایی نیاز داشت( و سایپا ) شوت از راه دور( را گشوده بود و در 
لیگ قهرمانان سال ۲۰۱۸ نیز زننده یکی از زیباترین گل های جام 

به الجزیره امارات و علی خسیف بود )شوت از راه دور(.
بدشانسی چند سانتی متری احمد

بدون تردید حضور یک هافبک تدافعی در کنار نوراللهی می تواند 
به او فراغ بال بیشتری برای یورش بردن به سمت دروازه حریفان 
بدهد. کاری که محسن ربیع خواه مقابل پیکان انجام داد و پیش 
از این کمال کامیابی نیا به خوبی از عهده آن برمی آمد. احمد 
در تیم ملی هم در کنار احسان حاج صفی فرصت حمله کردن 
را دارد. او اگر کمی خوش شانس تر بود، می توانست زننده گل 
تساوی بخش ایران مقابل بحرین نیز باشد اما فقط چند سانتی متر 

در محاسباتش دچار اشتباه شد.

از استقلال و سپاهان تا کامبوج و پیکان؛

فصل فوق العاده نوراللهی با 2 حربه خاص

هفته هفتم مسابقات فوتبال لیگ برتر باشگاه های کشور با برتری پرگل استقلال و صعود این 
تیم به رده هفتم جدول پیگیری شد.  در ادامه بازی های هفته هفتم مسابقات فوتبال لیگ 
برتر باشگاه های کشور، تیم های سایپا و استقلال از ساعت 16:50 روز )دوشنبه( در ورزشگاه 
شهدای شهر قدس به مصاف هم رفتند که این دیدار با نتیجه 4 بر صفر به سود استقلال 
به پایان رسید. عارف غلامی )9(، محمد دانشگر )49(، وریا غفوری )68 - پنالتی( و سجاد 
آقایی )88( گل های استقلال را در این دیدار به ثمر رساندند. غفوری با به ثمر رساندن پنالتی 
طلسم پنالتی نزدن های استقلال را شکست. شاگردان استراماچونی با این پیروزی 9 امتیازی 
شدند و به رده هفتم صعود کردند و سایپا نیز هفت امتیازی باقی ماند. تیم های پرسپولیس و 

استقلال به ترتیب با 12 و 9 امتیاز رتبه های ششم و هفتم جدول را در اختیار دارند. ترکیب 
سایپا: احمد گوهری، روزبه شاه علی دوست، طاها شریعتی، امیرحسین حسین زاده، محمد 
شریفی، آرمین سهرابیان، مهیار جباری )70 - آرمان رمضانی(، معین عباسیان، عارف 
حاجی  عیدی، محمدرضا سلیمانی )82 - سیدمحمد مهری( و ابوالفضل جلالی. ترکیب 
استقلال: سیدحسین حسینی، میلاد زکی پور، روزبه چشمی، عارف غلامی، علی کریمی، 
فرشید اسماعیلی )72 - فرشید باقری(، مهدی قائدی )78 - دیاباته(، وریا غفوری، داریوش 

شجاعیان )40 - سجاد آقایی(، محمد دانشگر و آرش رضاوند.
نیمه اول

دقیقه 9: ارسال ضربه کرنر داریوش شجاعیان را عارف غلامی با ضربه سر وارد دروازه سایپا 
کرد تا استقلال با یک گل پیش بیفتد. دقیقه 10: ارسال این بار از سوی بازیکنان سایپا با ضربه 

سر معین عباسیان همراه شد که سیدحسین حسینی به راحتی توپ را گرفت.
دقیقه 12: مهدی قائدی در نفوذ به محوطه جریمه سایپا می توانست گل دوم را به ثمر 
برساند، اما تعلل کرد و تصمیم به پاس دادن گرفت و در ادامه نیز پاس ارسالی به خود او نیز 
بی حاصل بود. دقیقه 22: داریوش شجاعیان به دلیل اعتراض به داور اولین کارت زرد بازی 
را به نام خود ثبت کرد. دقیقه 30: نفوذ محمدرضا سلیمانی می رفت که موقعیت خطرناکی 
برای سایپا ایجاد کند، اما ضربه او را حسینی گرفت. دقیقه 32: شوت علی کریمی پس از 
برخورد به مدافع سایپا راهی کرنر شد. دقیقه 33: روزبه شاه علی دوست پاس خوب هم تیمی 
خودش را می توانست در محوطه جریمه به خوبی شوت بزند، اما موفق نبود و توپ در اختیار 

استقلالی ها قرار گرفت.
نیمه دوم

دقیقه 50: باز هم ضربه کرنر استقلالی ها به عارف غلامی رسید و این بازیکن برای بار دوم 
دروازه سایپا را باز کرد. دقیقه 53: پاس خوبی به سلیمانی رسید که ضربه این بازیکن با فاصله 
کم از کنار دروازه استقلال به بیرون رفت. دقیقه 60: ضربه سر طاها شریعتی راهی به دروازه 
استقلال نداشت. دقیقه 65: پاس خوبی در داخل محوطه جریمه به میلاد زکی پور رسید که 
توسط مدافع سایپا سرنگون شد تا داور نقطه پنالتی را نشان بدهد. دقیقه 68: وریا غفوری 
ضربه پنالتی را وارد دروازه سایپا کرد. دقیقه 74: شوت سلیمانی از بالای دروازه حسینی به 
بیرون رفت. دقیقه 88: توپ ربایی فرشید باقری و پاس او به دیاباته رسید که ضربه مهاجم 

استقلال را گوهری دور کرد و در ادامه سجاد آقایی توانست گل چهارم را به ثمر برساند.

استقلال با شکست سایپا همسایه پرسپولیس شد
تداوم بردهای آبی ها با یک جشنواره گل تماشایی

فتح لیگ قهرمانان برای منچسترسیتی آرزویی دیرینه است اما »پپ گواردیولا« معتقد است که سیتیزن ها هنوز برای رسیدن به چنین 
افتخاری آماده نیستند. شاگردان گواردیولا شکست غافلگیرکننده پیش از آغاز تعطیلات باشگاهی )فیفادِی( مقابل وولورهمپتون را با 
پیروزی ۲ بر صفر شنبه شب مقابل کریستیال پالاس پاسخ دادند. قهرمان دو دوره گذشته لیگ برتر هم اکنون با ۶ امتیاز اختلاف نسبت 
به صدرنشین بدون شکست فصل جدید یعنی لیورپول، در رتبه دم جدول رده بندی جای دارد و باید فردا شب در برابر آتالانتا در لیگ 
قهرمانان صف آرایی کند. سیتیزن ها که لیگ جزیره را فتح کرده اند برای افتخار اروپایی لحظه شماری می کنند اما نظر گواردیولا چیز 
دیگری است. مرد اسپانیایی در این خصوص اظهار داشت: مردم لیگ قهرمانان را هدف اصلی ما می دانند و در مورد آن حرف می زنند 
اما ما هنوز برای آن آماده نیستیم. موقعیت های گل زیادی خلق می کنیم، گل نمی خوریم اما هنوز جا برای پیشرفت داریم. در ۲ فصل 
اخیر گل های زیادی زده ایم و هیچ شکی در مورد آن وجود ندارد اما هنوز باید روی خیلی از موضوعات کار کنیم. برای موفقیت در لیگ 

قهرمانان باید از تمام موقعیت ها به بهترین نحو استفاده کنیم، بنابراین تا آن روز نمی توانیم قهرمان شویم.
گواردیولا در رابطه با »گابریل ژسوس« نیز گفت: او برای برزیل یک شماره ۹ ایده آل است. سیتی بازیکنی فوق العاده را با قیمتی 
فوق العاده جذب کرد، یکی از بهترین ها را. رقابت کردن با »سرخیو آگوئرو« شاید سخت ترین کار دنیا باشد. سرخیو یک اسطوره و بازیکنی 
مهارنشدنی است اما گابریل بسیار آرام است. در تمرینات مثل یک حیوان درنده تلاش می کند و قدرت جوانی او به کمکش خواهد آمد.

 گواردیولا: 
هنوز برای فتح لیگ قهرمانان آماده نیستیم

سرمربی یونایتد می گوید بازیکنانش از تساوی برابر لیورپول ناراحت هستند و این نشانه خوبی در تیم او است.
به گزارش ایسنا و به نقل از گاردین، منچستر یونایتد در هفته نهم لیگ برتر در داربی فوتبال انگلیس به دیدار لیورپول رفت که 

این دیدار برنده ای نداشت و با تساوی یک بر یک به پایان رسید.
اوله گنار سولسشایر که تیمش رد رده سیزدهم جدول رده بندی قرار دارد بعد از این دیدار گفت: حق ما در این بازی بیش از 
یک امتیاز بود. فوتبال خوبی برابر حریفمان ارائه دادیم. در رختکن بعد از بازی همه بازیکنان ناراحت بودند و این نشانه خوبی 
در تیم است. ما تلاش زیادی کردیم تا برنده این دیدار شویم و سه امتیاز بازی را به دست بیاوریم ولی در دقایق پایانی فکر کنم به 
خاطر خستگی بازیکنانم نتوانستیم به آنچه می خواستیم دست یابیم. ما تلاش کردیم تا تیم بتوانیم فوتبال خوبی برابر لیورپول 
ارائه دهد و در این راه موفق نیز بودیم ولی به هر حال در فوتبال چنین چیزهایی رخ می دهد و نتوانستیم در پایان برنده از زمین 

بیرون بیاییم.
او در ادامه صحبت های خود گفت: بازیکنانم انرژی زیادی از خود در این دیدار ارائه دادند. دانیل جیمز، مارکوس راشفورد و 
آندریاس پریرا موقعیت های زیادی برای تیم ایجاد کردند. باعث شدیم تا تیم حریف تغییر تاکتیک بدهد و تلاش زیادی کند تا 

بتواند از ما امتیاز بیگرد. متاسفم که الان نمی توانم درباره برد تیمم صحبت کنم و به یک امتیاز بسنده کردیم.

سولسشایر: 
حقمان بیش از یک امتیاز بود
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جای خالی آیت الله در بین اصولگرایان ۵ ساله شد

ناطق نوری نخ تسبیح وحدت می شود؟

اگر زمانی بزرگانی چون هاشمی رفسنجانی، مهدوی کنی و موسوی خوئینی ها نقش 
پدرخوانده های جریانات سیاسی کشور را بر عهده داشتند و نظراتشان برای راست و 
چپ و میانه حجت به حساب می آمد با شکل گیری جریانات تندرو در دل اصلاح طلبان 
و اصولگرایان و شورش نسل جدید سیاستمداران علیه پیران قوم به نظر می رسد دوران 
شیخوخیت و ریش سفیدی در سیاست ایران رو به افول است. به خصوص که سایه سنگین 
مرگ بر سر نسل اول انقلابیون سنگینی می کند و تا کنون شیوخ و ریش سفیدانی چون 

هاشمی رفسنجانی، مهدوی کنی و حبیب الله عسگراولادی را از صحنه خارج کرده است.
از دهه ۷۰ به بعد در جناح راست بزرگانی مثل آیت الله محمدرضا مهدوی کنی به عنوان 
رئیس دانشگاه امام صادق )ع( - که بسیاری از مسئولان نظام از دل آن بیرون می آمدند - و 
حبیب الله عسگراولادی به عنوان دبیرکل قدیمی ترین حزب سیاسی ایران  - یعنی موتلفه 
اسلامی - و رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری، نقش مهمی در به وحدت رساندن جناح 
راست ایفا می کردند. از طرفی دو تشکل روحانی یعنی جامعه روحانیت مبارز تهران به دبیر 
کلی مهدوی کنی و جامعه مدرسین و محققین حوزه علمیه قم که به جامعتین معروفند به 
چتری برای وحدت میان اصولگرایان بدل شدند و شخصیت هایی مثل هاشمی رفسنجانی 

و ناطق نوری نفوذ و تأثیرگذاری بالایی در میان محافظه کاران داشتند.
 در دهه ۸۰ اما اوضاع دگرگون شد. درست است که انتخابات ریاست جمهوری ۱۳۸۴ 
ظاهرا با پیروزی یک کاندیدای مورد حمایت اصولگرایان به انجام رسید، اما ظهور پدیده 
احمدی نژاد در واقع افول جریان شیخوخیت در میان اصولگرایان بود. محمود احمدی نژاد 
آن دروازه  از  او خیلی ها تلاش کردند  از  ایرانی گشود که پس  را در سیاست  دروازه ای 
عبور کنند و آن هم کنار زدن نسل انقلابیون اولیه و شوریدن بر بزرگان برای مطرح شدن 
بود. شکل گیری برخی تشکل های تندرو با اظهارات و اقدامات عجیب، دنباله روی از 
احمدی نژادیسیمی بود که اتفاقا شیوخی چون مهدوی کنی و ناطق نوری و عسگراولادی 

با چراغ سبز اولیه برای حضور این نیروی به ظاهر اصولگرا باعث پیدایی اش شده بودند. 
تا پیش از انتخابات ریاست جمهوری ۱۳۸۴ تأثیرگذاری پدرخوانده های میانه رو و دلسوز 
در جناح راست روال عادی خود را طی می کرد، اما این انتخابات نشان داد که ساز و کار 
گذشته دیگر چندان کارآمد نیست. اصولگرایان که با تعدد کاندیدا مواجه بودند تلاش 
به  ناطق نوری  رهبری  به  اسلامی  انقلاب  نیروهای  هماهنگی  شورای  ایجاد  با  کردند 
کاندیدای واحدی برسند، اما محمود احمدی نژاد این بازی را بر هم زد و به عنوان پدیده 
انتخابات نه تنها علی لاریجانی را که کاندیدای مورد حمایت شورای هماهنگی نیروهای 
انقلاب اسلامی بود، کنار زد بلکه توانست بر همه کاندیداها غلبه کند و به ریاست جمهوری 
برسد. افتراقات میان جریان اصولگرا پس از انتخابات ۸۴ نشان داد که امثال مهدوی کنی و 
عسگراولادی هم دیگر آن برش گذشته را ندارند و حتی جوان ترهای جریان اصولگرا نقش 
گذشته جامعتین را هم برنمی تابند و تنها در حرف، جامعتین را زعیم قوم می دانند ولی در 

عمل هر کسی راه خود را می رود.
 پس از شروع تنش ها در میان اصولگرایان که از ۸۴ آغاز شده بود، انتخابات ۸۸ نقطه 
و محل  وزنه  عنوان  به  روزگاری  که  از چهره ها  برخی  باعث شد  که  بود  دیگری  عطف 
رجوع جناح راست به حساب می آمدند از این جناح فاصله بگیرند. هاشمی رفسنجانی، 
ناطق نوری و حسن روحانی بعد از مناظره های جنجالی ۸۸ دیگر در جلسات جامعه 
روحانیت مبارز شرکت نکردند تا جناح راست چند مهره تأثیرگذار خود را از دست بدهد. 
علی لاریجانی هم که در سال ۸۴ کاندیدای رسمی شورای هماهنگی نیروهای انقلاب بود 
کم کم خود را به جریان جدیدی که به زعامت هاشمی  رفسنجانی شکل می گرفت یعنی 

اعتدال، نزدیک تر کرد. 
برای همه گروه های  نقطه وصلی  آیت الله مهدوی کنی که هنوز  از طرفی درگذشت 
اصولگرا به حساب می آمد در مهر ۹۳ و همچنین فوت حبیب الله عسگراولادی که سابقه 
سیاسی او احترام خاصی را برایش میان همه جناح ها به وجود آورده بود در آبان ۹۲ باعث 
شد تا اصولگرایان عملًا با بحران داشتن ریش سفیدی که مورد وثوق همه گروه ها و احزاب 

اصولگرا باشد مواجه شوند.
 در  ۱۱ آذر ۹۳ و کمتر از دو ماه پس از درگذشت مهدوی کنی اعضای جامعه روحانیت 
مبارز آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی را به جانشینی او برگزیدند. اتفاقی که امید به 
احیای این تشکل پس از کمای مهدوی کنی را زنده کرد و حتی طرحی در میان اصولگرایان 
با عنوان شورای فقهای ثلاث با حضور موحدی کرمانی، مصباح یزدی و محمد یزدی مطرح 
شد، اما انتخابات ریاست جمهوری ۹۶ و شکل گیری جمنا و بی توجهی به جامعتین و 
این شورای فقها نشان داد که در جریان اصولگرا هر کسی ساز خود را کوک می کند. از 
طرفی حضور مصباح یزدی در شورای فقهای ثلاث عملا به میدان دادن به جبهه پایداری 
که مصباح پدر معنوی آن به حساب می آید منجر شد و عایدی چندانی برای اصولگرایان 

میانه رو نداشت.
 در این میان نیروهایی مثل محمدرضا باهنر که پس از عسگراولادی به ریاست جبهه 
پیروان خط امام و رهبری رسیده بود تلاش کردند بر بانگ وحدت بکوبند ولی نهایتا 
شکست در دو انتخابات ۹۴ و ۹۶ مشخص کرد که اصولگرایان همچنان از ریش سفیدی که 

در نهایت حرف آخر را بزند رنج می برند.
 در این پنج سال پس از درگذشت مهدوی کنی، جامعه روحانیت مبارز تلاش کرده تا 
نقش گذشته خود را بازیابی کند و حتی با تغییر اساسنامه از یک تشکل منحصر به تهران به 
تشکلی کشوری بدل شده است. از ۸ خرداد ۱۳۹۷ طبق اساسنامه جدید، موحدی کرمانی 
به ریاست شورای مرکزی رسیده و نیروهای جوان تری مثل سیدرضا تقوی قائم مقام رئیس و 
دبیر شورای مرکزی، مصطفی پورمحمدی دبیر عالی و غلامرضا مصباحی مقدم سخنگوی 
جامعه روحانیت مبارز شده اند تا از ظرفیت های خود برای به کرسی رساندن خواسته های 

این تشکل سیاسی قدیمی در جناح راست استفاده کنند.
 درست است که گفته شد ناطق نوری با دعوت موحدی کرمانی در یکی از جلسات جامعه 
روحانیت مبارز شرکت کرده است اما شاید سابقه دوستی دیرینه پورمحمدی با ناطق نوری 
یکی از این ظرفیت ها باشد که باعث شد شیخ نور پس از ۱۰ سال قهر با تشکلی که روزگاری 
او و هاشمی  رفسنجانی و حسن روحانی زیر چتر دبیر کلی مهدوی کنی صحنه گردانان 

اصلی آن بودند در جلسه هشتم مهر جامعه روحانیت مبارز شرکت کند.
قوم  زعمای  علیه  احمدی نژاد  شورش  و  بحث برانگیز ۱۳۸۸  انتخابات  مناظره های   
و حمایت نکردن این تشکل از یکی از اعضای تاثیرگذار خود و جمع شدن پشت سر 
احمدی نژاد به قهر ناطق از حضور در جسات جامعه روحانیت انجامید، اما حالا خبر حضور 
ناطق در یکی از جلسات جامعه روحانیت مبارز این امید را در میان برخی اصولگرایان 
میانه رو ایجاد کرده تا شیخ نور شاید برای حضور مستمر در جلسات جامعه روحانیت 
مبارز و به دنبال آن جلسات هفتگی وحدت میان اصولگرایان که تاکنون نتیجه خاصی 
هم نداشته اند چراغ سبزی نشان داده باشد و جناح راست را از این سردرگمی و همچنین 

یکه تازی برخی گروه های تندرو نجات دهد. 
اظهار امیدواری برخی قدیمی های جناح راست برای بازگشت ناطق به سیاست آن هم از 
دل جامعه روحانیت در این روزها نشان داد که هنوز هم شیخ نور می تواند به حمایت بخش 
قابل توجهی از دوستان قدیمی اش امیدوار باشد. در همین زمینه احمد توکلی در ۱۸ مهر، 
گفت: »از قرائن موجود به نظر می رسد که آقای ناطق نوری تصمیم گرفته است دوباره به 
صحنه سیاسی بازگردد. یکی از نشانه های آن هم حضور ایشان در دو جلسه اخیر مجمع 
تشخیص مصلحت است. آقای ناطق نوری فردی پرسابقه و توانا هستند که به دلیل بعضی 
دلخوری ها چند سالی از عرصه سیاست کناره گیری کردند و به امور علمی پرداختند. ضمن 
آن که رویکرد ایشان قابل تقدیر است اما بر اساس هویت سیاسی برجسته ای که دارند 
ضرورت دارد که دوباره به سیاست بیایند، زیرا حیف است که از چنین ظرفیتی استفاده 
نشود. در آخرین گفت وگویم با آقای ناطق به ایشان توصیه کردم که فرصت خدمت را بیش 
از این از دست ندهید و به ناملایمات احتمالی هم توجه نکنید که ایشان مثبت برخورد 
کردند. واقعیت این است که تعداد افراد استواری مانند آقای ناطق محدود است و بعد از 
مرحوم آیت الله مهدوی کنی و مرحوم آیت الله هاشمی  رفسنجانی حضور آقای ناطق در 

جامعه روحانیت مبارز مغتنم است.« 
توکلی در پاسخ به این پرسش که در صورت حضور ناطق نوری در عرصه سیاست، چه 
نیروهایی علیه او فعالیت می کنند، اظهار کرد: »تصور نمی کنم که فرد یا گروهی علیه آقای 
ناطق اقدام خاصی انجام دهد یا سخنی بگوید، اما ممکن است برخی خوشحال نشوند 
که چندان مهم هم نیست؛ زیرا آقای ناطق اگر بخواهد به صورت جدی فعالیت کند، تمام 

این ملاحظات را در نظر می گیرد و سپس می آید که فکر می کنم ان شاءالله خواهد آمد.« 
با  ناطق  بازگشت  زمزمه های  که  شد  مطرح  حالی  در  توکلی  صحبت  این  البته 
مخالف خوانی هایی در میان برخی اصولگرایان که از قضا به تندروی مشهورند و رگه هایی 

از احمدی نژادیسم هم در آنها دیده می شود مواجه شد. 
به نظر می رسد حضور بیشتر و البته دادن آزادی عمل به امثال ناطق نوری در جامعه 
روحانیت مبارز شاید بتواند نخ تسبیحی برای اصولگرایان باشد تا دانه های پراکنده جناح 
راست را همانند دوران اقتدار مهدوی کنی حول یک محور  و به دور از هیاهو و تندروی جمع 
کند. اتفاقی که به این آسانی و با حضور در یکی دو جلسه خاص امکان پذیر نیست، ولی 
نشانه هایی از وقوع آن در اعمال و گفتار برخی از اصولگرایان بانفوذ دیده می شود و اگر 
جناح راست از این فرصت استفاده نکند شاید همان ها که از روز انتشار خبر حضور ناطق 
در جلسه جامعه روحانیت شروع به تبلیغات علیه او کرده اند رشته تسبیح اصولگرایان را به 

دست گیرند و مانند سال ۸۴ معجزه دیگری را به کشور تحمیل کنند.

 سخنگوی دولت ضمن قدردانی از دولت و ملت عراق برای مهمان نوازی زائران اربعین 
حسینی، گفت: این راهپیمایی باشکوه حاوی پیام های جدی سیاسی، فرهنگی، 
مذهبی و اجتماعی روشنی برای منطقه و جهان است، از جمله برای ایالات متحده 
آمریکا که بداند ملت ایران ملتی نیست که با فشار حداکثری اقتصادی از پای در بیاید 

و صدایش شنیده نشود.
علی ربیعی روز دوشنبه در نشست هفتگی خود با خبرنگاران افزود: جا دارد از همه 
 ـسیاسی اربعین از مسئولان امر گرفته  دست اندرکاران برگزاری این مراسم عظیم معنوی 
تا مردم عاشقی که پای در این حرکت تاریخ ساز گذاشتند قدردانی و تشکر کنم. در مسیر 
برگزاری چنین جنبش و حرکتی اجتماعی و سیاسی بزرگ که به حق بزرگترین اجتماع 

بشری لقب دادند اقدامات بزرگی انجام شد.
وی ادامه داد: این اقدامات گاه به چشم کسی نمی آید اما از آماده کردن زیرساخت 
های لازم برای انجام این راهپیمایی که ساده ترین آن آماده کردن راه ها و وسایل ایاب و 
ذهاب است تا پیچیده ترین بخش آن که تامین امنیت زائران در طول مسیر رفت و برگشت 
آن هم نه فقط در کشور مبدا در هر دو کشور است که البته برای این کار جدای از اقدامات 
اجرایی و عملیاتی نیاز به هماهنگی های گسترده و تعامل سازنده میان دو کشور و ملت 

هم وجود داشت.
سخنگوی دولت ادامه داد: از همکاری دولت دوست و ملت برادر عراق و مهمان نوازی 
آنها خالصانه سپاسگزاری می کنم. بدون شک این راهپیمایی با شکوه حاوی پیام های 
جدی سیاسی، فرهنگی، مذهبی و اجتماعی روشنی برای منطقه و جهان است، از 
جمله برای ایالات متحده آمریکا که بداند ملت ایران ملتی نیست که با فشار حداکثری 

اقتصادی از پای دربیاید و صدای این ملت شنیده نشود.
ربیعی خاطرنشان کرد: در وضعیت تحریم های فلج کننده و حیرت انگیز که در تاریخ 
بی سابقه بوده است ملت و دولت ایران با چنین شور و نشاطی که نشان از جریان داشتن 

زندگی در بالاترین حد خود است  چنین حرکت عظیمی را سازماندهی کردند.
وی اضافه کرد: بیش از سه و نیم میلیون زائر از ایران به عراق رفتند و برگشتند. اربعین 
 ـاجتماعی  فرصتی شد تا ملت ایران و عراق نیز بار دیگر در هم تنیدگی های مذهبی 
 ـفرهنگی خود را به منصه ظهور برسانند و مرزبندی های جغرافیایی  و مرزکشی های 
 ـمذهبی  سیاسی استعمارگران را که در طول یک قرن اخیر اساس ایجاد اختلافات قومی 
میان ملت ها طراحی شده بود. در این حرکت عظیم و به عشق امام حسین و با محوریت 

شعار »حسین یجمعنا« نادیده گرفته و زیر پا بگذارند.  
اقدامات دولت برای برگزاری باشکوه تر مراسم اربعین 

ربیعی با بیان این که دولت امسال برای برگزاری هرچه باشکوه تر مراسم اربعین تلاش 
زیادی کرده است، گفت: امسال با تلاش های دولت شرایط ویزا و به تبع آن پرداخت 
وجه برای سفر به عراق برداشته شد که خود این امر تاثیر زیادی در افزایش چشمگیر 
زائران اربعین داشت به طوریکه از ابتدای محرم تا روز اربعین نزدیک به سه و نیم میلیون 

نفر مشرف به عتبات عالیات شدند.
وی افزود: ارائه خدمات زیربنایی به این تعداد جمعیت واقعا کار شگرفی بوده است. 
نزدیک به یک ماه تمامی زیرساخت های غرب و جنوب کشور در خدمت زائران قرار 

داشت. بیش از ۱۴ هزار دستگاه اتوبوس شهری و بین شهری در داخل کشور زائران را به 
پایانه های مرزی رساندند و برگرداندند و بیش از ۱۵۰۰ دستگاه اتوبوس به داخل عراق 
اعزام شدند. بیش از شش هزار کامیون برای ارسال محموله های موکب داران به خدمت 
گرفته شد. روزانه بیش از یک میلیون وعده غذایی و در مجموع نزدیک به ۱۱۳ میلیون 
وعده غذایی و میان وعده و ۱۵۰ میلیون بطری آب آشامیدنی در میان زائران پیش از 

ورود به عراق توزیع شد.
وی ادامه داد: بیش از ۴۰۰ هزار نفر پیش از ورود به عراق به مراکز اورژانس مراجعه 
کردند. بیش از ۱۱۰۰ دستگاه آمبولانس و ۴۴ دستگاه اتوبوس آمبولانس مجهز در 
مرزهای ۴ گانه کشور اعزام شدند. ۱۷ هزار نیروی عملیاتی اورژانس کشور در حال آماده 
باش بودند. ۱۶۰ تیم مجهز بهداشتی در این مدت به پایانه های مرزی ایران و کشور 
عراق اعزام شدند. ۱۵ فروند بالگرد و ۴ فروند هواپیما در این مدت در مرزها مشغول به 

خدمات رسانی بودند. 
استقبال نخبگان  ازسخنان رییس جمهور در دانشگاه تهران 

وی  در ادامه این نشست خبری به حضور رییس جمهور در دانشگاه تهران  طی هفته 
گذشته اشاره کرد و افزود: این سخنان بازتاب وسیعی در رسانه ها داشت و برغم استقبال 
گسترده ای که از این مواضع در میان مردم و نخبگان صورت گرفت، معدود افرادی هم 
مانند همیشه برداشت های خاصی از این اظهارات کردند که براساس همان برداشت ها 

راه تخریب پیش گرفتند.
وی خاطرنشان کرد: حال آنکه آن چه رئیس جمهور در چند سخن اخیرشان بدان 
اشاره کرده و می کنند، بی سابقه نیست و نه تنها پیش از این، چه به صورت علنی و چه 
غیر علنی در ارکان نظام جمهوری اسلامی بیان شده است. در واقع همه نخبگان نظام 
این را قبول دارند که قانون اساسی ما ظرفیت های بسیاری دارد که همواره می تواند 
بقای نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران را تضمین کند. خب این وظیفه کیست که 
این ظرفیت ها را فعال کند. خود قانون اساسی این مسئولیت را بر عهده رئیس جمهور 
گذاشته است. فعال سازی قانون اساسی به منظور تحقق اهداف و آرمان های شناخته 
شده انقلاب برای خدمت هرچه بهتر به این ملت در نسبت اعمال حاکمیت بر سرنوشت 

خود، یک حرکت انقلابی و لازم است.
مقصود از تعامل با دنیا ، سازش یا تسلیم نیست 

سخنگوی دولت در ادامه با بیان اینکه به نظر من رییس جمهور در هفته گذشته چند 
نکته راهبردی را مطرح کرد، گفت: نخست اینکه رئیس جمهور به ضرورت رشد و توسعه 
کشور اشاره کرد. موضوع مهمی که در علم اقتصاد به عنوان اقتصاد معیشتی بدون رشد 
و توسعه مطرح می شود. روحانی در مقام رئیس دولت بارها اعلام کرده است که می توان 
یک زندگی اقتصادی محدود و کوچک داشت، اما بدون تعامل با جهان امکان استفاده 
از فرصت های جهان برای رشد و توسعه ملی وجود ندارد. مقصود از تعامل هم، سازش یا 

تسلیم نیست. روحانی از تعامل سازنده در برابر تقابل سخن گفت.
وی افزود:همین تعامل سازنده بود که در نیویورک سبب شد رئیس جمهور بجای فرار از 
مذاکره، باب مذاکره سازنده را بگشاید و امریکا را از مدعی مذاکره به متهم مذاکره گریزی 
بدل سازد. اما مسائله اصلی اصلا مذاکره نیست. مساله اصلی این است که دشمن می 

خواهد ایران را تبدیل به کشوری ضعیف از حیث تجاری، صنعتی و مالی و اقتصادی 
تبدیل کند که طبعا کشوری با چنین وضعیتی قادر به پشتیبانی از یک ایران قدرتمد 
دفاعی و امنیتی نباشد. ما نه تنها در بعد امنیتی و دفاعی که بحمدلله سرآمد هستیم، 
بلکه در بعد معیشتی هم باید قدرت اول منطقه باشیم و اصولا هرکاری که می کنیم باید 

در یک امتداد و یک مسیر باشد.
امریکا چاره ای جز خاتمه دادن به مذاکره گریزی ندارد

وی همچنین یادآور شد: دربحث سیاست خارجی هم جمع بندی رئیس جمهوری 
این است که امریکا بیش از هر زمان دیگری به عقلانیت لازم برای یک دیپلماسی سازنده 
نزدیک شده است چرا که دریافته است عمر تحریم ها رو به پایان است و فشار حداکثری 
او علیه ملت ایران شکست خورده است. از سوی دیگر امریکا به شدت از سوی متحدان 
خود و جامعه جهانی تحت فشار قرار گرفته است و این موضوع سبب می شود تا همسو با 

تحرک دیپلماسی ایران، چاره ای جز خاتمه دادن به مذاکره گریزی ندارد.
سخنگوی دولت در ادامه گفت: ملاحظه می کنید که هیچ یک از این موضوعات 
مطرح شده توسط رئیس جمهور خارق العاده نیست و اصولا جایگاه ریاست جمهوری 
یکی از عمودهای این خیمه ای است که به نام جمهوری اسلامی برپا شده است. اگر 
رییس جمهور در اجرای همین اصول قانون اساسی پیشنهاد همه پرسی را می دهد 
درباره همین موضوعات و با همین مفاد حقوقی و قانونی است. رئیس جمهور به عنوان 
رئیس ملت ) که ترجمه دقیق عنوان رسمی اوست( و به عنوان رئیس دولت که بخشی 
 ـملت سخن می گوید که اگر  عمده ای از مسئولیت هالی اوست در صیانت از این دولت 
چنین نکند خلاف مسئولیت تاریخی خود عمل کرده است. نهایت آن چه رئیس جمهور 
می گوید یک تذکر و یادآوری به نهادهای قانونی است و ملت هم شاهد خواهند بود که 
آن چه رئیس دولت و رئیس ملت شرط صلاح و اصلاح می دید بیان کرد و محک این 
تغییر قانون اساسی هم در عیار رای ملت روشن خواهد شد که دو سال دیگر در سال 
۱۴۰۰ به چه کسی رای می دهند: رئیس قوه مجریه یا رئیس جمهوری اسلامی ایران؟

 مشارکت ملت در انتخابات در گرو رقابت است
ربیعی همچنین خاطرنشان کرد: نکته بعدی رئیس جمهور این بود که ایشان خواهان 
برگزاری یک انتخابات پرشکوه با مشارکت حداکثری مردم است. شکوه انتخابات در 
مشارکت ملت است و مشارکت ملت در گرو رقابت است. تازمانی که مردم احساس 
نکنند رای شان معنایی دارد انگیزه رای دادن نمی یابند در واقع باید رای مردم را برای 
تغییر، معنی دار کرد. آن چه تحریم گران آن را فشار حداکثری می نامند باید با مقاومت 
حداکثری ملی و با مشارکت حداکثری ملت در انتخابات پاسخ نهایی خودش را پیدا کند. 
رئیس جمهورگفتند انتخابات را در چنان ترازی برگزار خواهند کرد که یک پیام بزرگ از دل 

این حضور عظیم و همه با هم بیرون آید : یک پیام تحریم شکن.
»روحانی« منکر موجودیت شورای نگهبان نیست

وی تصریح کرد: ما به عنوان دولت و نیز کل حاکمیت بخصوص شورای محترم نگهبان 
باید ظرف و ظرفیت و بستر این معنا را بسازیم و فراهم کنیم . رییس جمهور  منکر 
موجودیت و قانونیت نهاد شورای نگهبان نیست و اگر به مجلس اول اشاره می کند اولا 
به تکثر این مجلس توجه دارد و ثانیا به حساسیت خود جوش ملت که با وجود نامزدهای 
رادیکال در آن انتخابات، بدون شورای نگهبان به رجال معتدل و صاحب نامی رای دادند. 
الان هم با وجود شورای نگهبان این امکان وجود دارد که مردم بتوانند به گزینه های 

متنوعی رای دهند. کافی است این شورا عمل کند و اصل را بر مشارکت بگذارد.
دستگیری ها در نهاد ریاست جمهوری کذب محض است

ربیعی در پاسخ به پرسشی در خصوص دستگیری ها در نهاد ریاست جمهوری و ادعای 
کریمی  قدوسی در این موضوع و اینکه آیا تغییراتی که در دفتر ریاست جمهوری بوده 
مرتبط با این موضوع بوده، گفت: برخی آدم ها رکوردداران نشر تهمت زنی هستند و 

انتشار این مطالب باعث می شود اعتماد عمومی پایین بیاید.
وی با بیان اینکه درخواستم از همه این است که با دقت صحبت کنند و نشر اکاذیب و 
اتهام زنی صورت نگیرد، گفت: ادعای دستگیری در نهاد ریاست جمهوری کذب است و 
صحت ندارد. امیدوار هستم مقامات قضایی هم در پرونده  آمد نیوز اتهامات بی پایه ای که 

مایه تشویش اذهان عمومی می شود را مورد رسیدگی جدی قرار دهند.
سخنگوی دولت با اشاره به اظهارات روز چهارشنبه خود درباره آمد نیوز، گفت: اینکه 
بازیگردانان "آمدنیوز" کیستند را دستگاه امنیتی پاسخ می دهد، باز هم از اقدامات 
سازمان اطلاعات سپاه تشکر می کنم و خودشان پاسخ لازم را خواهند داد اما فکر می 
کنم وظیفه ما این است که از چیستی آمدنیوز بپرسیم و رسانه ها به این موضوع بپردازند.
ربیعی خاطرنشان کرد: اهالی اقلیم رسانه می توانند ویژگی ها و مشخصات پدیده ای 
مثل آمدنیوز را مورد بررسی و تحلیل قرار دهند درباره شیوه ها و شگردهای آن روشنگری 

کنند تا جامعه ما درباره همه اشکال اطلاعات سازی کاذب واکسینه شود.
وی تصریح کرد: نمی توان با شیوه های آمدنیوز با آمدنیوز مقابله کرد، آمدنیوز یعنی 
اطلاعات سازی، مخدوش سازی اذهان و فروپاشی ذهنی. بالاترین کارکردی که  آمدنیوز 
می خواست داشته باشد این موضوع بود که ما آن را در دی ماه ۹۶ در برجام ستیزی 
هم می بینیم. بنابراین با توجه به چیستی آمدنیوز باید تلاش کنیم در مسیر آن پدیده 

نامیمون حرکت نکنیم.

سخنگوی دولت :

ملت ایران با فشار حداکثری آمریکا از پا در نمی آید

که  دوستان  :برخلاف  گفت  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
می گویند پیوستن FATF خودتحریمی است، می گوییم نپیوستن 
به FATF، خوتحریمی و محدود کردن خودمان است و مهلتی هم 
که داده شده است، با تلاش همکاران ما بوده است که در نشست 

اخیر این گروه اقدامات مثبت دولت و مجلس را تشریح کردند.
در نشست خبری  دیروز  از ظهر  پیش  »سیدعباس موسوی« 
خود با اصحاب رسانه ضمن تسلیت ایام اربعین و رحلت رسول 
اکرم )ص( و شهادت امام حسن )ع( و امام رضا )ع( با بیان این که 
سفرهای دیپلماتیک متعددی در مدت اخیر انجام شده است، با 
اعلام این خبر گفت: این اجلاس روزهای جمعه و شنبه در سطح 

سران در پایتخت آذربایجان برگزار خواهد شد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین گفت: فرستاده ویژه 

دولت چین فردا به ایران سفر می کند.
در  حسینی  اربعین  شکوه  با  راهپیمایی  به  اشاره  با  موسوی 
روزهای اخیر گفت: در روزهای گذشته شاهد برگزاری باشکوه 
راهپیمایی اربعین بودیم که نشان دهنده عظمت اسلام و دوستی 
ملت ایران و عراق دارد. از مردم و دولت عراق هم قدردانی می کنم. 

 گزارش حمله به نفتکش را به سازمان ملل دادیم
وی ادامه داد: ما پویش صلح امید را به کشورهای ذیربط ارسال 
کردیم و امیدواریم به آن بپیوندند. حمله به نفتکش ایران را داشتیم 
که فکر می کنیم پشتوانه دولتی دارد و ما گزارشی به سازمان ملل 

دادیم. 
این دیپلمات کشورمان با اشاره به تحولات سوریه و تهاجم ترکیه 
به  شمال این کشور اظهار داشت:  ضمن درک دغدغه ترکیه باید به 
حاکمیت ارضی سوریه احترام گذاشته شود. طرح ها و توافق های 

متعددی در این زمینه وجود دارد که رجوع به آن چاره کار است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره درباره حمله ترکیه به شمال 
سوریه هم خاطرنشان کرد: حاکمیت ملی و تمامیت ارضی سوریه 
باید از سوی همه کشورهای منطقه محترم شمرده شود. نگرانی ها 
باید از طریق مکانیزم های مسالمت آمیز پیگیری شود. ما توافق 

آدانا را میان ترکیه و سوریه داریم که دو کشور به این توافق برگردد. 
ابراز داشت:  با اشاره به اقدامات میانجیگرایانه ایران  موسوی 
ایران هم آمادگی خود را اعلام کرده که دو کشور دیدگاه هایشان 
را به یکدیگر نزدیک کنند و در این راستا شاهد تماس های تلفنی 
ظریف به همتایان سوری، ترک و عراقی و... بودیم و این تلاش ها 

ادامه خواهد داشت. 
ایران آماده برداشتن گام چهارم است

چهارم  گام  اجرای  به  مربوط  تحولات  آخرین  درباره  موسوی 
تصریح کرد: گام چهارم طراحی شده است. برخی از مواردی که 
دیروز از سوی سازمان انرژی اتمی اعلام شد، شامل همین مسائل 
است. موارد دیگری هم است که در مرحله تصمیم گیری است. 
امیدواریم کار به مرحله چهارم نکشد و شاهد قدم و تحولات ویژه ای 
از سوی کشورهای باقی مانده در برجام باشیم وگرنه ایران آماده 

برداشتن گام چهارم است. 
وی همچنین درباره طرح مشترک فرانسه و ژاپن به ایران برای 
این همان طرح قبلی است که  بیان کرد:  اجرای کامل برجام 
تاکنون بی نتیجه مانده است. ما جمع زدن ارقام را درک نمی کنیم. 
طرح مشابهی هم از سوی ژاپنی ها ارائه شده بود که می توانست 

کمک کننده باشد. من از طرح جدید اطلاعی جدیدی ندارم.
گزارشی از تیراندازی به زائران اربعین نشده است

رئیس مرکز دیپلماسی رسانه ای و عمومی وزارت امور خارجه 
تیراندازی  اربعین به خاطر  همچنین درباره کشته شدن زائران 
مسائل  اثر  بر  نفر  اربعین ۱۰۴  ایام  در  متاسفانه  اظهارداشت: 
گوناگون جان شان را از دست دادند مانند تصادف یا کهولت سن 

ولی من گزارشی از جان باختن به خاطر تیراندازی ندیدم.

موسوی درباره نشست مشترک اقتصادی میان ایران و انگلیس 
در لندن هم یادآور شد: ایران همیشه خواستار روابط خوبی با 
اتحادیه اروپا و کشورهای اروپایی برجام بوده و به دنبال این  بوده 

که آنها ترغیب شوند به تعهداتشان عمل کنند.
وی خاطرنشان کرد: عادی سازی روابط با ایران یکی از تکالیف 
همین کشورها براساس قطعنامه ۲۲۳۱ است و هرگونه اقدام از 
سوی انگلیس یا سایر کشورهای اروپایی در راستای تعهداتشان به 

ایران به ویژه در قالب برجام است.
 از کاهش تنش با امارات استقبال می کنیم

موسوی درباره اظهارات یکی از نمایندگان مجلس درباره امارات 
گفت: من تحولات جدید در روابط ایران و امارات را تایید می کنم 
ولی ارقام گفته شده را تایید نمی کنم و اطلاع جدیدی هم ندارم. از 
هر اقدامی که به کاهش تنش و رسیدن به تفاهم میان کشورهای 
منطقه به ویژه امارات استقبال می کنیم. امیدواریم دوستان ما در 
منطقه حاشیه خلیج فارس به این نکته برسند که اگر به دنبال ثبات 

و آرامش هستند، دوستی بهتر از ایران پیدا نمی کنند.
وی درباره سفر یک مشاور امنیتی اماراتی به تهران هم اظهار 
داشت: من این سفر را تایید نمی کنم ولی سفر مقامات دو کشور 
به یکدیگر را تایید می کنم و امیدوارم این مراودات به بهبود روابط 

دو کشور منجر شود.
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
درباره گره خوردن اجرای طرح فرانسه و ژاپن به اجرای گام چهارم 
هم تصریح کرد: این دو مسئله به یکدیگر گره نخورده است. آنچه 
اجرای آن طرح ها را گره زده، به خواست این و آن یا اجازه گرفتن 

از برادر بزرگتر است.
 موسوی خاطرنشان کرد: در یک سال و نیم اخیر، تعهدات آنها 
را یادآوری کرده و به تعهدات خودمان هم پایبند بوده ایم. گفته ایم 
که این روند قابل دوام نیست و باید بین حقوق و تکالیف باید توازن 

وجود داشته باشد که بعد از خروج آمریکا برهم خورده است.
که  کردند  وانمود  یا  کردند  اعلام  اروپایی ها  اینکه  بیان  با  وی 
می توانند خروج آمریکا از برجام را جبران کنند و تعهدات ۱۱ گانه را 
دادند، خاطرنشان کرد: تا این لحظه این تلاش ها به نتیجه نرسیده 
است. ما فکر می کردیم اراده لازم را ندارند ولی می بینیم که توان 
لازم را برای اجرای تعهدات خود را هم ندارند که برایشان خوب 
نیست ولی امیدواریم در زمان باقی مانده به تعهداتشان برگردند 

وگرنه ایران گام های خود را طراحی کرده تا این توازن برقرار شود.
ایران خواستار گفت وگو با تمامی کشورها و روابط 

حسنه با آنها است
انتقال  درباره  بحرین  خارجه  امور  وزیر  ادعاهای  درباره  وی 
تسلیحات به این کشور اظهارداشت: این افراد گاهی خوابشان 
نمی برد مگر اینکه هر چند وقت یکبار اتهامات اینچنینی را مطرح 
نکنند. این اتهامات براساس توهمات است و مرود هم شمرده 
می شود.  ما خیر و صلاح کشورهای منطقه بالاخص بحرین را 

می خواهیم اگر آنها خواستار حسن همجواری باشند. 
این مقام مسئول در وزارت امور خارجه اضافه کرد: ایران خواستار 
گفت وگو با تمامی کشورها و روابط حسنه با آنها است. طرح های ما 
روی میز است و می توانند به آن رجوع کرده و قدری از مشکلات 

فاصله بگیرند. 
موسوی درباره برنامه ایران برای شرکت در اجلاس عدم تعهد در 
باکو ابراز داشت: ایران از اعضای موثر این جنبش است و هموارهدر 
نشست های این جنبش شرکت کرده است. خوشحالیم نشست 
سران در باکو برگزار می شود. در حاشیه آن دیدارها و گفت وگوهایی 
انجام  آذربایجان  جمله  از  مختلف  کشورهای  ارشد  مقامات  با 
سران  اجلاس  در  شرکت  اصلی  هدف  حال،  این  با  می شود. 

کشورهای جنبش عدم تعهد است.

در مسائل داخلی کشورها دخالت نمی کنیم 
مسائل  در  داشت:  ابراز  لبنان  تحولات  درباره  همچنین  وی 
داخلی کشورها دخالت نمی کنیم. دولت و ملت لبنان، رشید و بالغ 
هستند. دولت لبنان در حال بررسی خواسته های ملت این کشور 
است. ما با توجه به بلوغی که از ملت لبنان سراغ داریم و مشکلاتی 
که آنها سپری کردند، امیدواریم از این مسئله عبور کنند. ما مخالف 
دخالت دولت های خارجی هستیم و امیدواریم با همگرایی همه 

گروه ها، احزاب و جریان ها آرامش به لبنان برگردد.
 زم صراحتا با سازمان های جاسوسی و خرابکار 

ارتباط داشته است
وی درباره دستگیری روح الله زم و همکاری وی با فرانسه هم 
با  ایشان صراحتا  انجام شده است.  به جا  اقدام  بیان کرد: یک 
سازمان های جاسوسی و خرابکار ارتباط داشته و به آن هم اذعان 
کرده است. اسنادی هم در این باره وجود دارد. ایشان نه به خاطر 
مدیر یک کانال بودن بلکه به خاطر خرابکاری و تهییج اقدامات 

خرابکارانه دستگیر شده است.
 سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: در حوادث دی ۹۶ هم 
یادتان هست که چگونه آموزش ساخت سلاح را می داد. نیروهای 

امنیتی زوایای این دستگیری را تشریح خواهند کرد.
 نگرانی منتقدان FATF را خیلی 

از روی آگاهی نمی دانیم 
اتخاذ  امور خارجه درباره آخرین تصمیمات  سخنگوی وزارت 
 FATF شده از سوی گروه ویژه اقدام مالی هم یادآور شد: موضوع
در ایران علیرغم روشنگری های وزارت امور خارجه یا دستگاه های 
مسئول دیگر خوب جا نیفتاده یا خوب پیش نرفته است. متصدی 
اصلی این مسئله وزارت اقتصاد است. با این حال نظر وزارت امور 

خارجه بارها بیان شده است.
موسوی با تاکید بر اینکه نگرانی منتقدان را هم خیلی از روی 
آگاهی نمی دانیم، عنوان کرد: اکثر بانک های ایران برخی مقررات 
را رعایت می کنند و در حال اجرای آن هستند. برخلاف دوستان که 
می گویند پیوستن FATF خودتحریمی است، می گوییم نپیوستن 
به FATF، خوتحریمی و محدود کردن خودمان است و مهلتی هم 
که داده شده است، با تلاش همکاران ما بوده است که در نشست 

اخیر این گروه اقدامات مثبت دولت و مجلس را تشریح کردند.
وی افزود: ما امیدواریم مجمع تشخیص به این جمع بندی برسد 
که مصلحت کشور و نظام و مردم چیست، آن را تشخیص دهد و به 
آن عمل کند. در ادامه این نشست،  خبرنگار روزنامه کیهان مدعی 
مسائل  وارد  خارجه  امور  وزارت  افرادی  است  گفته  ظریف  شد 
داخلی کرده است. چه کسانی وزارت امور خارجه را وارد مسائل 
داخلی کردند که سخنگوی وزارت امور خارجه پاسخ داد: نگاهی 
به روزنامه تان در این چند وقت و همچنین ایام مذاکرات هسته ای 

کنید، متوجه این مسئله خواهید شد.
وی درباره تحریم هالک بانک ترکیه از سوی آمریکا هم عنوان 
بدون  و  بی اساس  بی قاعده،  را  آمریکا  تحریم های  ایران  کرد: 
پشتوانه حقوقی می دانیم. این تصمیات از روی قلدری علیه ایران و 

کشورهای مستقل اعمال می شود.
خاطر  به  را  کشوری  اینکه  از  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
همکاری های تجاری مشروع با یک کشور مستقل دیگر تحت 
فشار قرار می دهند و تروریسم اقتصادی را علیه آن روا می دارند،ابراز 
تاسف کرد و گفت: این مسئله برخلاف اصل تجارت آزاد جهانی 
است و ما امیدواریم جهان متوجه آثار سوء این اقدامات یکجانبه و 

قلدرمابانه قرار گیرد و جلوی آن را بگیرد.
مکانیسم پیشنهادی فرانسه و ژاپن هنوز مورد توافق  

قرار نگرفته است
موسوی در پاسخ به ادعای خبرنگاری که خط اعتباری فرانسه 

و ژاپن را وام می دانست، گفت: بحث وام نیست. آنها اعلام کردند 
تعهداتشان را در قالب  خط اعتباری و پیش خرید نفت یا مسائلی 
از این دست پیش می برند. مکانیزم طرف مقابل هنوز مورد توافق 
قرار نگرفته است کما اینکه این پیشنهادات قبل از رسیدن به بحث 

فنی دچار اخلال یا خوداختلافی شد.
2۰ ایرانی به اتهامات واهی از سوی دولت  آمریکا 

بازداشت شده اند
وی درباره آخرین وضعیت مسعود سلیمانی، دانشمند بازداشت 
شده ایرانی در آمریکا هم اظهار داشت: حدود ۲۰ نفر از ایرانیان 
به اتهام واهی دور زدن تحریم ها از سوی دوات آمریکا بازداشت 
و  آدم ربایی  مقررات،  خلاف  آنها  اقدامات  شده اند.  زندانی  و 

گروگان گیری است.
 سخنگوی وزارت امورخارجه خاطرنشان کرد: وزارت امور خارجه 
در همان لحظه با خبر شدن این مسائل، چه به دولت هایی که به 
خواست آمریکا پاسخ مثبت داده اند و چه دولت  آمریکا، اعتراض 
کرده است.این دیپلمات کشورمان افزود: اگر اراده ای باشد آماده 
مبادله و تلاش برای حل مسئله هستیم. لیستی هم به آنها داده ایم 

اگر اراده ای باشد امیدوار به آزادی این افراد هستیم.
 اگر اروپا نگران است به تعهدات خود عمل کند

موسوی درباره خروج احتمالی اروپا از برجام تصریح کرد: قبلا 
اعلام کردم این اقدام عبث و بیهوده است و نتیجه ای نخواهد 
داشت. ما به اروپایی ها مهلت دادیم ولی آنها این مسائل را نشنیده 
یا نخواستند بشوند. اقدامات ایران براساس برجام است و آنها حقی 
برای اعتراض ندارند. اگر آنها نگران هستند به تعهداتشان عمل 

کنند تا ایران هم به تعهداتش هم به طور کامل عمل کند.
وی همچنین در رابطه با تلاش ترکیه برای ایجاد پایگاه نظامی در 
خاک سوریه گفت: ترک ها می توانند در مرز خودشان پایگاه داشته 
باشند اما ایجاد پایگاه در خاک سوریه غیرقابل قبول است و تعرض 

به کشور عضو سازمان ملل است.
این دیپلمات در رابطه با اتهام زنی دولت هلند در خصوص دست 
ایران در ترور دو نفر در این کشور اظهار داشت: دولت  داشتن 
هلند براساس سوءتفاهم و توهمات گاهی دست به اظهار چنین 

اتهاماتی می زند که هیچ گاه هم موفق به اثبات آن نشده است.

سخنگوی وزارت خارجه:

نپیوستن به اف ای اتی اف خود تحریمی است



معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد
کاهش مدت زمان صدور پروانه های 

ساختمانی 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: با هوشمندسازی فرآیند 
ها در این معاونت، مدت زمان صدور پروانه برای ساختمان های گروه جیم به 
جزو موارد استثنا بین ۱۰روز تا دو هفته می شود، در حالی که اکنون این زمان 
حداقل سه ماه است. غلامرضا جانقربان با اشاره به روند هوشمندسازی در 
شهرداری قم، اظهار کرد: این ظرفیت در شهرداری وجود دارد که روند ثبت 
درخواست، تشکیل پرونده و در نهایت صدور پروانه ساختمانی بدون حتی یک 
بار مراجعه حضوری متقاضی به شهرداری قم طی شود، اما همگانی شدن این 
مساله نیاز به اعتمادسازی بین شهروندان و شهرداری دارد. معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری قم ادامه داد: روند ارائه خدمات به صورت الکترونیکی در 
شهرداری های شهرهای دیگر کشور نیز آغاز شده، اما شهرداری قم در برخی 
از بخش ها از جمله الکترونیکی کردن کنترل نقشه ها، حذف نقشه های 
فیزیکی و الکترونیکی کردن فرآیند تهیه نقشه ها از شهرداری های دیگر جلوتر 
است. جانقربان افزود: پیش از شروع فرآیند هوشمندسازی در این معاونت، 
اقدامات زیرساختی همچون تهیه طرح تفصیلی شهر قم صورت گرفت، 
اکنون نقشه ها را به صورت الکترونیکی از این معاونت به سازمان آتش نشانی 
ارسال می کنیم. وی با اشاره به روند ارائه خدمات شهرداری قم به صورت 
الکترونیکی، اظهار کرد: این روند پس از انجام طرح پایلوت در منطقه پنج 
شهرداری قم تا پایان سال در تمامی مناطق هشت گانه شهر صورت می گیرد و 
پس از اجرای کامل آن، مدت زمان صدور پروانه برای ساختمان های گروه جیم 
به جزو موارد استثنا بین ۱۰ روز تا دو هفته می شود، در حالی که اکنون این 
زمان حداقل سه ماه است. جانقربان خاطرنشان کرد: کاهش نیروی انسانی 
مورد نیاز، شفاف سازی، کاهش زمینه های فساد و کاهش سفرهای شهری 
و شهرسازی  معاونت معماری  در  فرآیندها  نتایج هوشمندسازی  از جمله 

شهرداری قم است.

رئیس کمیسیون برنامه  و بودجه شورای اسلامی شهر قم  اعلام کرد

اعمال تخفیفات ۱۰ تا 2۵ درصدی 
عوارض ساختمانی تا 22 بهمن 

رئیس کمیسیون برنامه  و بودجه شورای اسلامی شهر قم از اعمال ۱۰ 
تا ۲۵ درصد تخفیف عوارض ساختمانی همزمان با سالگرد ورود حضرت 
معصومه)س( به شهر مقدس قم تا روز ۲۲ بهمن و سالگرد پیروزی شکوهمند 
انقلاب اسلامی در دو مقطع خبر داد. مجید اخوان با اشاره به تصویب اعمال 
تخفیف عوارض ساختمانی در شهر قم، اظهار داشت: همزمان با سالگرد ورود 
حضرت معصومه)س( به شهر مقدس قم که روز قم نام گذاری شده است، 
تخفیف عوارض ساختمانی به این مناسبت آ غاز می شود. رئیس کمیسیون 
تخفیف  ارائه  روند  اینکه  بیان  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  بودجه  و  برنامه  
شهرداری تا روز ۲۲ بهمن و سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی در دو 
مقطع از ۳۰ آبان تا ۱۹ دی و از ۱۹ دی تا ۲۲ بهمن اعمال می شود، افزود: در 
مقطع نخست ۲۵ درصد تخفیف به شرط پرداخت نقدی به صورت یکجا اعمال 
می شود. اخوان ادامه داد: روش دیگری در مقطع نخست پیش بینی شده 
است که اگر ۳۰ درصد پرداخت عوارض ساختمان به صورت نقد و مابقی در 
۸ قسط پرداخت شود، ۱۵ درصد تخفیف داده می شود. وی با تأکید بر اینکه 
در مقطع دوم نیز ۵ درصد از هر دو روشی که در مقطع اول پیش بینی شده 
است، کم خواهد شد، تصریح کرد: در این مقطع نیز تخفیف نقدی ۲۰ درصد 
و تخفیف اقساط که ۳۰ درصد نقد و مابقی در ۸ قسط پرداخت شود نیز ۱۰ 
درصد اعمال می شود. رئیس کمیسیون برنامه  و بودجه شورای اسلامی شهر 
قم بیان داشت: در جرائم کمیسیون ماده ۱۰۰ فقط شهرداری زمینه تقسیط 
را برای احکام صادر شده فراهم می کند. اخوان خاطرنشان کرد: پیش شرط 
اعمال تخفیف های شهرداری در عوارض ساختمانی، ثبت در سامانه »قم یار« 
است که مقدمه تشویق مردم به استفاده از خدمات غیرحضوری باشد و در 
این راستا قید شده که مؤدیان جهت بهره مندی از مساعدت ها باید ابتدا در 

سامانه ثبت کنند.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

کلیه اتوبوس های  جدید به رمپ 
ویلچر مجهز می باشند

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: با ورود ۱۱۰ دستگاه 
اتوبوس جدید خریداری شده از ابتدای مهرماه به سیستم حمل و نقل شهری 
قم خودروهای فرسوده از این سیستم حذف شده است. امیر یزدی بیان 
داشت: با توجه به اتمام قرارداد ناوگان بخش خصوصی و نیاز سیستم حمل 
و نقل شهری تعداد ۱۷۷ دستگاه اتوبوس جدید توسط شهرداری خریداری 
شده که ۱۱۰دستگاه از ابتدای مهر ماه وارد خطوط شده است.  مدیرعامل 
سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: سیستم آلایندگی این ناوگان یورو 
۴ با فیلتر DPF بوده که با توجه به آلوده بودن هوای کلانشهرها در حفظ 
هوای پاک شهرمان تاثیر بسزایی خواهد داشت. یزدی افزود: کلیه اتوبوس 
ها برای آسایش و استفاده سالمندان و معلولین به رمپ ویلچر و جایگاه 
مخصوص مجهز بوده و ارتفاع کمتری نسبت به اتوبوس های قبلی برای سوار 
و پیاده شدن دارند. وی در پایان بیان داشت: جهت تکمیل ناوگان شهری 
قم ۳۵۰دستگاه اتوبوس مورد نیاز است که با توجه به افزایش بی رویه قیمت 
اتوبوس نو، بازسازی و اورهال نمودن ۱۴۰ دستگاه اتوبوس متوقف در دستور 

کار شهرداری قرار دارد.
 

در شش ماهه اول سال ۹۸ صورت گرفت

تفکیک236هزار مترمربع از اراضی واقع 
در محدوده شهری

 مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم از تفکیک  ۲۳۶ هزار 
مترمربع از اراضی واقع در محدوده شهری در شش ماهه اول سال جاری خبر 
داد.  محسن صادقی امینی با اشاره به آمار تفکیک های انجام شده در ۶ماهه 
اول سال ۹۸ بیان داشت: در راستای اعمال ماده ۱۰۱ قانون شهرداری، در 
شش ماهه اول سال جاری، ۲۳۶۶۳۱مترمربع در مساحتهای مختلف زیر 
۲۰۰۰ مترمربع که توسط این اداره کل از طراحی تا تصویب پیگیری گردیده 
و همچنین بالای ۲۰۰۰ مترمربع که بسته به نوع زمین، توسط شهرداری و 
یا با همکاری مهندسان شهرساز ذیصلاح، تهیه شده، با نظارت اداره طرح 
های تفصیلی، تفکیک و توافق گردیده است. وی با اشاره به تفکیک اراضی 
مورد اشاره افزود: اراضی واقع در محدوده ی شهری که تفکیک گردیده اغلب 
به مرحله صدور پروانه بر روی قطعات رسیده است. مدیرکل دفتر طرح های 
توسعه شهری شهرداری قم اظهار داشت: این متراژ در مقایسه با مدت مشابه 
شش ماهه در سال ۹۷ که مقدار ۱۸۲۶۷۰مترمربع بوده است، به میزان 
۵۳۹۶۱مترمربع افزایش یافته که افزایش ۳۰ درصدی را نشان می دهد. 
وی بیان داشت: لازم به توضیح است که در کل سال ۹۷، میزان ۳۲۸۲۶۵ 
مترمربع از اراضی شهری، تفکیک و توافق گردیده است. صادقی امینی 
خاطرنشان ساخت: این بدین معناست که بصورت میانگین، حدود ۷۰۰هزار 
مترمربع تراکم بالقوه ی شهر، در سال ۹۷ به فعلیت و قابلیت صدور مجوز 
اول سال ۹۸، حدود ۵۰۰ هزار  این شاخص در شش ماه  و  رسیده است 
مترمربع بوده است و اکنون وظیفه ما این است که نظارت لازم را بر تأمین سرانه 
های مد نظر طرح تفصیلی در اراضی تفکیک شده اعمال نماییم تا با ورود 

این زمین ها به چرخه ی حیات شهری، بر کیفیت فضای شهر افزوده شود.

با اعتباری بالغ بر ۳۰ میلیارد ریال  صورت گرفت

روکش آسفالت شوارع اصلی و فرعی 
سطح منطقه3 قم

شهردار منطقه ۳ از اجرای روکش آسفالت شوارع اصلی و فرعی سطح 
منطقه با اعتباری بالغ بر ۳۰ میلیارد ریال خبر داد .

سید شمس الدین نعمتی با اعلام این خبر افزود: با توجه به اینکه منطقه 
سه در مبادی ورودی شهر قرار داشته و از نظر تردد حجم قابل توجهی را دارا 
می باشد در راستای ایمن سازی معابر و شوارع، افزایش ایمنی سطح منطقه 
و تسهیل در عبور و مرور شهری اقدام به اجرای پروژه فوق نمودیم . شهردار 
منطقه سه در ادامه بیان داشت: ۱۱ هزار تن آسفالت در این پروژه استفاده و 

بیش از ۱۰۰ هزار متر مربع از شوارع منطقه پوشش داده شده است .
وی اذعان داشت: بلوار شهید نواب ، بلوار شهید حاجی زاده و فرعی های 
منشعب ، بلوار شهید عابدی ، خیابان های میلاد و فرعی های منشعب ، 
خیابان شهید جهان آرا ، خیابان شهید فکوری ، خیابان شهید تندگویان و 

خیابان زاد از جمله موارد شاخص در اجرای پروژه ذکر شده بوده اند.

فاتح: ادعای کرباسچی کذب است
دکتر ابوالفضل فاتح دبیر وقت انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه تهران درخصوص اظهارات آقای 
غلامحسین کرباسچی درباره نحوه رفتار دکتر عارف با روشنفکرانی همچون دکتر سروش و طباطبایی، 
گفت: این اظهارات درباره اقای دکتر عارف که از اساتید برجسته و سیاستمداران شریف کشور است، 
دقیق نیست. در زمان ریاست دکتر عارف در دانشگاه تهران گروه هایی خواستار توقف تدریس دکتر 
سروش در دانشگاه تهران بودند، اما دکتر عارف که خود از اساتید برجسته علمی بودند و حفظ 
استقلال و ساحت دانشگاه را ضروری و محترم می دانستند، در برابر این جریانات مقاومت داشتند و تا 
جایی که می دانم دکتر سروش به تدریس خود در آن مقطع ادامه دادند. علاوه بر آن آقای دکتر عارف در 
عین تاکید بر استقلال علمی از مشوقان نشاط سیاسی دانشجویان و حامیان انجمن اسلامی دانشگاه 

تهران بودند.

روحانی تا چه ساعتی مشغول کار در دولت است؟
رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه هیچکدام از روسای جمهور قبلی با خانه احزاب جلسه نداشتند، 
گفت: اگر وقت باشد ما به این کار خواهیم رسید. محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری، در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه رئیس جمهور طی ۶ سال گذشته جلسه ای با خانه احزاب نداشته است و چه 
زمانی می خواهد برای این نهاد صنفی وقت بگذارد؟ گفت: من از این قراری که می فرمایید خبر ندارم؛ 
روسای جمهور دیگر هم این جلسه را نداشتند. وی افزود: به هر حال هر جلسه ای خوب است که برگزار 
شود به شرط اینکه وقت رئیس جمهور را »الاهم فالاهم« کنیم، زیرا قطعا رئیس جمهور هم مانند همه ما 
صبح ساعت ۷:۳۰ الی ۸ که می آید تا ساعت ۱۰ الی ۱۱ شب به یک مقدار از کار های کشور می رسد 
و توقعات از ایشان هم الی ماشاءالله است. حالا اگر وقت باشد ما به این کار ]جلسه با خانه احزاب[هم 

خواهیم رسید.

امام جمعه اسالم: کانال تلگرام دارم و توییت می کنم
امام جمعه اسالم با تاکید بر لزوم ارتباط با فضای مجازی گفت: فضای مجازی برای روحانیت و ائمه 
جمعه برای ارتباط با جوانان اهمیت دارد. محمدجواد باقری ارومی، امام جمعه اسالم، درباره اهمیت 
فضای مجازی گفت: در تلگرام هم کانال دارم و هم شخصا آن را دنبال می کنم. گهگاهی هم یک توئیت 
می زنم. این روز ها اهمیت فضای مجازی مانند نیاز ضروری انسان به مایحتاج روزانه خودش است. 

هر مقداری که انسان به آب و غذا و خواب و آگاهی نیاز دارد؛ همان مقدار به فضای مجازی نیاز دارد.

سکانس غم انگیز شبنم نعمت زاده در دادگاه
شبنم نعمت زاده در آخرین دفاعیاتش در دادگاه با بیان اینکه من آبروی خود و خانواده ام را نمی برم و 
صادقانه کار کردم، گفت: پدر من پدر خوبی نبود، ولی برای مملکت مدیر خوبی بوده است و به عنوان 
مدیر خوب به او مدیونم؛ نه به عنوان پدرم. ۴۰ سال من تنها بودم و پدری نداشتم بیش از صد تا شهرک 
صنعتی پدرم راه اندازی کرده است و تمام عید و تعطیلات در ماهشهر بودیم تا ماهشهر ساخته شود 
آنجا بیابان بود تا ساخته شد. به همین دلیل به عنوان مدیر از پدرم سپاسگزارم و دلم میخواهد مدیران و 
جوانان از امثالی مثل پدرم استفاده کنند و حتی طلبکارها. ایشان همه جوره به همه مشاوره می دهد و 
ایشان اطلاعات زیادی دارد، ولی اتفاقاتی به او نسبت داده شده است که خوب نبوده است. در خانواده 
پدر خوبی نبوده و نه شب و نه صبح او را می دیدیم و وقتی خواب بودیم می آمد و وقتی بیدار می شدیم 

رفته بود. انتساب ها صحیح نیست.

دستگیری مزاحم 110 با بیش از 2000 مرتبه مزاحمت!
جانشین فرمانده انتظامی هرمزگان از شناسایی و دستگیری فردی که بصورت مکرر و تلفنی برای 
پلیس ۱۱۰ ایجاد مزاحمت کرده بود خبرداد.؛ عباسعلی بهدانی فرد گفت: در پی اعلام اپراتور های 
مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی بر این که فردی ناشناس به صورت مکرر با تماس تلفنی با این 
مرکز، ایجاد مزاحمت می نماید، موضوع از سوی مسئولین استان در مراجع قضائی مطرح و علیه این 
متهم طرح شکایت شد.وی افزود: متهم با استفاده از ۶ شماره تلفن مختلف حدود ۲ هزار مرتبه با 
مرکز فوریت های پلیسی تماس گرفته که این امر موجب اخلال در ماموریت های محوله پلیس ۱۱۰ 
شده است.این مقام انتظامی بیان داشت: با توجه به تحقیقات به عمل آمده متهم با نام م. ب. توسط 
کارشناسان پلیس فتا شناسایی و مشخص شد که سابقه اذیت و آزار افراد مختلف را در سابقه خود داشته 

و متواری می باشد.

شاخص فلاکت برای دومین مرتبه به بالای 50 درصد رفت
شاخص فلاکت در ایران برای دومین بار از مرز ۵۰ درصد فراتر رفت. به نوشته همشهری، مرکز آمار با 
انتشار گزارش فصل بهار سال ۹۸، از عقب ماندگی شاخص های کلیدی اقتصاد ایران نسبت به اهداف 
تعیین شده در برنامه ششم پرده برداری کرد. مرکز آمار گزارش داد شاخص فلاکت به معنای مجموع نرخ 
بیکاری و تورم در بهار امسال، به ۴۸.۴ درصد رسید و در تابستان امسال به ۵۳.۲ درصد افزایش یافت. 

برآورد های جهانی نشان می دهد میانگین شاخص فلاکت در محدوده ۱۲ درصد است.

تکذیب جذب پرستار خارجی در کشور
دکتر مریم حضرتی معاون پرستاری وزارت بهداشت با تکذیب اخباری مبنی بر جذب پرستاران اتباع 
بیگانه در کشور گفت: اساسا این موضوع صحت ندارد و متاسفانه افرادی که خود را به ظاهر مدافع 
پرستاری قلمداد می کنند با اهداف مشخص چنین اخباری را عنوان می کنند و بدتر از آن این است 

که برخی رسانه ها بدون اطلاع از صحت موضوع و پیگیری از مراجع رسمی، آن را منتشر می کنند.

معاون فنی و عمرانی شهردار قم  خبرداد

پیشرفت 4۷ درصدی  فاز اول متر و قم
معاون فنی و عمرانی شهردار قم گفت: در حوزه مترو هم اتفاقات خوبی در پیش رو است در حالی که 

کل کشور درگیر شرایط نامطلوب اقتصادی و عمرانی است.
علیرضا قاری قرآن عصر دیروز در جلسه علنی شورای اسلامی شهر قم اظهارداشت:پیشرفت کلی 
پروژه مترو هم ۴۷ درصد در فاز اول است؛ برنامه ای در بدو ورود تیم جدید به شهرداری به شورا ارائه 
کردیم که اولویت بندی در اجرای پروژه ها تا سال ۱۴۰۰ بود که در ابتدا تکمیل پروژه های نیمه کاره را در 
دستور کار قرار دادیم. قاری قرآن با اشاره به پروژه مترو هم گفت: در ایستگاه a۹ در مرحله نازک کاری 
هستیم؛ نقشه های فاز دو هم تکمیل و ابلاغ شده و کماکان منتظر بحث ابلاغ شورای عالی فنی برای 
قیمت پروژه هستیم که اگر انجام شود سرعت کار بسیار بالا خواهد رفت. در بخش هایی به دنبال 
روسازی هم هستیم. وی با بیان اینکه در سال ۹۸ و افق بعدی احداث پل امینی بیات را در دستور کار 
داریم گفت: با تکمیل تملکات این پروژه تکمیل خواهد شد همچنین باغ پرندگان، بلوار فردوسی هم در 
دستور کار شهرداری است. تقاطع خیابان امام خمینی و بلوار شهید کیوانفر هم تامین مالی شده که در 

دستور کار برای احداث امسال است.
قاری قرآن با تاکید بر اینکه تقاطع ورودی جعفری و کمربندی امام علی، بوستان های کوثر، شهربازی 
و... هم در مرحله تکمیل هستند اظهار کرد: تا سال ۹۷ و ۹۸ بالغ بر ۲۳ پروژه کلان در شهر اجرایی 

شده که با پروژه های جزئی سطح شهر بیش از ۵۰۰ پروژه احداث شده است.
وی بیان کرد: پروژه های بزرگ شهری سهم ۷۰ درصدی از بودجه عمرانی شهرداری را به خود 
اختصاص می دهد. معاون شهردار قم یکی از پروژه های شهرداری را اجرای نیوجرسی وسط کمربندی 
امام علی عنوان کرد که به شهرداری تحمیل شد و افزود: ۶ کیلومتر از پروژه تکمیل شد و مابقی آن نیز 
تا پایان سال اجرایی می شود. وی گفت: نیوجرسی ها آماده وجود ندارد و به همین خاطر زمان بر است 

و به مرور با تولید نیوجرسی نصب انجام خواهد شد.
وی با اشاره به وضعیت شهربازی غدیر گفت: کار عمرانی پروژه تقریبا تمام شده است و نصب 

تجهیزات توسط سرمایه گذار از پروژه کمی عقب تر است.
وی گفت: پل مستقیم تقاطع میدان ولیعصر نیز تا آبان ماه بازگشایی خواهد شد و به مرور پل جهتی 
نیز آماده سازی خواهد شد؛ اگر زمان به ما اجازه دهد تلاش داریم قبل از پایان سال کامل پل را افتتاح 
کنیم که کابل کشی در این پروژه اهمیت زیادی دارد؛ امکان حذف ترافیک دور میدان نیست وگرنه 

قابلیت افتتاح پروژه زودتر فراهم می شد.
معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه سال گذشته و امسال اقدام ویژه ای در تامین مالی پروژه ها صورت 

گرفت افزود: اگر در حوزه تملکات هم این گونه گام برداریم سرعت پروژه ها بسیار بیشتر خواهد شد.
قاری قرآن تصریح کرد: در حوزه مترو هم اتفاقات خوبی در پیش رو است در حالی که کل کشور درگیر 

شرایط نامطلوب اقتصادی و عمرانی است.

 نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم  مطرخ کرد

جوسازی رسانه ای برای جلوگیری از اجرای یک 
پروژه  عمرانی

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: بنا نداشتیم که بحث های اختلافی را مطرح کنیم و کارها را 
کارشناسی پیش می بردیم اما برخی مباحثی را در خصوص پروژه شهید کیوانفر به مطبوعات آورده اند و 
در روزنامه ها بعضا مطالبی عنوان شده که واقعیت ندارد و در جهت تشویش اذهان عمومی بوده واعداد 

و ارقام نادرستی ارائه شده است.
 حسن بختیاری عصر دیروز در جلسه علنی شورای اسلامی شهر قم، با بیان اینکه شهرداری شاید 
تنها مجموعه ای باشد که فعالیت های آن در شهر ملموس است اظهار کرد: این نهاد در شرایط فعلی با 
سایر بخش های اداری شهر متفاوت است اما شاهدیم برخی افراد به جای کمک به روند خدمت رسانی 

به مردم بعضا سنگ اندازی می کنند.
وی نمونه بارز سنگ اندازی در پروژه های شهری را پروژه تقاطع شهید کیوانفر عنوان کردو افزود: این 
پروژه شفاف و روشن مسیر قانونی خود را و طراحی ها را طی کرده و در طرح جامع ترافیک شهر قم 
هم دیده شده اما برخی که از ابتدا علم مخالفت را برداشته بودند بنا دارند همین روند را ادامه دهند و 

اجازه ندهند این کار خوب در شهر خصوصا در منطقه سه که منطقه محرومی هم هست اتفاق بیفتد.
نایب رئیس شورای شهر قم گفت: بنا نداشتیم که بحث های اختلافی را مطرح کنیم و کارها را 
کارشناسی پیش می بردیم اما برخی این مباحث را به مطبوعات آورده اند و در روزنامه ها بعضا مطالبی 
عنوان شده که واقعیت ندارد و در جهت تشویش اذهان عمومی است واعداد و ارقام نادرستی ارائه شده 
است. وی ادامه داد: در اجرای این هدف غرض آمیز خودشان افراد دیگری هم وادار به صحبت کردن 
کردند که شاید ارتباطی باآنها نداشته باشد؛ باید این روند خاتمه پیدا کند و این پروژه هم برای خدمت 

به مردم پی گرفته شود.

طرح:علیرضا پاکدل

حاضرم بمیرم ولی توی این آسانسور نرم!
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به یتیمانتان نیکی کنید ، نسبت به 
نیازمندانتان مواسات نمایید ، و با 
ناتوانانتان مُدارا )مهربانی( کنید .

سه شنبه - سی ام مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4907

شهردار قم وحدت و هماهنگی را لازمه مدیریت شهری 
دانست و گفت: رویکرد شهرداری قم همکاری با دستگاه 
های مختلف است ولی برخی به دنبال حاشیه سازی علیه 

شهرداری هستند.
و  یکصد  در  دوشنبه  عصر  سقائیاننژاد،  مرتضی  سید 
پانزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم در ساختمان شهید باکری این شورا، اظهار داشت:  
انتخابات نزدیک است و این موجب شده تا برخی افراد 
دست به اقدامات سلیقه ای بزنند که این اقدام ها خدمت 

رسانی به شهروندان قم را با چالش مواجه می کند.
بار  تمام  حاضر  درحال  داشت:  اظهار  درادامه  وی 
انداخته  شهرداری  دوش  به  شهری  ترافیک  ساماندهی 

ظرفیتهای  تمام  باید  باید  که  وجودی  با  است،و  شده 
فرهنگی استان نیز پای کار بیایند ولی شاهد هستیم که 

برای ساماندهی ترافیک همه خود را کنار کشیده اند.
به  تعهداتی  مختلف  دستگاه های  کرد:  اضافه  وی 
شهرداری دارند که به این تعهدات عمل نکرده اند و این 
موجب شده تا خدمت رسانی به مردم با مشکل مواجه 

شود.
شهردار قم با بیان اینکه از ابتدای سالجاری تاکنون یک 
ریال از اعتبارات دولتی به شهرداری قم داده نشده است، 
اجرای  درحال  که  است  نهادی  تنها  شهرداری  گفت: 
سنگ  جای  به  باید  و  است  درشهر  عمرانی  طرح های 

اندازی همه به کمک شهرداری بیایند.

طرح هایی که تبعات اجتماعی دارد 
اجرا نمی کنیم

برخی  اندازی  سنگ  از  انتقاد  با  درادامه  سقائیاننژاد  
مسئولان استان در اجرای طرح تقاطع شهید کیوانفر و 
چهارمردان گفت: با وجود طی کردن تمام مراحل قانونی، 
نامه ای رسمی به شهرداری قم داده شده که باید اجرای 
این تقاطع متوقف شود که به اعتقاد ما این نامه غیرقانونی 
است. وی با بیان اینکه شهرداری طرح هایی که تبعات 
اجتماعی را دارند اجرا نمی کند افزود: اولویت شهرداری 
اجتماعی  رفاه  ایجاد  عمرانی  طرح های  اجرای  در  قم 
برای مردم است و به طور قطع طرح هایی که مردم را دچار 

مشکل می کند، توسط شهرداری اجرایی نخواهد شد.
وی با بیان اینکه تمام ابعاد اجرای این طرح مورد توجه 
قرار گرفته است، ادامه داد: شرایط ترافیکی و وضعیت 
به گونه ای است که  امام خمینی)ره(  و  تقاطع کیوانفر 

اجرای این طرح را ضروری کرده است.
سقائیان نژاد، با اشاره به الزام شهرداری قم به اجرای 
طرح شهید کیوانفر توسط شورای اسلامی شهر قم گفت: 
حل  شورای  و  کرده  طی  را  خود  قانونی  روند  طرح  این 

اختلاف نیز آن را تایید کرده است.
 انتقاد از تحمیل برخی طرحها به شهرداری قم 

قالب  در  باید  مردم  مطالبات  گفت:  قم،  شهردار 
ظرفیت های شهری و شهرداری ترسیم شود و باید به دلیل 
محدودیت بودجه شهرداری در این زمینه اولویت بندی 

طرح های مورد تاکید قرار گیرد.
وی با اشاره به وضعیت درآمدی شهرداری قم، ادامه داد: 
شهردای نیروی اجرایی شهر است و باید برای انجام درست 

خدمت رسانی به مردم، همه به کمک شهرداری بیایند.
به  تحمیلی  طرحهای  ازبرخی  انتقاد  با  نژاد  سقائیان 
داد:  ادامه  مختلف،  توسط دستگاه های  قم  شهرداری 
دوش  بر  مضاعف  باری   ، تحمیلی  طرح های  برخی 

شهرداری است.

سقائیان نژاد درجلسه شورای اسلامی شهر قم:

برخی به دنبال حاشیه سازی علیه شهرداری هستند 

معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت:  مدیران دستگاه های اجرایی 
استان با استفاده از ظرفیت رسانه ها، دستاوردهای دولت را برای مردم تبیین و روحیه امید 

را در دل آنان تقویت کنند.
بیژن سلیمان پور در گفت وگو با خبرنگاران ایرنا،  بیان کرد: واقعیت آن است که توجه 
ارزشمند  باکارهای  متناسب  حداقل  دولت  دستاوردهای  بیان  برای  جدی  اهتمام  و 
انجام شده،  وجود ندارد و تنها نواقص و محدودیت هایی که بسیاری از آنان ریشه درگذشته 

دارد به حساب دولت نوشته می شود.
وی افزود: مدیران دستگاه های اجرایی و رسانه های استان باید این موضوع را برای مردم 
برجسته کنند که دولت در چه شرایط سخت اقتصادی و سیاسی ناشی از توطئه های 
مستکبران، مدیریت کشور را در دست گرفت اما بااین وجود کارهای شایسته ای برای 
خدمت به اقشار مختلف مردم و ازجمله مددجویان نهادهای حمایتی انجام داد. وی با 

اشاره به این که دولت تدبیر و امید،  ایران هسته ای را در جهان تثبیت کرد،  ادامه داد: نباید 
دستاوردهای دولت در این بخش به دلیل رفتار خارج از تعهد طرف مقابل،  نادیده گرفته 
و ناجوانمردانه از آن انتقاد شود. سلیمان پور گفت:  دولت با استفاده از همه ظرفیت های 
خود و استفاده از ابزار دیپلماسی توطئه های دشمنان را به شکست کشاند و به آنان نشان 

داد که هر اقدامی علیه ایران برایشان چقدر هزینه دارد.
وی بیان کرد:  تمام تلاش دولتمردان، مدیریت کشور درفضایی آرام،  باثبات و تقویت 
انسجام ملی است و به همین دلیل در برابر انتقادها از خود خویشتن داری بسیاری نشان 

می دهند.
وی ادامه داد:  مردم ولی نعمت دولت هستند و اگر صحبت از ضرورت حضور مدیران 
دستگاه های اجرایی در رسانه ها و ارائه گزارش عملکردشان می شود به خاطر تقویت 

روحیه امید در دل مردم نسبت به فعالیت های خدمتگزارانشان است.

معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

مدیران استان قم دستاوردهای دولت را به اطلاع مردم برسانند

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم از روند احداث بیمارستان امیرالمومنین)ع( قم 
بازدید کرد و گفت: هیچ مانع تراشی در بهره برداری از این بیمارستان وجود ندارد.

از روند  بازدید  امیرالمومنین)ع( ضمن  با حضور در بیمارستان  محمدرضا قدیر 
احداث این بیمارستان بر رفع مشکلات موجود تأکید کرد.

وی در این بازدید گفت: این بیمارستان توسط واقف محترم ساخته شده و در حال 
تکمیل شدن است که پس از تکمیل نهایی آن، تجهیزات بیمارستانی نصب و خدمات 

رسانی آغاز خواهد شد.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم بیان داشت: تأمین تجهیزات درمانی بیمارستان 
به عهده وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی است که برخی از تجهیزات در حال 

حاضر آماده در انبار موجود است و در صورت تکمیل مابقی ساختمان بیمارستان، 
تجهیزات نصب خواهند شد.

وی ضمن قدردانی از واقف این پروژه بیمارستانی گفت: جلسه ای قرار است طی 
این هفته و یا هفته آینده با واقف محترم برگزار شده و آخرین مسائل را بررسی و 

امیدواریم با همکاری یکدیگر شاهد بهره برداری از این مجموعه درمانی باشیم.
با تأکید بر اینکه هیچ گونه مانع تراشی در راستای افتتاح و بهره برداری  قدیر 
بیمارستان وجود ندارد، گفت: تمام تلاش وزارت بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی قم 
بر این است که این مجموعه فاخر بیمارستانی به سرعت راه اندازی و اقدام به خدمات 

رسانی کند.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم:

مانعی در بهره برداری از بیمارستان امیرالمومنین)ع( وجود ندارد

مدیرکل حج و زیارت قم با اشاره به ثبت نام ۱۳۰ هزار تن 
از مردم این استان سامانه سماح گفت: ۱۰ درصد جمعیت 
حضور  معلا  کربلای  در  حسینی  اربعین  مراسم  در  قم 

داشتند.
مهدی صالحی افزود: بیشترین ثبت نام زائران اربعین 
حسینی سال ۱۳۹۸ در سامانه سماح حج و زیارت نسبت 

به جمعیت هر استان،  مربوط به قم بود.

وی ادامه داد: مردم قم که همواره عشق و ارادت خویش 
به ساحت اهل بیت)ع( را به نمایش گذاشتند، این بار نیز 
حسینی،   اربعین  پیاده روی  مراسم  در  پرشور  حضور  با 

حماسه ای دیگر آفریدند.
صالحی گفت:  البته با احتساب اتباع خارجی مقیم قم و 
افرادی که خارج از سامانه سماح در ایام اربعین حسینی به 
عراق اعزام شدند،  می توان از حضور گسترده تر مردم قم در 

این مراسم یادکرد.
وی افزود:  با این آمار می توان از شرکت ۱۵ درصدی کل 
ساکنان استان قم در این مراسم معنوی سخن به میان 
آورد. وی ادامه داد:  امسال حضور زائران قمی از تمامی 
مناطق استان و بخش های آن در مراسم اربعین حسینی ، 
چشمگیر بوده و این مساله نشان دهنده عمق ارادت مردم 

قم به ساحت اهل بیت)ع( است.

مدیرکل حج و زیارت استان قم اعلام کرد

حضور۱۰ درصد جمعیت قم در مراسم اربعین

مسئول بالابر و پله برقی اداره کل استاندارد استان تهران می گوید در 
بازرسی از ۱۵۰ بیمارستان پایتخت ۸۰۰ دستگاه آسانسور بررسی شد که از 

این میان تنها پنج دستگاه دارای استانداردهای لازم بود.

برکتِ  بنیاد  اجتماع محور  کارآفرینی  توسعه ی  معاون 
با  کرد:  عنوان  امام)ره(  حضرت  فرمان  اجرایی  ستاد 
فعالیت های اشتغال زایی بنیاد برکتِ ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام)ره( 780 شغل در استان قم ایجاد می شود.

و  امسال  گفت:  خبر  این  اعلام  با  راضی زاده  رضا 
بنیاد برکت 300 طرح اشتغال زایی  اولین مرتبه،  برای 
اجتماع محور را در قالب مدل »سحاب« )سرمایه گذاری 
حمایتی اشتغال برکت( در استان قم اجرا می کند که 

باعث ایجاد 780 شغل در این استان خواهد شد.
راضی زاده ادامه داد: با هماهنگی های انجام شده با 
استان  پنج گانه ی  بخش های  بخشداران  و  فرمانداران 
قم، از هر بخش، پنج و در مجموع، 25 روستا به عنوان 
نقاط هدف فعالیت های اشتغال زایی بنیاد برکت انتخاب 

شده اند.

وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر با تشکیل کارگروه 
اهلیت سنجی  فرآیند  هدف،  روستاهای  در  اشتغال 
ستاد  برکتِ  بنیاد  تسهیل گران  و  مجری  توسط  فنی 
است.  شده  آغاز  امام)ره(  حضرت  فرمان  اجرایی 
هم چنین پیش بینی می کنیم که تعداد روستاهای هدف 

اشتغال زایی افزایش یابد.
معاون توسعه ی کارآفرینی اجتماع محور بنیاد برکت از 
عملیاتی شدن تمامی این طرح ها تا پایان سال جاری 
خبر داد و افزود: 780 شغل مورد نظر با توجه به ظرفیت ها 
شغلی ای  رسته های  در  منطقه ای،  پتانسیل های  و 
هم چون صنایع دستی، پرورش دام سبک، قالی بافی، 

شیرینی پزی و مشاغل خدماتی ایجاد خواهد شد.
راضی زاده در ادامه با اعلام این  مطلب که ایجاد یک صد 
طرح اشتغال زایی برای طلاب حوزه ی علمیه پیش بینی 

شده است، توضیح داد: با هماهنگی های انجام گرفته با 
مرکز خدمات حوزه های علمیه، از 300 طرح اشتغال زایی 
درنظر گرفته شده برای استان قم، یک صد طرح برای 

طلاب حوزه ی علمیه خواهد بود.
اجتماع محور  طرح  قالب  در  مشاغل  این  افزود:  وی 
»سحاب« برای این متقاضیان ایجاد می شود. قرار شده 
که رسته های شغلی متناسب را مرکز خدمات حوزه های 
علمیه به بنیاد برکتِ ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 
اعلام کند تا در قالب طرح »سحاب« ایجاد و عملیاتی 

شوند.
معاون توسعه ی کارآفرینی اجتماع محور بنیاد برکت در 
پایان اعتبار در نظر گرفته شده برای ایجاد 780 شغل در 
استان قم طی سال جاری را بالغ بر 270 میلیارد ریال 

اعلام کرد.

معاون بنیاد برکتِ ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( خبرداد

ایجاد ۷۸۰ شغل توسط بنیاد برکت در روستاهای قم


